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مصوبه مجلس درباره واردات مشــروط خودرو که با ایراد شورای نگهبان به مجلس 
بازگشته بود بار دیگر با اصلاحاتی به تصویب نمایندگان رسید.

نمایندگان دوباره به آزادســازی مشــروط واردات خــودرو رأی دادند. مصوبه قبلی 
نمایندگان با ایراد شورای نگهبان و مجمع تشخیص مصلحت نظام به مجلس بازگشته 
بود. اما کمیسیون صنایع با حفظ موضع خود مبنی بر آزادسازی واردات خودرو دست به 
اصلاح این مصوبه زد تا نظر شورای نگهبان تأمین شود. نمایندگان هم در جلسه امروز 

به این اصلاحیه رأی دادند.
بر این اساس ماده )۴( این طرح به این شکل اصلاح شد: »هر شخص حقیقی و حقوقی 
می تواند به ازای صادرات خودرو یا قطعات خودرو یا سایر کالاها و خدمات مرتبط با انواع 
صنایع نیرو محرکه نســبت به واردات خودرو برای تنظیم بازار اقدام نماید.« در یکی از 
تبصره های این ماده هم آمده: »با هدف تنظیم بازار و رعایت الگوی مصرف، شاخص های 
کیفیت و میزان مصرف سوخت خودروهای وارداتی و نیز سقف تعداد مجاز واردات آنها 
)متناسب با کسری تولید داخل نسبت به تقاضای مؤثر( به صورت سالانه، توسط وزارت 

صنعت  معدن و تجارت تعیین و به تصویب هیات وزیران می رسد.«

وارداتخودروانحصارموجوددربازارراازبینمیبرد
پس از رأی مجلس به اصلاح طرح ساماندهی بازار خودرو، قالیباف رئیس مجلس گفت: 

کاری که در کمیسیون صنایع برای ساماندهی بازار خودرو انجام شده، کار درستی است. 
امروز برای ما اشــتغال یکی از موضوعات مهم است و ما در کشور نیروهای فنی زیادی 
داریم همین طور امکانات، کارخانجات متعدد و افراد حقیقی و حقوقی فراوانی داریم که 
می تواننــد قطعات تولید کــرده و آن را با بهره گیری از نیروی کار و انرژی ارزان و قابل 
رقابت صادر کنند.او ادامه داد: این افراد می توانند این تولیدات را در چارچوب آئین نامه ها 
و مصوبات هیات وزیران صادر کرده و خودرو وارد کنند تا این انحصار موجود از بین برود 
و ارتقاء فنی در کشور ایجاد شود تا این وضع قیمت گذاری در خودرو نیز پیش نیاید و 
من فکر می کنم با اصلاح مصوبه مجلس یکی از تصمیمات بسیار خوب گرفته شد و نظرات 
شورای نگهبان نیز تأمین می شود و ما این جا از شورای نگهبان و مجمع تشخیص مصلحت 
نظام تقاضا می کنیم در سال تولید اجازه دهند بخش صنعت یک نفس آسوده ای بکشد.

این چهارمین اصلاح مجلس درباره این طرح است و از آنجا که نمایندگان بر رأی خود 
پافشاری کرده اند در صورت ایراد دوباره شورای نگهبان کار به تعیین تکلیف در مجمع 
تشخیص مصلحت نظام کشیده خواهد شد. مجمع تشخیص ایرادات جدی به ین طرح 
دارد و آن را بر خلاف سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی و حمایت از تولید داخل می داند. 
حالا باید دید درنهایت اصلاح جدید کمیســیون صنایع می تواند نظر شورای نگهبان را 
جلب کند یا آزادســازی واردات خودرو همچنان میان مجلس شورای نگهبان و مجمع 

تشخیص دست به دست خواهد شد.

تا چه زمانی خرید و فروش 
خانه کم رونق است؟

عدم نیاز حذف ارز ۴۲۰۰ 
به لایحه مجلس
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نمایندگانمجلسمصوبهوارداتخودرورااصلاحکردند

آزادسازی مشروط واردات خودروآزادسازی مشروط واردات خودرو

رضا فیاضی هنرمند پیشکسوت کشورمان که روز سه شنبه 
ـ ۲۵ آبان ماه ـ به دلیل ابتلاء به کرونا در بیمارستان بستری 
شد، گفت: واکسن زده بودم و فکر می کردم دیگر غول شده ام 

اما گرفتار شدم.
رضا فیاضی، درباره حال عمومــی اش اعلام کرد، الحمدالله 
بهترم اما از دیروز که در بیمارستان بستری شدم تزریق داروها 
را شروع کرده اند چون ریه هایم کم و بیش درگیر شده  است.

این هنرمند یادآور شــد: بیش از ۱۰ روز است درگیر کرونا 
شده ام اما در منزل استراحت می کردم و بستری نشده بودم 
تا اینکه دیروز، سه شــنبه ۲۵ آبان ماه در بیمارستان کیش 
بستری شدم و تزریقات را شروع کردند و فکر می کنم بین سه 
تا پنج روز باید تحت مراقبت باشم تا ان شاءالله حالم بهتر شود. 

نمی دانم چه زمانی قرار است مرخص شوم.
فیاضی که مشغول بازی در سریال »خانه پرتقالی ها« برای 
شبکه دو سیما بود، در پاسخ به اینکه آیا سر صحنه سریال به 
کرونا مبتلا شده است؟ خاطرنشان کرد: راستش نمی توانم 
بگویم سر کار کرونا گرفتم، در هر حال خودم را مقصر می دانم 
چون فکر می کردم واکسن زدم و دیگر اتفاقی برایم نمی افتد 
و کمتر ماسک زدم؛ بنابراین در قدم اول خودم مقصرم. من 
سر کار هم می رفتم سر پروژه »خانه پرتقالی ها«، اما نمی دانم 

از کجا گرفتم.
بازیگر مجموعه »زی زی گولو« همچنین بیان کرد: متاسفانه 
گروه تولیــد »خانه پرتقالی ها« نیز بــه خاطر بیماری بنده 
آسیب دیده اند و دو هفته کار تعطیل شد. امروز قرار بود کار 
را شروع کنند و بخش هایی از سکانس ها را بدون حضور من 
ضبط کنند و من هم امیدوار بــودم که تا آخر هفته به گروه 

بپیوندم اما بستری شدم.
رضا فیاضی سپس خطاب به مردم گفت: لطفاً متذکر شوید که 
مردم بیشتر رعایت کنند. من واکسن زده بودم و فکر می کردم 
دیگر غولم و اصلًا فکر نمی کردم که گرفتار شوم چه برسد به 
اینکه بستری شوم. تنها خواسته ام این است که فقط رعایت 

کنید و ماسک زدن را جدی بگیرید.
این هنرمند ضمن آرزوی ســلامتی برای تمام مردم کشور 
درباره علت ســفرش به کیش اعلام کرد: به مناسبت هفته 
کتاب برای رونمایی از کتاب هایم به کیش سفر کردم چون 
چهار کتاب در حوزه کودک داشتم که همان جا بستری شدم 
و ماندم، امیدوارم زودتر حالم خوب شود و به سرکارم برگردم.

 سریال »خانه پرتقالی ها« برای پخش از شبکه دو سیما به 
کارگردانی مشترک علیرضا شاه رســتم و علیرضا تهرانی و 

تهیه کنندگی غلامرضا بختیاری در حال تولید است.

فکر می کردم با زدن واکسن 
غول شده ام

چند درصد کارگران ایرانی اجاره  نشین هستند؟

کاوهزرگران
عضوکمیسیونبازرگانیداخلیاتاقایران

حذفارز۴۲۰۰تومانیتورمزا
خواهدبود

از آنجا که قیمت جهانی اغلب کالاهای اساسی صددرصد یا بیشتر افزایش 
داشته اند حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی تورم زا خواهد بود.

 به طور کلی قیمت گذاری امر مردود و غیرقابل قبولی است. اما در شرایط 
فعلی که دولت حجم بزرگی یارانه پرداخت می کند تا کالاها با قیمت مناسب 
و ارزان به دست مصرف کننده برسند طبیعی است که باید سیاست های نظارتی 

خود را در این زمینه بیشتر کند.
 درست است که در شرایط اقتصادی نرمال باید نظام عرضه و تقاضا قیمت 
بــازار را تعیین کند. اما الآن با توجــه به یارانه ای که دولت پرداخت می کند 
وظیفه دارد که قیمت ها را کنترل کند تا مردم بر همان اســاس قیمت های 

هدف گذاری شده کالا را تهیه کنند.
 فاصله تولید تا پایان چرخه که کالا به دســت مصرف کننده نهایی برسد 
یک فاصله طولانی است و این فرایند تحت نظارت نیست و تولیدکننده دخل 
و تصرفی در این حوزه ندارد. به همین دلیل نمی توانیم انتظار داشته باشیم 
اگر یارانه ای به بخش تولید اختصاص بدهند در نهایت کالای ارزان به دست 

مصرف کننده خواهد رسید.
به طور کلی این روش غلطی است و دولت باید تمام تلاش خود را به کار 
بگیرد تا ارز ۴۲۰۰ تومانی را بردارد و بازار را آزاد بگذارد و به مردم و اقشــار 
ضعیف یارانه نقدی و مستقیم بپردازد. با فرض شرایط موجود که مجلس برای 
حــذف ارز ۴۲۰۰ با آن همکاری نکــرده و دولت در حال پرداخت این مبلغ 
است، نظارت و کنترل جز الزامات است. چراکه تفاوت قیمت آن قدر هست که 

می تواند برخی را به لغزش وادارد و باید با آن ها برخورد شود.
 اغلب کالاهای اساسی اعم از گندم، جو، ذرت و ... از زمان شیوع کرونا صد 
در صد و حتی برخی از آن ها مثل روغن تا ۲۵۰ درصد افزایش قیمت داشته اند. 
یعنی روغنی که قبل از کرونا ۶۵۰ دلار بود الآن بالای ۱۵۰۰ دلار است. این 
افزایش قیمت جهانی باعث شد در کنار رشد نرخ ارز در ایران، قیمت کالاها 
خیلی گران شوند و اگر دولت این حمایت را از مصرف کننده انجام ندهد مرم 
باید برای کالاهای اساسی قیمت هایی خیلی بیشتری پرداخت کنند. به علاوه 
در مقاطعی افزایش قیمت نفت باعث افزایش نرخ کشــتیرانی و حمل ونقل 
جهانی شد که قیمت حمل کالا به کشور ما را افزایش داد. بنابراین حذف ارز 

۴۲۰۰ تومانی قطعاً تورم زاست. 
نایب رئیس کانون انجمن های صنفی کارگران ســاختمانی بر لزوم فراهم کردن امکان 

ثبت نام کارگران در طرح  های مسکن تاکید کرد.
هادی ساداتی، نایب رئیس کانون انجمن های صنفی کارگران ساختمانی اظهار کرد: در 
دوران کرونا به دلیل توقف ساخت وسازها و پروژه های عمرانی، فعالیت کارگران ساختمانی 
با وقفه مواجه شد و تا ماه ها کرونا بر زندگی و معیشت و اشتغال کارگران ساختمانی تاثیر 
گذاشت.وی ادامه داد: متاسفانه کارگران ساختمانی جزو محروم ترین اقشار جامعه به شمار 
می روند که نه تنها امنیت شغلی بلکه امنیت اجتماعی هم ندارند و تمام سختی ها را به جان 
می خرند و تنها امیدشان همان بیمه ای است که دارند ولی هر از گاهی به بهانه های مختلف 
و عناوینی مثل کسری منابع یا مصارف دیگر، آنها از بیمه تامین اجتماعی محروم می شوند.

نایب رئیس کانون انجمن های صنفی کارگران ساختمانی با بیان اینکه ۹۰ درصد کارگران 
ساختمانی مستاجر هستند، افزود: کارگران ساختمانی در طرح هایی مثل مسکن ملی یا 
جهش مسکن که برای مسکن و خانه دار شدن مردم پیش بینی شده نمی توانند ثبت نام 
کنند یا در ارتباط با قوانین مصوب و دستورالعمل هایی که صادر می شود نمی توانند درخواست 

مسکن بدهند، در حالی که بیش از ۹۰ درصد آنها مستاجرند.

ساداتی با اشاره به مساعد نبودن شرایط ساخت وساز در کشور گفت: درحال حاضر بیشتر 
ســرمایه ها و عموم ساخت وسازها متوقف است و همه منتظرند ببینند که این دولت چه 
تصمیمی درباره بازار مسکن خواهد گرفت. امیدواریم که اتفاقات خوبی در بحث مسکن به 

ویژه برای کارگران ساختمانی بیفتد.
نایب رئیس کانون انجمن های صنفی کارگران ساختمانی درباره هدفگذاری ایجاد اشتغال 
میلیونی در کشور و فعال کردن بخش مسکن توسط دولت هم، گفت: معتقدم که اکنون 
با شــرایط خاصی به لحاظ بازار کار و اشــتغال روبه رو هستیم و آنچه که دولت از اشتغال 
میلیونی مدنظر دارد بیشــتر در بحث اشــتغال خانگی، کسب و کارهای کوچک و صنایع 

دستی متمرکز است.
وی با بیان اینکه برنامه اشتغالی دولت کمتر به حوزه ساخت وساز ورود خواهد کرد،  گفت: 
در ارتباط با صنعت ســاختمان بعید می دانم که بحث خاصی باشــد الا اینکه دولت اعلام 
کرده قرار است سالانه یک میلیون واحد مسکونی ساخته و تحویل بدهد؛ البته اگر دولت 
در برنامه اشــتغال میلیونی خود بخش مسکن را فعال کند، از این طریق رشته شغل های 

زیادی رونق می گیرند.

نرخ دلار هرات برخلاف روند معمول گذشته، بالاتر از دلار در بازار تهران بود. اتفاقی 
که گمانه زنی درباره عرضه ارز در فردوسی را تقویت کرده است.

 دلار در هفته گذشته از سقف حدودا ۲۸۸۰۰ تومانی تا نزدیکی مرز ۲۸ هزار تومان 
نزول کرده بود. در همین راستا، گمانه زنی هایی شکل گرفته بود که افزایش عرضه 
ارز توسط بازارساز منجر به این عقب نشینی شده است. اما علیرغم این موضوع، دلار 
برای ورود به کانال ۲۷ هزار تومان مقاومت نشان داد و طی روزهای گذشته بالای 
بالای مرز ۲۸۱۰۰ تومان باقی مانده است.دلار تهران معاملات را با رشد ۱۰۰ تومانی 

و صعود به ۲۸۴۰۰ تومان آغاز کرد.
نشانههایعرضهبازارساز؟

نکته مهم معاملات قرار گرفتن نرخ دلار هرات در سطحی بالاتر از بازار تهران بود. دلار 
در بازار هرات معمولا کمی ارزان تر از تهران معامله می شود و کمتر پیش می آید که 
این روند معکوس شود. همین اتفاق موجب شده تا شائبه عرضه بازارساز در فردوسی 
تقویت شود.آمار چشم گیر صادرات غیرنفتی کشور در مهر و اخبار وزیر نفت از بهبود 
صادرات، اظهارات رئیس جمهور درباره بهبود منابع ارزی و ریالی و خبر آزادسازی 
منابع بلوکه شده ایران در سایر کشورها )که طبق روایت هایی ۳.۵ میلیارد دلار عنوان 

شده است( همگی گمانه زنی ها درباره ارزپاشی را تشدید کرده اند.
با این حال، حتی اگر عرضه ای در کار باشــد یا در حد محدود اتفاق افتاده یا آنکه 
تقاضای ارز چنان بالاست که شاهد ریزش ناگهانی در دلار نیستیم. این احتمال نیز 
وجود دارد که بازارساز صرفا به دنبال محدود کردن دامنه نوسانات ارز و کاهش التهاب 
این بازار باشد تا آنکه بخواهد از منابع خود برای کاهش مصنوعی چشمگیر قیمت 
دلار استفاده کند؛ منابع آزاد شده ای که به گفته سخنگوی وزارت خارجه کشور اگر 

نبودند اکنون شاهد واردات کالاهای اساسی به کشور نمی بودیم.
دلار۲۳هزارتومانیبرایبودجه۱۴۰۱؟

مشاور رئیس کمیسیون برنامه و بودجه در مورد بودجه سال ۱۴۰۱ شرکت های 
دولتی گفت: »برای شرکت ملی نفت یک میلیون و ۲۰۰ هزار بشکه فروش نفت با 
قیمت ۶۰ دلار و نرخ ارز ۲۳ هزار تومان پیش بینی شده است.« همین موجب شده تا 
برخی فعالان اقتصادی تصور کنند ممکن است چنین نرخی کف قیمت دلار مدنظر 
دولت برای سال آینده باشد. این در حالی است که نرخ دلار نیما نیز هم اکنون در 

همین سطح قرار دارد.
واکنشدلاربهاعلامتاریخدیدارگروسیازتهران

به نظر می رسد در گزارش شب گذشته وال اســتریت ژورنال و ادعای این روزنامه 
آمریکایی درباره ساخت سانتریفیوژهای پیشرفته در سایت »تسا«ی کرج موجب 
افزایش خرید ارز و رشد نرخ ها شده بود.خبر حتمی شدن سفر رافائل گروسی، مدیر 
کل آژانس اتمی به تهران اگرچه می توانست اتفاقی مثبت در راستای مذاکرات وین 
باشد و بخشی از خریداران را در بازار دلار عقب بنشاند، اما فعالان بازار ارز با توجه به 
دستاوردهای سفرهای پیشین در خوشبینی به نتایج سفر دوشنبه گروسی احتیاط 
می کنند. اعلام سفرو تاریخ سفر گروسی افت محسوسی در نرخ ارز در واکنش به این 

خبر قابل مشاهده نبود.

زیر پوست عرضه دلار در فردوسی



2

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
شنبه  1400/08/29

شماره : 1240

سعیده محمد  -   ایده روز | مشاور رئیس 
کمیســیون برنامه و بودجه در مورد بودجه 
ســال ۱۴۰۱ گفت: برای شرکت ملی نفت 
یک میلیون و ۲۰۰ هزار بشکه فروش نفت 
بــا قیمت ۶۰ دلار و نرخ ارز ۲۳ هزار تومان 

پیش بینی شده است.
محمد حسینی مشاور رئیس کمیسیون 
برنامه و بودجه در نشســت بررسی اجرای 
بودجه در طول برنامه ششــم توســعه، در 
خصوص بررسی روند اجرای بودجه سنواتی 
در طول برنامه ششــم توسعه، اظهارداشت: 
اگر در ابتدا بــه تاریخچه نظام برنامه ریزی 
در کشور اشــاره کنیم، اولین قانون برنامه  
در ســال ۱۲۱۶ مطرح  شــد و در  ســال 
۱۲۲۵ اولیــن برنامه عمرانی هفت ســاله 

کشور تصویب شد.
وی بــا بیان اینکه بعــد از انقلاب اولین 
برنامه توســعه کشور در ســال ۶۸ مصوب 
و ابلاغ شــد، گفت: در ایــن برنامه دولت با 
توجه به تجربــه برنامه چهارم و پنجم یک 
نگاه متفاوت نســبت به برنامه قبلی مدنظر 

قرار داد.
وی افزود: نگاهی که مجلس در آن زمان 
به قانون برنامه توســعه داشت این بود که 
اهداف میان مــدت باید در برنامه گنجانده 
شود. براین اســاس در زمان تدوین برنامه 
قانون برنامه ششــم توسعه یک تفاهم نامه 

بین دولت و مجلس اتفاق افتاد.
این نماینده ســابق مجلس ادامه داد: از 
طرف دیگر این قانون بر اساس سیاست های 
ابلاغی تدوین می شــود، قانون برنامه ششم  
مکلف است شیوه های اجرای این سیاست ها 

را مشخص کند.
حســینی گفت: در زمــان تدوین قانون 
یک  شــرایط ایده آل و غیرتحریمی مد نظر 
پیشــنهاددهندگان قــرار گرفته بــود. به 
عنوان مثال رشد اقتصادی هشت درصد در 
همین فضا گنجانده شد. یکی از ایرادهایی 
که امروز وارد اســت این بود که بســیاری 
از هدفگذاری هــا محقق نمی شــود. حالا یا 
دولت ها کــم کاری می کنند یا اعتبار کافی 
پیش بینی نشده و یا شرایط مکانی و زمانی 

در کشــور امکان تحقق آن اهداف را فراهم 
نکرده است.حسینی در پاسخ به این سوال 
که آیا بودجه فعلی کشش تحقق این میزان 
هدف گذاری و حکم را در خود دارد یا خیر؟ 
و اینکــه آیا عملکرد دولــت در ارایه لایحه 
بودجه چطور بوده اســت؟ تصریح کرد: در 
رابطه با بحث برنامه ها اگر شما بیایید میزان 
فعالیت هایــی جدیدی که در برنامه تدوین 
شده است را مشاهده کنید، ما باید شرایط 

را برای سازمان ها فراهم کنیم.
وی تاکید کرد: اگر این موضوع را ارزیابی 
کنیم می بینیم علت اینکه ما کمتر به اهداف 
میرســیم بخاطر این است که ما برای مثال 
حکمی را می آوریم، امــا اعتبار لازم برای 
اجرای حکم را در بودجه ســنواتی در نظر 
نگرفته ایم. اینجاســت که اگر لایحه بودجه 
را می فرســتیم باید اعتبار لازم ان را مدنظر 

داشته باشیم.
به گفتــه این کارشــناس بودجه، عدم 
وابســتگی به نفت و اجــرای بودجه ریزی 
مبتنــی عملکــرد از اهداف قانــون برنامه 
ششــم بود، بــه دنبال این بودیــم که اگر 
فعالیت جدیدی به ســازمانی می دهیم باید 
فعالیت هــای قبلی آن را حــذف کنیم که 

بتوانیم بــرای فعالیت های جدید آن اعتبار 
قائل شویم.

وی تصریح کرد: وقتی می گوییم احکام 
فاقد عملکرد اســت باید تحلیل شود که آیا 
شرایط اجرای آن نبوده و یا دستگاه پول را 
گرفته و شرایط هم بوده اما عملکرد مناسبی 

نداشته است؟
مشاور رئیس کمیسیون برنامه و بودجه 
عنوان کرد: در طول این ســه، چهار ســال 
همیشــه انحراف نســبت به قانون بودجه 
را داشــتیم و بعضی جاهــا به صراحت این 
موضوع را اعلام می کنیم. در ارزیابی قانون 
برنامه ششــم که از وظایف اصلی ســازمان 
برنامه بودجه اســت و تا به حال ارائه نشده 
است، باید به این موارد دقت شود اما ما عملا 
فاصله ای بین بودجه سنواتی و وضعیتی که 

امروز شاهد آن هستیم، می بینیم.
حســینی با بیان اینکه تــا پایان برنامه 
بودجه ششــم تعداد بیش تر ۳۰-۴۰ درصد 
از این آیین نامه ها که در بودجه آمده بود، تا 
الان  تصویب نشــده است، اظهارداشت: اگر 
امکان اجرای قانونی وجود ندارد از مجاری 
خود مجلس نسبت به اصلاح آن اقدام شود. 
خیلــی از احکام برنامــه و بودجه به دلیل 

رایزنی هایی که با دســتگاه های مختلف از 
جمله ستاد کرونا انجام شد، متوقف شد. اگر 
دولت می خواهــد قانونی را اجرا نکند باید 
لایحه اصلاحی بیاورد که مجلس دوباره آن 
را بررســی کند و ما شــاهد این نباشیم که 
دولت خودش اجرای قانون را متوقف کند.

حســینی در مورد بودجه ســال ۱۴۰۱ 
شرکت های دولتی گفت: برای شرکت ملی 
نفت یک میلیون و ۲۰۰ هزار بشکه فروش 
نفت با قیمــت ۶۰ دلار و نرخ ارز ۲۳ هزار 

تومان پیش بینی شده است.
حســینی در پاســخ به این ســوال اگر 
نتوانستیم از طریق فروش نفت درآمد کسب 
کنیم، چه جایگزینی داریم و با توجه به اینکه 
در بودجه اشاره به بهبود درامدهای عمومی 
دولت شده اســت، ارزیابی شما از عملکرد 
دولت در راســتای بهبــود درآمد عمومی و 
همچنیــن عملکرد دولــت در بحث فروش 
اموال و اوراق چیســت؟ اظهارداشت: طبق 
گفته دیوان محاســبات در بودجه سال ۹۹ 
بالغ بر ۹۸ درصد منابع محقق شــده پس 
چگونه در فروش طرح های عمرانی و یا در 
حوزه مالیاتــی می دانیم که موفق نبودیم؟ 
اینکــه می گویند ۹۸ درصــد منابع محقق 

شده، اولا اینطور نیست، دوما این منابع در 
جایی که مصوب شده و باید هزینه شود هم 

هزینه نشده است.
مشاور رئیس کمیسیون برنامه و بودجه 
مجلس گفت:  دولت جدیــد امروز می داند 
که حداقل ۴۰۰ هزار میلیارد تومان کسری 
دارد؛ ماهانه ۵۰ هزار میلیارد تومان حقوق 
می دهیم و در سال جاری بالغ بر ۷۵۰ هزار 
میلیــارد تومان مخارج اجتناب ناپذیر داریم 
و درآمدی که تا الان وصول شــده بســیار 

کمتر است.
وی ادامــه داد: امــا می بینیم که دولت 
دنبال فروش اوراق اســت، یعنی زمانی که 
می گوییم دولت اوراق چاپ نکند، باید برای 
آن جایگزین هــم بگذاریم. فرار مالیاتی در 
کشور ما بیش از ۴۵ درصد است اما در دنیا 
حدود ۱۵-۲۰ درصد اســت مثلا در آمریکا 

۱۷ درصد است.
حســینی با بیان اینکه بایــد برای فرار 
مالیاتی فکری کنیم که چطور نظام مالیاتی را 
بهبود ببخشیم، تصریح کرد: آیا ظرفیت های 
مالیاتی را در کشــور خوب اجرا کردیم؟ که 
پاسخ منفی است. در بودجه سال ۱۴۰۰ چند 
قانون مالیاتی آوردیم که در عمل اجرا نشد. 
ما باید بررسی ها رو بیشتر کنیم و اطلاعات 
خودمان را بالا ببریم اینجا هم نقش دیوان 
محاسبات و هم نقش نظارتی نمایندگان و 

همیت دولت مهم است.
این کارشــناس بودجه ادامــه داد: مثلا 
سامانه املاک را گذاشتند که آمار خانه های 
خالــی دربیاد، باید کمک کنیم که این کار 
انجام شود و ظرفیت های مالیاتی در کشور 
باید افزایش پیدا کند. شــاید برای ۱۴۰۱ 
تحقق پیدا نکند اما قطعا به ســال های بعد 

می رسد.
وی تاکید کرد:  بحث بعدی بحث معادن 
هستند ظرفیت معدن های بسیار زیاد است 
بایــد در اینجا کار کرد و وزارت صمت باید 
در بحث مجوزهای معادنی که صادر میکند 
بیشتر بررسی کند و کنترل های دقیق تری 
کنــد، می توانیم کم کم برای نفت جایگزین 

خوبی پیدا کنیم. 

پیش بینی صادرات نفت ۱.۲ میلیون بشکه و نرخ ارز ۲۳ هزار تومان در بودجه 

رئیس جمهور امروز در جلســه هیات دولت از دســتگاه های مختلف 
خواست تا گزارش عملکر سه ماهه گذشته خود را اراپه کنند.

رئیس جمهوری گفت: بنای دولت همکاری، همدلی و هماهنگی با قوای 
دیگر و همه نهادهای نظام جمهوری اسلامی با هدف حل سریع تر مشکلات 

است و اجازه نخواهیم داد جای متن و حاشیه عوض شود.
 آیت الله سید ابراهیم رئیسی، رئیس جمهور، صبح چهارشنبه در جلسه 
هیــات دولت با تقدیر از معاون اول رئیس جمهور، اســتاندار هرمزگان و 
سایر مسئولان و دستگاه ها برای رسیدگی سریع به زلزله زدگان هرمزگان، 
گفت: بازســازی منازل بخش روستایی و شهری آســیب دیده از زلزله با 

سرعت دنبال شود.
در جلســه امروز هیات دولت، اســتاندار هرمزگان گزارشــی از وضع 

زلزله زدگان و امدادرسانی بیان کرد.
رئیســی در ادامه با اشــاره به گذشت ســه ماه از آغاز به کار دولت، از 
دستگاه های مختلف خواست تا گزارش عملکرد سه ماهه خود را به مردم 

ارائه دهند.
رئیس جمهوری همچنین در بخش دیگری از سخنانش با اشاره به بررسی 
صلاحیت وزیر آموزش و پرورش در مجلس شورای اسلامی در روز گذشته 

اظهارکرد: دولت وظیفه دارد وزیر پیشــنهادی را به مجلس معرفی کند و 
مجلس نیز اختیار و وظیفه بررسی صلاحیت او را دارد. تصمیم مجلس هر 
چه باشد برای دولت محترم است. مهم حفظ وحدت و انسجام قواست چرا 
که برای ما، اصل تقویت همدلی بین مسئولان و خدمتگزاری به مردم است.

رئیسی تاکید کرد: نباید به حواشی که ایجاد می شود توجه کرد. بنای 
دولت همکاری، همدلــی و هماهنگی با قوای دیگر و همه نهادهای نظام 
جمهوری اســلامی با هدف حل سریع تر مشکلات است و اجازه نخواهیم 

داد جای متن و حاشیه عوض شود.
رئیســی با بیان اینکه ماموریت مهم دولت، اداره کشــور، ناامید کردن 
دشمن و رونق بخشیدن به سفره های مردم است، تصریح کرد: راهبرد دولت 
سیزدهم، خدمت به مردم و اجرای مأموریتی بزرگ تر به نام اجرای عدالت 

است. اگر عدالت مخدوش شود همه باید حساس شویم.
رئیس جمهــوری همچنیــن از وزرای نفــت و نیــرو خواســت تا هر 
 چــه ســریع تر آیین نامه مربــوط به محاســبه هزینه انرژی مشــترکان 

پرمصرف را نهایی و ارائه کنند.

بازار مسکن در چند ماه اخیر بسیار متلاطم بوده است و 
افزایش قیمت خانه باعث راکد ماندن بسیاری از خانه ها شد.

یک کارشناس با بیان اینکه رشد ماهیانه قیمت مسکن 
به کمتر از یک درصد رسیده است گفت: تقاضای مصرفی 
به دلیل کاهش قدرت خرید از بازار مســکن حذف شده و 
به همین دلیل نه تنها تا پایان امســال بلکه تا سال آینده 

هم این بازار از رکود خارج نمی شود.

 وضعیت رشد قیمت مسکن شهر تهران
حسن محتشم اظهار کرد: نزدیک به هشت ماه از سال 
۱۴۰۰ گذشته و طی این مدت بازار مسکن در یک محدوده 
قیمتی قرار داشته است. با وجود آنکه تورم عمومی به بالای 
۴۰ درصد رسیده، رشد قیمت مسکن شهر تهران در هفت 
ماه ابتدای ســال ۴.۵ درصد بوده و رشد ماهیانه آن حدود 
۰.۶ درصد یعنی کمتر از یک درصد بوده اســت. علت آن 
است که در سال های ۹۷ تا ۹۹ افزایش سنگین حدود ۶۰۰ 
درصد را در بازار مسکن تجربه کردیم و در بعضی مناطق به 
۷۰۰ درصد رسید.وی افزود: افزایش قیمت مسکن در سه 
سال گذشته بیش از آنکه از تقاضای مصرفی نشأت گرفته 
باشد ناشی از سرمایه گذاری بود. تقاضای مصرفی در سال 
۱۳۹۶ چندان قوی نبود اما به هر حال وجود داشــت. بعد 
از رشــد حدود ۶۰۰ درصد، خریدهای واقعی و مصرفی به 
شدت کمرنگ شد. بنابراین سال ها طول می کشد تا تقاضای 

مصرفی بتواند دوباره به بازار برگردد.

 ۳۷ میلیون متــر مربع خانه خالی در اختیار 
بانک ها

این کارشناس بازار مسکن با اشاره به موضوع مالیات بر 
خانه های خالی گفت: املاک در اختیار بانک ها ۳۷ میلیون 
متر مربع است که اگر متوسط هر واحد را ۱۰۰ متر مربع 
در نظر بگیریم حدود ۳۷۰ هزار واحد مســکونی یا بعضا 
تجاری را بانک ها در اختیار دارند. طبق این سامانه بانک ها 

باید واحدهای خود را بفروشــند یا اجاره بدهند که اجاره 
دادن در چارچوب ضوابطشــان نیست. البته ساخت وساز 
هم از وظایفشــان نبود اما به هر حال انجام دادند؛ هرچند 
درحال حاضر ساخت وساز بانک ها مقداری کاهش یافته اما 
هنوز کاملا متوقف نشده است.محتشم تاکید کرد: ما از یک 
طرف با حدود ۲.۵ میلیون مسکن خالی و از سوی دیگر افت 
شدید توان متقاضیان مواجهیم. بنابراین وارد رکود شده ایم 
که نه تنها تا پایان امسال بلکه تا سال آینده هم ادامه خواهد 
داشت. مگر اینکه تیم اقتصادی دولت بتواند به اقتصاد رونق 
بدهد. بانک مرکزی باید ارزش پول ملی را حفظ کند، دلار را 
در محدوده ۲۸ هزار تومان نگه دارد تا شاهد افزایش قیمت 
طلا و مســکن نباشیم. اما اگر نتواند این کار را انجام دهد 
ابتدا با رشد بازار سکه ارز مواجه می شویم و سپس با فاصله 

زمانی باید منتظر افزایش قیمت مسکن باشیم.
وی رشــد قیمت دلار در دولت سیزدهم را حدود ۱۰ 
درصد عنوان و خاطرنشــان کــرد: افزایش قیمت کالاها 
هنوز در بازار مســکن تاثیر نگذاشــته است. زمانی که ارز 
بالا می رود مسکن می ایستد. درحال حاضر نیز چون توان 

طــرف تقاضای واقعی در بازار مســکن کاهش پیدا کرده 
قیمتها به ثبات رسیده است. امکان چرخش نقدینگی در 
این بازار وجود ندارد. تسهیلاتی هم که بانک ها به مشتریان 
می دهند آنقدر ناچیز است که تکافوی قیمت مسکن نیست. 
بنابراین دست کم تا سال آینده امکان ایجاد تحرک در بازار 

مسکن وجود ندارد.

 ظرفیت ساخت یک میلیون مسکن را داریم؟
این کارشناس بازار مسکن با اشاره به طرح جهش تولید 
و تامین مسکن گفت: دولت رئیسی قصد دارد سالیانه یک 
میلیون واحد مسکونی بسازد و اعلام کردند که این طرح 
تورم زا نخواهد بود اما به اعتقاد من تورم زا است؛ زیرا وقتی 
قصــد داریم ظرفیت تولید مســکن را از حدود ۴۰۰ هزار 
واحد فعلی به یک میلیون واحد برسانیم یعنی می خواهیم 
۲.۵ برابر به حجم ساخت وساز بیافزاییم که قطعا با مشکل 
کمبود سیمان و فولاد مواجه می شویم. همین حالا هم به 
دلیل قطعی های پی درپی گاز و برق، کارخانجات سیمان و 

فولاد با کمبود تولید مواجهند.

محتشم بیان کرد: یکی از راهکارها برای افزایش ظرفیت 
تولید این است که با استفاده از فناوری، قطعات پیش ساخته 
در کارخانجات تولید شود که به سرعت ساخت وساز کمک 
کند. همان فناوری هم نیاز به آب و برق و گاز دارد که اگر 
نیروگاهها نتوانند آن را تامین کنند ظرفیت تولید پاسخگوی 
تقاضا نخواهد بود.وی گفت: فرض کنیم که هدف ساخت 
یک میلیون واحد در ســال محقق شود. این یک میلیون 
حجم قابل توجهی مراکز خدماتی، تجاری، مسائل زیربنایی 
و روبنایی می خواهد که به آب و برق و گاز نیاز دارند. چطور 
کشور می خواهد جوابگوی این میزان مصرف را بدهد؟ ما 
خوشحالیم که این اتفاق انجام شود که بسیاری خانواده ها از 
درد بی مسکنی رها شوند اما نه زیرساخت و نه زمین مناسب 
را در اختیار نداریم. در روستاها مشکل زمین نداریم اما در 
شهرهای بزرگ و کلانشهرها با این معضل مواجهیم. بنابراین 

باید اطراف شهرها اقدام به شهرک سازی کنیم.
این کارشــناس بازار مسکن، توان دولت را برای اجرای 
طرح جهش تولید مسکن، ناکافی دانست و افزود: دولت باید 
شــرایط را برای ورود بخش خصوصی فراهم کند. این هم 
مســتلزم آن است که منافع بخش خصوصی در آن لحاظ 
شود تا انگیزه پیدا کند. بخش خصوصی به دلیل پایین بودن 
هزینه های سربار و در اختیار داشتن نیروی انسانی توانایی 
اجرا دارد اما باید منابع این طرح از جایی تامین شــود که 
تورم زا نباشد وگرنه می شود شبیه طرح مسکن مهر که با 
اســتفاده از خط اعتباری بانک مرکزی، پول پرقدرت وارد 

بازار کردند و به تورم سنگین منجر شد.
مهرماه ۱۴۰۰ متوسط قیمت یک متر مربع مسکن در 
شهر تهران ۳۱ میلیون و ۶۳۱ هزار تومان بوده که نسبت 
به ماه قبل ۰.۲ درصد کاهش و در مقایســه مدت مشابه 
سال قبل ۱۸.۴ درصد افزایش یافته است. همچنین تعداد 
معاملات انجام شده در این ماه حدود ۵.۵ هزار فقره بود که 
نسبت به ماه قبل و ماه مشابه در سال قبل ۲۹.۸ و ۳۶.۸ 

درصد کاهش را نشان می دهد.

 سه ماه گذشته در دولت چه گذشت؟

تا چه زمانی خرید و فروش خانه کم رونق است؟

  خبرخبر

مسعود خوانساری
رئیس اتاق تهران

فاجعه ارز ۴2۰۰ تومانی در افزایش تورم

بخش مهمی از نرخ تورمی که امروز در اقتصاد ایران دیده می شــود تحت تاثیر سرعت 
بسیار بالای رشد نقدینگی کشور است.

 براساس برآوردهای انجام شده از ســوی مرکز آمار نرخ تورم در مهرماه سال ۱۴۰۰ از 
مرز ۴۵ درصد گذشته است. هرچند این عدد نسبت به ماه قبل ۰.۴ درصد کاهش نشان 

می دهد اما کماکان تورم بسیار بالایی است.
 براســاس برآوردهای صورت گرفته این نرخ در حال حاضر بیش از ۳۹ درصد است که 
هرچند ۴.۵ درصد کاهش یافته اما همچنان بسیار بالاست هرچند که دولت اعلام کرده 
که کاهش تــورم را به عنوان یک اولویت دنبال می کند اما تــا زمانی که ما به یک تورم 

تک رقمی نرسیم نمی توان انتظار داشت که فشارها از روی جامعه برداشته شود.
 وقتی که نرخ ســرمایه گذاری در اقتصاد پایین باشــد مردم به جای آنکه پول خود را 
وارد تولید کنند به سمت تبدیل آن به دارایی های غیرمولد حرکت می کنند که همین 

موضوع به کوچک تر شدن اقتصاد ایران منجر می شود.
 برآوردهای مرکز آمار نشان می دهد که شاخص قیمت کالاهای وارداتی در سال ۱۳۹۹ 
نسبت به سال قبل ۴۷ درصد بوده که نشان می دهد ما با تورم دلاری نیز مواجه هستیم. 
اگر تورم جهانی را بین سه تا ۴.۵ درصد در نظر بگیریم از تورم ۱۷ درصدی موجود مابقی 

مربوط به تورم داخلی ایران است.
 در شــرایطی که دولت لایحه دو فوریتی حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی را به مجلس شورای 
اسلامی ارائه کرده بود این طرح از سوی نمایندگان مجلس پذیرفته نشد اما چیزی که 
مشخص است لزوم تصمیم گیری سریع در این رابطه و کنار گذاشتن ارز ترجیحی است.

 در ســال ۱۳۹۹ حدود ۱۰.۵ میلیارد دلار ارز ترجیحی به کالاهای اساســی پرداخت 
شــده که از این عدد پنج میلیارد دلار سهم نفت و مابقی مربوط به وجوه بانک مرکزی 
یا صندوق توسعه ملی اســت که به این ترتیب با نرخ بازار آزاد حدود ۱۰۰ هزار میلیارد 

تومان می شود.
ارز پایه پولی را به شدت افزایش داده و در حالی که در سال ۱۳۹۹، ۱۰۰۰ هزار میلیارد 
تومان به نقدینگی اضافه شــده ۷۵۰ هزار میلیارد تومان آن از محل ارز ترجیحی بوده 

است.
 در زمانــی که دولت پولی از فروش نفت دریافت نمی کنــد عملا برای تامین کالاهای 
اساســی مجبور به استقراض از بانک مرکزی می شود که این موضوع در شرایط تورمی 
فعلی خود عاملی برای تشــدید مشکلات اســت از این رو باید در این زمینه تغییراتی 

گسترده در دستور کار قرار گیرد.

 ترخیص جوهای حشره زده متوقف شد
معاون فنی گمرک ایران ضمن تایید مجوز استاندارد و قرنطینه برای ترخیص 
محموله جو وارداتی که طعمه حشرات شده است، گفت که با وجود درخواست ها، 

ترخیص این محموله متوقف شد.
بخشــی از محموله حدود ۲۸۰۰ تنی جو که در اواخر ســال گذشته وارد 
بندر نوشهر شده بود، در آستانه فساد قرار گرفته و طعمه حشرات شده است.

در همین رابطه ســازمان ملی استاندارد اعلام کرد که این محموله هنوز به 
سازمان اظهار نشده و در صورت اعلام از ترخیص آن ممانعت می شود. این در 
حالی اســت که شواهد نشــان می داد با توجه به ترخیص درصدی این کالا در 

ماه های گذشته، باید مجوزهای لازم را دریافت کرده باشد.
معاون فنی گمرک در این رابطه به ایســنا گفــت که محموله ۲۸۱۷ تنی 
جو اواخر ســال گذشته وارد بندر نوشهر شــده و در ابتدای امسال به گمرک 
اظهار شده است، صاحب کالا که یک شرکت خصوصی است در تیرماه امسال 
درخواســت مجوز ترخیص ۹۰ درصدی داشــته و با توجه به این که کالا جزو 
اقلام اساســی است بلافاصله با این درخواست موافقت و در مردادماه ۶۵۰ تن 
از آن ترخیص شــد.وی ادامه داد: برای مابقی محموله نیز مجوزهای استاندارد 
و قرنطینه صادر شده است؛ به طوری که در ۱۶ آبان ماه امسال اداره استاندارد 
مجوز ترخیص را صادر کرده است که تا اواسط بهمن ماه اعتبار دارد. همچنین 
مجوز قرنطینه از ســوی وزارت جهاد کشاورزی در همین تاریخ صادر شده که 

به مدت یک هفته اعتبار دارد.
ارونقی با اشاره به این که طی روزهای گذشته درخواست هایی برای ترخیص 
محموله جو وجود داشــت و حدود ۳۸ کامیون برای ترخیص در گمرک حاضر 
شــده بود، یادآور شــد که با این وجود، این کالا به دلیل مســائل مربوطه و 
حشــراتی که در آن وجود داشــت از ترخیص خودداری شــد، ولی مجوزهای 

صادره همچنان پابرجاست.

 روند ترخیص کامیون های وارداتی از گمرک ها سرعت گرفته است
رئیس سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای ضمن اشاره به سرعت گرفتن 
فرآیند ترخیص کامیون های وارداتی گفت: تاکنون حدود ۱۷۰۰ دستگاه کامیون 

ترخیص شده  است.
نوسازی ناوگان حمل ونقل کشور یکی از مطالبات جدی فعالان این صنعت 
اســت. متاســفانه روند ترخیص کامیون های وارداتی از گمرکات طی چندین 
ماه گذشــته بسیار کند بوده و انتقاداتی را در پی داشته است. به تازگی رئیس 
ســازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای از سرعت گرفتن فرآیند ترخیص این 

کامیون ها خبر داده است.
قدیمی بودن ناوگان حمل ونقل کشور موجب شده تا کیفیت و بهره وری لازم 
در این صنعت وجود نداشته باشد. رئیس کمیسیون حمل ونقل و لجستیک اتاق 
ایران در گفت وگویی با پایگاه خبری اتاق ایران از لزوم نوسازی و هوشمندسازی 
ناوگان سخن گفت و خاطرنشان کرد: برای تحول در صنعت حمل ونقل کشور 
که در همه بخش های اقتصادی اثرات مســتقیم و غیرمستقیم می گذارد، باید 
شــاهد نوسازی ناوگان و هوشمندســازی آن باشیم. در این بین تجربه جهانی 

هم نشان می دهد که راهی جز این نداریم.
او همچنین پیشنهاد داد: ازآنجاکه سازمان های زیادی درروند واردات خودرو 
دخیل هستند باید در دستورالعمل مربوط به واردات کامیون و کشنده از اروپا 

بازنگری اساسی صورت بگیرد.
بــا توجه به انتقاداتی که نســبت بــه روند ترخیص وجــود دارد به تازگی 
داریوش امانی، رئیس سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای به آخرین وضعیت 
کامیون داران و واردات کامیون دســت دوم اروپایی اشاره کرد و گفت: براساس 
آخرین آمار تاکنون ۶۴۰۰ دســتگاه کامیون وارداتی دســت دوم اروپایی ثبت 
ســفارش شده که از این تعداد حدود ۱۷۰۰ دستگاه کامیون ترخیص و حدود 
۶۰۰ دســتگاه کامیون شماره گذاری شدند.بر اساس اظهارات او در حال حاضر 
فرآیند ترخیص کامیون های وارداتی ســرعت بیشتری نسبت به گذشته گرفته 
و براســاس مصوبات قرار شده تا ۱۰ درصد نوسازی ناوگان باری از این طریق 
اتفــاق بیفتد. همچنین با توجه به قراردادهایی کــه با تولید کنندگان داخلی 
منعقد کرده ایم بیش از ۶۰۰۰ دســتگاه را نیز از این طریق نوســازی خواهیم 
کرد.رئیس سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای با بیان این که نیمی از سود 
تسهیلات در نظر گرفته شده برای نوسازی ناوگان را سازمان راهداری پرداخت 
می کند، ادامه داد: یکی از مشــکلاتی که در این زمینه وجود دارد، کوتاه بودن 
مدت بازپرداخت تسهیلات است که در صددیم با مذاکرات پیش رو آن را از پنج 
ساله به ۱۰ ساله تبدیل کنیم تا جذابیت بیشتری برای رانندگان به وجود بیاید.

 حکومت طالبان چقدر دوام می آورد؟
سه ماه از تصرف افغانستان توسط طالبان می گذرد و این کشور با بحران ویرانگر اقتصادی و یک فاجعه انسانی قریب الوقوع مواجه است و در آستانه فروپاشی قرار دارد.ارزش واحد پول »افغانی« هر روز در حال کاهش است. سه ماه پیش 

یک دلار آمریکا حدود ۷۳ افغانی ارزش داشت. حالا با گذشت سه ماه ارزش یک دلار به حدود ۹۵ افغانی رسیده است.
به گفته محمد محمود آرزویی، معاون عملیات منطقه ای یک بانک دولتی افغانستان، نگرانی های زیادی در مورد کاهش ارزش واحد پول افغانی وجود دارد. وی گفت: تراکنش های خارجی متوقف شده است و تراکنش نسبت به تنها چند 
مورد امکان پذیر است و همه تاجران نمی توانند به انتقال پول بپردازند.علاوه بر این، بیکاری بیداد می کند. اکثریت قریب به اتفاق مردم در استخدام نیروهای ملی منحل شده افغانستان، شرکت های طرف قرارداد با آمریکا یا ابتکار عمل ها و 
سازمان های غیردولتی بین المللی بودند.پرسنل بازنشسته امنیتی افغانستان نیز شاهد ناپدید شدن حقوق بازنشستگی خود بوده اند، در حالی که بسیاری از افراد مسن و معلول اطلاع دادند که حکومت فعلی - که عفو عمومی را اعلام کرده 
و ادعا می کند هیچ کس به خاطر جایگاه های گذشته خود هدف برخورد فیزیکی قرار نخواهد گرفت - نمی تواند از خائنان، حمایت پولی به عمل آورد.در حالی که افغانستان هم اکنون یکی از بدترین بحران های بشردوستانه جهان را تجربه 

می کند، یک میلیون کودک در این کشور از سوء تغذیه رنج می برند.
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
شنبه  1400/08/29

شماره : 1240

زهــرا جعفری  -   ایــده روز  | عضو 
کمیسیون برنامه وبودجه مجلس گفت: حذف 
ارز ۴۲۰۰ تومانی نیاز به لایحه و اجازه گرفتن 

از مجلس ندارد.
مجلس  برنامه وبودجه  کمیســیون  عضو 
گفت: حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی نیاز به لایحه 

و اجازه گرفتن از مجلس ندارد.
محســن زنگنه، عضو کمیســیون برنامه 
و بودجــه مجلس با حضــور در یک برنامه 
تلویزیونی با بیان اینکه دولت برای حذف ارز 
۴۲۰۰ تومانــی نیاز به لایحه و اجازه گرفتن 
از مجلس ندارد، گفــت: برخلاف حذف ارز 
۴۲۰۰ تومانی، بالابردن ارز ۸ میلیارد دلار تا 
سقف ۱۲ میلیارد دلار نیاز به اجازه مجلس 
دارد. گمانه زنی ها درباره حذف یا اصلاح ارز 
۴۲۰۰ تومانی، اثر تورمی خود را بر کالاهای 

اساسی گذاشته است.
زنگنه علــت ارائه لایحه بــه مجلس در 
یکشنبه گذشــته را همراه کردنِ مجلس در 
تصمیم گیری اقتصادی پیش رو مطرح کرد 
و ادامه داد: تا یک ماه آینده، کشــور معطل 
تصمیم گیــری دربــاره ارز ۴۲۰۰ تومانی 

خواهد بود.
وی بــا بیان اینکه هدف مجلس کمک به 
دولت اســت تا بتواند مسائل مالی را تا پایان 
ســال کنترل کند گفت: اگر دولت بخواهد 
تصمیمی برای ارز ۴۲۰۰ تومانی بگیرد حتماً 
شــرایط جامعه و نگرانی های تورم را در نظر 
خواهــد گرفت که البته امیدواریم اگر دولت 
تصمیم به حذ ف این ارز گرفت شــیوه های 

مناسبی را بکار بگیرد که در آن عواقب تورمی 
مورد نظر باشــد، زیرا ما در شــرایط سختی 
هســتیم و نرخ تورم ما هم اکنون بالای ۴۶ 
درصد اســت، در این شــرایط افزایش تورم 
برای اقشار متوسط و دهک های پایین تبعات 

سنگینی خواهد داشت.
وی افزود: در حال حاضر خیلی از ایده ها 
و تصمیمات اقتصادی که در شــرایط عادی 
می تــوان آن ها را انجام داد در این شــرایط 

نیازمند دقت و حساســیت بیشــتری است 
تا آســیب جدی وارد نکند البته مجلس نیز 
آمادگــی کمک برای مدیریــت اقتصادی و 

همراهی دولت را تا پایان سال دارد.
مهدی طغیانی، عضو کمیسیون اقتصادی 
مجلــس نیز با بیان اینکــه تمهیدات دولت 
برای اصــلاح ارز ۴۲۰۰ تومانــی بدون بار 
تورمــی خواهد بود، گفت: بــه غیر از دارو و 
گندم، ارز ۴۲۰۰ تومانی قرار است از ۵ قلم 

کالا حذف شود.
طغیانی افزود: بر اساس بند »ب« بودجه 
امسال دولت می تواند ارز ترجیحی را در طول 
ســال حذف کند و در مقابل صد هزار تومان 

به مقدار یارانه ها اضافه شود.
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شورای 
اســلامی گفت: قانون بودجه به دولت اجازه 
داد که در طول سال ۱۴۰۰، ارز ترجیحی را 
برای ســایر کالاها به غیر از دارو حذف کند 

و دولت تا پایان سال بر اساس قانون بودجه 
فرصت دارد که این مورد را انجام دهد.

وی ادامه داد: قانون بودجه به دولت اجازه 
داد که در طول سال ۱۴۰۰، ارز ترجیحی را 
برای ســایر کالاها به غیر از دارو حذف کند، 
یعنی ارز ۴۲۰۰ تومانی دارو باقی می ماند و 
مابقی ارز ترجیحی که برای نهاده های دامی 
و آنچه در زنجیره تولید محصولات دامی به 

آن ارز تعلق می گیرد، حذف می شود.
وی افزود: دولت تا پایان ســال بر اساس 
قانون بودجه فرصت دارد که این را حذف کند 
و اگر تا پایان ســال حذف نشود، در عمل از 
قانون بودجه تخلف شــده است. غیر از دارو 
فقط ۵ کالا است که به آن ها در حال حاضر 
ارز تخصیص داده می شــود که همه هم در 
بخش کشاورزی است؛ ۲ سال پیش که این 
سیاست اعمال شد، حدود ۲۵ قلم کالا بود، در 
طول سال ۹۸ و ۹۹، ۲۰ قلم آن حذف شد و 
الان فقط ۵ قلم کالای دیگر باقی مانده است.

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شورای 
اسلامی اظهار کرد: سیاست درست این است 
که یارانه را نه در مبدأ تولید، بلکه در مقصد 
مصــرف توزیع کرد؛ اگر می خواهیم به مردم 
کم درآمــد و محروم هم کمــک کنیم باید 
یارانــه ای را به آخر زنجیره بدهیم نه به اول 
زنجیره، اگر به اول زنجیره اختصاص بدهیم، 
در طول ایــن زنجیره تا وقتــی که بیاید و 
به دســت مردم برســد، اثر آن یارانه از بین 
می رود؛ تمام این زنجیره بهره می برند و آخر 
این زنجیره که مردم باشند، بی بهره هستند..

 فعالان اقتصادی آثار مخرب یارانه انرژی و تخصیص ارز ترجیحی بر اقتصاد 
را آسیب شناســی کردند. بخش خصوصی معتقد است دولت اگر گنج قارون 
هم داشته باشد، بعد از مدتی ته می کشد. بنابراین ضرورت ساماندهی یارانه ها 
جدی است. همچنین داده های آماری نشان می دهد برای تامین ارز کالاهای 

اساسی، دولت چاره ای جزو استقراض از بانک مرکزی ندارد.
 »دولت اگر گنج قارون هم داشــته باشد، بعد از مدتی ته می   کشد«؛ این 
توصیفی است که فعالان اقتصادی بخش خصوصی از وضع اعطای یارانه   ها در 
کشــور دارند. بخش خصوصی با ذکر چند مثال، ساماندهی یارانه   ها را جدی 
می   داند و معتقد است، دغدغه اصلی دولت و مجلس باید   حل مشکل یارانه ها 
باشــد. ارزیابی ها حاکی از این اســت که دولت قرار اســت گندم را با قیمت 
تضمینی ۷هزار تومان خریداری کند، در حالی که آن را به قیمت ۶۰۰تومان 
به نانوایی   ها می دهد؛ یعنی حدود ۶هزار و ۴۰۰تومان روی هر کیلو گندم یارانه 
پرداخت می شــود.در مثالی دیگر، هزینه تمام شــده برق حدود ۲هزار تومان 
اســت، در حالی که به قیمت ۲۰۰ تا ۳۰۰ تومان آن را به فروش می رســاند. 
به اعتقاد بخش خصوصی، پرداخت یارانه انرژی به صورت غیرهدفمند، چهار 
آسیب به دنبال دارد که شامل »تشدید کسری بودجه دولت«، »افزایش قاچاق 
سوخت«، »افزایش مصرف« و در نهایت »آلودگی های محیط زیستی« است. 
البته نه فقط در حوزه انرژی، بلکه در بخش های دیگر نیز یارانه های دیگری 
پرداخت می شود که همگی آفت بزرگی هستند که روزبه روز اقتصاد را بیشتر 
دچار مشکل می کنند. بخش خصوصی اثرات مخرب تخصیص ارز ترجیحی بر 
اقتصاد و بودجه را نیز تحلیل کرده و معتقد است، علاوه بر ایجاد فساد و رانت، 
آثار مخرب بسیاری بر بودجه کشور نیز می   گذارد. از آنجا که دولت درآمدهای 
ارزی چندانی از محل فروش نفت ندارد، چاره ای جز استقراض از وجوه بانک 
مرکزی برای تامین ارز کالاهای اساسی ندارد و همین موضوع باعث افزایش 
پایه پولی می شود. این مسائل در کنار تورم فزاینده، نرخ منفی سرمایه گذاری 

و سیاستگذاری ناصحیح، از حال ناخوش اقتصاد حکایت دارد.
دو مهمان این نشست، فعالان اقتصادی دانشگاه خاتم بودند که گزارشی 
تحلیلی از آثار همه گیری کرونا بر اقتصاد ایران در میان مدت و سیاســت   ها و 
ابزارهای مقابله با آن ارائه کردند. بر اساس ارزیابی آنها تعلل در اجرای بسته های 
سیاستی برای مدیریت این بیماری، اقتصاد ایران را تحت تاثیر قرار داده است.

در این نشست، رئیس اتاق بازرگانی تهران ابتدا با تقدیر از دولت به دلیل 
سرعت بخشیدن به واکسیناسیون کرونا، گفت: در چند ماه گذشته که دولت 
سیزدهم تصدی امور را برعهده گرفته، خوشبختانه واکسیناسیون با سرعت 
مناسبی انجام شده و طبق آخرین آمارها بیش از ۱۰۰میلیون دز واکسن تزریق 
شده است و ایران از این لحاظ جزو کشورهای دارای شرایط خوب محسوب 
می شود. خوشبختانه کسب وکارها به حالت عادی برگشته اند و اضطرابی که در 
جامعه وجود داشت، کاهش پیدا کرده است. مبارزه با کرونا و سرعت بخشیدن 
به واکسیناسیون از موضوعاتی بود که دولت آن را به عنوان اولویت اصلی اعلام 
کرد و خوشبختانه عملیاتی شد.مسعود خوانساری در ادامه با بیان اینکه یکی 
از موضوعــات دیگری که دولت به عنوان اولویت اعلام کرد کنترل تورم بود، 
گفت: امروز دولت، همه ارکان نظام و ما به عنوان بخش خصوصی، مهم ترین 
وظیفه   ای که برعهده داریم، این است که امید را به جامعه برگردانیم. متاسفانه 
ناامیدی، نگرانی و استرس در جامعه زیاد است و آثار آن در مهاجرت نخبگان 
و فرار ســرمایه مشاهده می شود و در بلندمدت خسارت   های جبران   ناپذیری 
برای اقتصاد کشــور به همراه خواهد داشت.رئیس اتاق بازرگانی تهران اظهار 
کرد: متاسفانه طبق گزارش   های رسمی کماکان در فصل اول سال جاری نرخ 
تشکیل سرمایه معادل منفی ۵ /۳ درصد بوده است و می توان نتیجه گرفت که 
با کاهش ســرمایه گذاری، حجم کل اقتصاد کاهش پیدا می کند. تا زمانی که 
سرمایه گذاری در نرخ های مثبت و بالا صورت نگیرد، نمی توانیم انتظار نرخ رشد 
بالای اقتصاد را داشته باشیم.وی همچنین با اشاره به آخرین گزارش مرکز آمار 
از نرخ تورم، گفت: تورم سالانه منتهی به مهر ۱۴۰۰ برابر ۴ /۴۵ درصد بوده که 
نسبت به ماه گذشته ۴ /۰ درصد کاهش نشان می دهد، اما کماکان نرخ بالایی 
است. تورم نقطه به نقطه هم در مهرماه ۱۴۰۰ به ۲ /۳۹ درصد رسیده که ۵ 
/۴درصد افت پیدا کرده است. یعنی در مهرماه امسال یک خانواده برای خرید 
یک بسته کالایی به قیمت ثابت سال گذشته ۳۹ درصد بیشتر هزینه پرداخت 
کرده است و این روال اگر ادامه پیدا کند، برای معیشت خانوار و کل جامعه 
خطرناک خواهد بود. خوانساری ادامه داد: همان   گونه که رئیس   جمهور و اعضای 
اقتصادی دولت اعلام کرده   اند، اولویت کشور در حال حاضر کنترل و سامان دادن 
به تورم است. تا زمانی که به تورم تک   رقمی پایدار نرسیم، آثار مخرب تورم بر 
زندگی مردم ادامه خواهد داشت و سرمایه گذاری هم در کشور صورت نخواهد 
گرفت. مردم هم برای حفظ ارزش پولشان تلاش می کنند تا سرمایه   هایشان را 
به دارایی   های غیرمولد تبدیل کنند که این امر باعث می شود اقتصاد کوچک تر 
و فقر بیشتر شود. بدون شک هرچه دیرتر به این مشکل پرداخته شود، حل 
آن سخت   تر خواهد شد. بنابراین هم   اکنون که بحث تدوین بودجه مطرح است، 
بهترین فرصت است تا به این مسائل رسیدگی شود. دولت در تدوین بودجه 
۱۴۰۱ باید جلوی هر پیشنهادی را که باعث افزایش بی   رویه نقدینگی می شود، 

بگیرد و تلاشش بر کاهش هزینه   ها و افزایش درآمدهایش باشد.
رئیس اتاق تهران همچنین به تورم دلاری کالاهای وارداتی اشــاره کرد و 
گفت: مرکز آمار تورم دلاری را برای شــاخص قیمت کالاهای وارداتی ســال 
۱۳۹۹ نســبت به ۱۳۹۸ معادل ۴ /۴۷ درصد اعلام کرده است که ۳۰ درصد 
آن در سال ۱۳۹۸ بوده و ۱۷ درصد بعد از آن؛ یعنی ۱۷ درصد نسبت به سال 

۱۳۹۸ افزایش تورم دلاری داشتیم. اگر تورم بین المللی را که بانک جهانی برای 
کالاهای مختلف ۳ تا ۵ /۴ درصد اعلام کرده، در نظر بگیریم، مابقی آن تورم 
داخلی است که به دلیل تحریم   ها، عدم پذیرش FATF و... رخ داده است و نشان 
می دهد هزینه مبادله در کشور بالا رفته است. یعنی ۱۷ درصد هزینه بیشتری 
پرداخت کرده   ایم و باتوجه به اینکه عمده واردات کشور کالاهای واسطه   ای و 
مواد اولیه موردنیاز کارخانه   هاست، اثر این موضوع روی تولید مخرب است و 

هزینه مبادله را بالا برده است.

  آثار مخرب ۴۲۰۰
خوانساری در ادامه به تخصیص ارز ترجیحی و ضرورت حذف آن پرداخت و 
گفت: دولت در ۱۹ آبان ماه لایحه   ای دوفوریتی را به مجلس ارائه کرد و در آن 
دو درخواست داشت؛ اول افزایش سقف ۸میلیارد دلاری ارز ترجیحی در بودجه 
مصوب سال جاری به ۶ /۱۲میلیارد دلار و دوم اینکه بتواند به   جای تخصیص ارز 
ترجیحی به واردات، مابه   التفاوت قیمت ارز را به صورت کارت اعتباری یا پرداخت 
نقدی مستقیم برای جبران افزایش قیمت به خانوار پرداخت کند. متاسفانه 
مجلس، فوریت این لایحه را نپذیرفت و رســیدگی به آن به صورت عادی در 
دستورکار قرار گرفت. البته برخی از نمایندگان مجلس هم اعلام کردند که این 
موضوع وظیفه خود دولت است و نیازی به مصوبه مجلس نیست. با این حال 
تردیدی نیست رسیدگی به این موضوع از اساسی   ترین اقداماتی است که باید 
انجام شود.وی در ادامه چند مثال درباره اثرات مخرب تخصیص ارز ترجیحی 
بر اقتصاد و بودجه اعلام کرد و گفت: علاوه بر اینکه ارز ترجیحی باعث فساد و 
رانت و... می شود و پیش از این در این باره بسیار گفته شده است، تخصیص این 
ارز اثرات مخرب بسیاری بر بودجه می   گذارد. در سال ۱۳۹۹ طبق گزارش   های 
رسمی ۵ /۱۰میلیارد دلار ارز ترجیحی برای واردات کالاهای اساسی پرداخت 
شد که ۵میلیارد دلار آن از محل فروش نفت و ۵ /۵میلیارد دلار هم از محل 
وجوه بانک مرکزی یا صندوق توسعه ملی تامین شده است. اگر ۵میلیارد دلار 
را با مابه   التفاوت دلار ۴۲۰۰تومانی با نرخ میانگین ۲۲ هزار تومان برای هر دلار 
محاسبه کنیم، به رقم ۱۰۰ هزار میلیارد تومان می   رسیم. این بودجه   ای است که 
از طریق بانک مرکزی تامین شده و پایه پولی را بالا برده است و نقش مهمی 
در تورم ایجادشده دارد.خوانساری افزود: اگر در سال ۱۳۹۹ معادل هزار هزار 
میلیارد تومان به نقدینگی اضافه شــده، حدود ۷۵۰ هزار میلیارد تومان آن از 
محل همین ارز ترجیحی است؛ یعنی علاوه بر اثرات مخربی مانند فساد، رانت 
و... به دلیل اینکه دولت درآمد ارزی چندانی از محل فروش نفت ندارد و مجبور 
است ارز ترجیحی کالاهای اساسی را تامین کند، چاره   ای جز استقراض از بانک 

مرکزی ندارد و همین موضوع باعث افزایش پایه پولی می شود.
وی با انتقاد از نظام یارانه ای کشور افزود: برابر داده   های موجود، دولت باید 
گندم را با قیمت ۷ هزار تومان بخرد، در حالی که آرد آن را به قیمت ۶۰۰ تومان 
به نانوایی   ها می دهد؛ یعنی بدون در نظر گرفتن تبدیل گندم به آرد و تفاوت 
وزنی که حاصل می شود، حدود ۶هزار و ۴۰۰تومان روی هر کیلو گندم یارانه 
پرداخت می شود. همچنین در زمینه برق، هزینه تمام شده هر واحد، حدود ۲ 
هزار تومان اســت، در حالی که آن را به قیمت ۲۰۰ تا ۳۰۰ تومان به فروش 
می   رسانند. با این وضع اعطای یارانه، دولت اگر گنج قارون هم داشته باشد بعد 
از مدتی ته می   کشد. بحث سامان   دهی یارانه   ها جدی است و دولت و مجلس 

باید دغدغه اصلی   شان حل مشکل نظام یارانه   ها باشد.

  رتبه ایران در پرداخت یارانه انرژی
در حوزه نظام یارانه ای کشور، رئیس کمیسیون انرژی و محیط   زیست اتاق 
تهران نیز در این جلسه، به تشریح ناکامی   هایی که از محل توزیع نامتوازن و 
پنهان یارانه    انرژی، گریبان اقتصاد کشــور را طی دهه   های اخیر گرفته است، 
پرداخت.رضا پدیدار با یادآوری اینکه در کمیسیون انرژی اتاق تهران موضوع 
یارانــه پنهان انرژی و تبعات منفــی آن بر اقتصاد خانوار و صنایع، طی چند 
جلســه مورد نقد و بررسی قرار گرفته و در نهایت راهکارهایی نیز برای رفع 
این معضل تدوین شــده    است، گفت: با استناد به گزارش سازمان بین المللی 
انــرژی، ایران با پرداخت نزدیک به ۳۰میلیارد دلار یارانه در بخش   های نفت، 
گاز، برق و زغال   سنگ در سال ۲۰۲۰ و با پرداخت ۱۶ درصد از کل یارانه   های 
پرداختی در حوزه انرژی، بالاتر از چین و هند و عربستان ایستاده و رتبه نخست 
پرداخت یارانه در جهان را به خود اختصاص داده اســت.وی با بیان اینکه به 
صورت تجمیعی و در حد فاصل سال های ۲۰۱۰ تا ۲۰۲۰، ایران از این حیث 
در رتبه هفتم جهان جای می گیرد، افزود: این در حالی اســت که بر اســاس 
گزارش سازمان برنامه و بودجه، طی شهریورماه امسال، میزان یارانه انرژی در 

ایران رقمی بیش از ۱۲۰۰ میلیارد تومان بوده    است.
پدیدار افزود: البته انتقاداتی نیز به شیوه محاسبه ارقام یارانه   های انرژی در 
کشور وارد شده که درست است. به طور نمونه، اینکه ما محاسبه یارانه انرژی 
را با روش شــکاف قیمتی حامل   های انرژی حاصل از فروش آنها در داخل و 
قیمــت صادراتی آن در بازارهای خارجی با فوب خلیج   فارس انجام می   دهیم، 
مبنای نادرستی است؛ چراکه اساسا امکان صادرات تمام حامل   های انرژی وجود 
ندارد؛ دوم اینکه قیمت تمام شده و نهایی تولید و توزیع حامل   های انرژی در 
کشور ارقامی متفاوت را می دهد.رئیس کمیسیون انرژی و محیط زیست اتاق 
تهران افزود: بنابراین به نظر می رسد ابتدا باید یک مبنای مستحکم، منطقی 
و علمی برای محاسبه یارانه   های غیرنقدی مشخص کرد و در ادامه با تعیین 
مقادیر دقیق، ضمن پذیرفتن اصل موضوع زیان   های ناشی از یارانه   های پنهان 
و غیرنقدی در کشور، مسوولان و سیاستگذاران مرتبط با موضوع را آگاه   تر کرد.

وی با بیان اینکه پرداخت یارانه غیرنقدی انرژی سبب می شود قیمت گاز، 
برق، آب، بنزین و... پایین   تر از قیمت واقعی به دست مردم برسد، افزود: بنابراین 
شــاید یارانه انرژی در ابتدای امر بتواند رضایت گسترده افراد را در جامعه به 
همراه داشــته باشــد، اما به مرور زمان چیزی جز تضعیف اقتصاد و افزایش 
نابرابری   ها را به دنبال نخواهد داشت.پدیدار سپس به بیان راهکارهایی که از 
سوی کمیسیون انرژی و طی هم   فکری نمایندگان بخش   خصوصی به دست 
آمده، پرداخت و گفت: هرگونه روش و راه   حلی، باید ابعاد سه   گانه توزیع عادلانه 
حمایت   های دولتی میان طبقات مختلف، تعادل هزینه و درآمدهای دولت برای 
عدم مواجهه با کسری بودجه از محل تولید و توزیع انرژی و در نهایت، ایجاد 
انگیزه کافی برای مدیریت و بهینه   سازی مصرف انرژی در بخش   های خانگی، 

صنعتی و تجاری را در برداشته باشد.
عضو اتحادیه صادرکنندگان نفت، گاز و پتروشیمی نیز طی گزارشی به بررسی 
آنچه در زمینه پرداخت یارانه انرژی در ایران و جهان می   گذرد، پرداخت. سعید 
رفیعی   فر، با این توضیح که روند شدت مصرف انرژی در ایران، برعکس روند 
جهانی و حتی کشــورهای عقب   افتاده است، گفت: بر اساس آخرین گزارش 
سازمان بین المللی انرژی، طی سال ۲۰۲۰ ایران با نزدیک به ۳۰میلیارد دلار 
پرداخت یارانه انرژی، در جایگاه نخســت جهانی ایستاده است، در حالی که 

کشورهای چین، هند، عربستان و روسیه در رده   های بعدی قرار دارند.
وی در عین حال، میزان پرداخت یارانه انرژی در ایران طی سال ۲۰۱۹ را به 
مراتب بیشتر از سال ۲۰۲۰ عنوان و اظهار کرد: طی سال ۲۰۱۹ میلادی، میزان 
یارانه پرداختی انرژی در ایران نزدیک به ۹۰میلیارد دلار بوده، در حالی که این 
میزان در چین با جمعیتی بیش از یک میلیارد نفر، حدود ۳۰میلیارد دلار بود.

رفیعی   فر سپس با بیان اینکه یک   سوم میزان یارانه پرداختی گاز در جهان از 
سوی ایران پرداخت می شود، افزود: بر اساس گزارش سازمان بین المللی انرژی، 
این میزان طی ســال ۲۰۲۰ در جهان معادل ۳۷ میلیارد دلار و در ایران ۲ 
/۱۲میلیارد دلار بوده اســت.وی سهم ایران از کل یارانه پرداختی جهان طی 
بازه ۱۱سال اخیر را ۵ /۲۱ درصد عنوان کرد و گفت: بررسی   ها نشان می دهد 
که میزان یارانه پرداختی نفت در ایران طی سال های ۲۰۱۰ تا ۲۰۲۰ معادل 
۴۱۰ میلیارد دلار بوده    است و از این حیث، سهم ایران از کل یارانه پرداختی 

نفت جهان طی این مدت، رقمی نزدیک به ۱۹ درصد را در برمی گیرد.
به گفته رفیعی فر، طی این بازه ۱۱ساله، میزان یارانه پرداختی گاز در ایران 
معادل ۳۲۴ میلیارد دلار بوده و به این ترتیب ۵ /۳۳درصد از کل یارانه پرداختی 
گاز جهان، از ســوی ایران صورت گرفته است.  عضو اتحادیه صادرکنندگان 
نفت، گاز و پتروشیمی در ادامه به یارانه پرداختی برق در ایران طی سال های 
۲۰۱۰ تا ۲۰۲۰ اشــاره کرد که به گفته وی، معادل ۲۵۱میلیارد دلار بوده و 
ایران سهمی معادل ۶ /۱۷ درصد کل یارانه پرداختی برق جهان طی این مدت 
را در دست داشته است.رفیعی   فر سپس به محاسبه   ای که در خصوص سهم 
هر ایرانی از یارانه مصرف سوخت فسیلی طی سال های ۲۰۱۰ تا ۲۰۲۰ صورت 
گرفته، اشاره کرد و گفت: سهم هر ایرانی از یارانه انرژی کشور در هر ماه طی 
این بازه زمانی، معادل ۹۵دلار اســت که به نرخ هر دلار ۲۵ هزار تومان، برای 
هر ایرانی، ۲میلیون و ۳۷۵ هزار تومان ماهانه یارانه انرژی طی این بازه زمانی، 

پرداخت شده است.

  کرونا و آثار اقتصادی آن در ایران
در ادامه این نشست دو مهمان بخش خصوصی از دانشگاه خاتم به توضیح 
آثار اقتصادی کرونا پرداختند. در ابتدا عضو هیات علمی دانشگاه خاتم، گزارشی 
تحلیلی از آثار همه گیری کرونا بر اقتصاد ایران در میان مدت و سیاســت   ها و 
ابزارهای مقابله با آن ارائه کرد. مهدی حیدری با تاکید بر ضرورت چابکی در 
سیاســتگذاری گفت: ما برای نخســتین بار در فروردین ماه سال ۱۳۹۹ طی 
جلساتی که در اتاق تهران برگزار شد، بسته سیاستی مدیریت این بیماری برای 
کوتاه   مدت را تهیه و در سیزدهم فروردین ماه به دولت ارائه کردیم که در روند 
اجرا قرار گرفت. اما اجرایی شدن بسته میان مدت حدود یک سال و نیم به درازا 
کشید. این تعلل در سایر سیاست   های مرتبط با کرونا نیز به وقوع پیوست. وی 
با اشاره به اینکه سیاستگذاری در بازار سرمایه نیز دچار همین سرنوشت شد، 
ادامه داد: اکنون مساله روز، بحران انرژی و مساله صنایع کشور در این دوران 
است و دولت باید با چالاکی در مورد آن تصمیم گیری و تصمیماتش را اجرا 
کند. حیدری گفت: سیاستگذاری به مثابه رانندگی در جاده چالوس است و 
سیاستگذار به مثابه یک راننده در چنین جاده   ای باید انعطاف و سرعت کافی 

برای واکنش نشان دادن به تغییر شرایط را داشته باشد.

آثار مخرب یارانه انرژی و تخصیص ارز ترجیحی بر اقتصاد و بودجه

عدم نیاز حذف ارز ۴۲۰۰ به لایحه مجلس

 شاخص کل بورس کاهش یافت
 شاخص کل بازار بورس امروز ) ۲۵ آبان ماه( با هفت  هزار و ۷۱۶ واحد کاهش 

در جایگاه یک  میلیون و ۴۰۸ هزار واحدی قرار گرفت.
 در معاملات امروز بیش از چهار میلیارد و ۴۶۵ میلیون سهم، حق تقدم و اوراق 

بهادار به ارزش ۴۱ هزار و ۱۸۷ میلیارد ریال داد و ستد شد.
همچنین شاخص کل )هم وزن( با ۹۲۹ واحد کاهش به ۳۸۳ هزار و ۹۴۵ واحد 

و شاخص قیمت )هم وزن( با ۵۸۵ واحد افت به ۲۴۱ هزار و ۹۰۲ واحد رسید.
شــاخص بازار اول چهار  هزار و ۱۵۶ واحد و شاخص بازار دوم، ۲۰ هزار و ۲۵۹ 

واحد کاهش داشتند.علاو
در نامــه خاندوزی به صالح آبادی رئیس بانک مرکزی آمده اســت: بانک ها و 
مؤسسات اعتباری مکلف شوند مشخصات تسهیلات گیرنده یا متعهد، توجیه بانک 
برای تخصیص منابع، مبلغ تسهیلات یا تعهدات، میزان بازپرداخت، مانده بدهی، 

نرخ سود، نوع کلی تضامین را منتشر کنند.
در این نامه همچنین آمده اســت: بانک و مؤسســات اعتباری مکلف هستند 
که آخرین اقدامات مؤسسه اعتباری برای دراختیار عموم مردم قرارگیرد، موجب 
می شود تا فرایند وصول مطالبات و تعیین تکلیف پرونده های آنها سریعتر انجام شود.

 ۶۰ شرکت شستا بورسی می شود
۶۰ شــرکت کوچک سازمان تامین اجتماعی هنوز بورسی نشده اند که از نظر 
ارزش این شــرکت ها ۱۰ درصد کل دارایی های شرکت شستا را شامل می شوند و 

طی سال جاری و سال آینده در بورس ارائه خواهند شد.
مدیرعامل سازمان تأمین اجتماعی با بیان اینکه شرکت سرمایه گذاری تأمین 
اجتماعی ۶ تا ۷ درصد منابع تأمین اجتماعی را تأمین می کند، گفت: طبق برنامه ریزی 

انجام شده این سهم به ۲ برابر افزایش می یابد.
میرهاشم موسوی در پاسخ به این پرسش که چه برنامه ای برای عرضه شرکت های 
زیرمجموعه شرکت سرمایه گذاری تامین اجتماعی، شستا در بورس دارید، گفت: 
در حال حاضر خود شستا در بورس حضور دارد که ۱۰ درصد سهام آن به صورت 
شناور در بورس ارائه شده است و در برنامه داریم طبق فرایندهای بورسی شرکت های 
زیرمجموعه شســتا هم واگذار شود.وی گفت: همچنین کالاهای مهم تولیدی در 
شرکت های زیرمجموعه شســتا مانند سیمان، فولاد و محصولات پتروشیمی در 
بورس کالا عرضه می شود.موسوی افزود: تا آخر سال شرکت هایی از شستا که باید 
در بورس عرضه شوند، را آماده می کنیم. در زیر مجموعه شستا ۱۶۰ شرکت وجود 
دارد که شستا سهام مدیریتی در این شرکت ها دارد. البته به لحاظ ارزش شرکت ها 
۹۰ درصد شــرکت های شستا بورسی شده اند، اما همان ۱۰درصدی که باقیمانده 
تعدادی از شرکت های کوچک است که برنامه داریم، طی سال جاری و سال آینده 
آنها را در بورس ارائه کنیم.مدیرعامل ســازمان تأمین اجتماعی تأکید کرد: البته 
شــرکت  های بزرگ و مگاشرکت ها بورسی شده اند، اما ۶۰ شرکت کوچک هستند 
که هنوز بورسی نشده اند، اما از نظر ارزش این شرکت ها ۱۰ درصد کل دارایی های 
شرکت شستا است که طی سال جاری و سال آینده در بورس ارائه می شوند.موسوی 
مدیر عامل ســازمان تامین اجتماعی در پاسخ به این پرسش که شستا چه میزان 
از منابع سازمان تأمین اجتماعی را تأمین می کند، عنوان کرد:  با توجه به DPS یا 
ســودی پرداختی که شستا از شرکت های خود به دست می آورد و باید به تأمین 
اجتماعی بدهد، برای سال گذشته ۱۷ هزار میلیارد تومان منابع برای تأمین اجتماعی 
فراهم کرده است که این رقم بین ۶ تا ۷ درصد کل منابع درآمدی تأمین اجتماعی 
را شامل می شود و برنامه داریم برای سال آینده با  افزایش سرمایه گذاری و تأکید 
بیشتر بر توسعه زیرساخت  ها منابع شستا برای تأمین  اجتماعی حداقل دو برابر این 

میزان یعنی ۱۴ درصد درآمدهای سازمان تأمین اجتماعی شود.

 صندوق های درآمد ثابت چقدر سهام دارند؟
بورسان - مهدی واعظی : این روزها که بحث فروش اوراق دولتی بسیار داغ شده 
است، بهتر است نگاهی به یکی از بزرگ ترین خریداران این اوراق یعنی صندوق های 
درآمد ثابت بیاندازیم. بر اساس داده های موجود در سایت Fipiran در هفته گذشته 
و آخریــن درصد تخصیص دارایی آنها خالص ارزش دارایی های این صندوق ها در 
مجموع به بیش از ۳۷۰ هزار میلیارد تومان یعنی بیش از ۹ درصد نقدینگی کشور 
می رســد. برای این که اهمیت این عدد بهتر درک شود باید به این موضوع توجه 
داشت که ارزش تجمیعی خالص دارایی های این صندوق ها تقریبا با کل ارزش بازار 

بانک های بورسی برابری می کند.
سهم سهام از صندوق های دارایی  ثابت

طبــق داده های موجود، صندوق هــای درآمد ثابت به طور میانگین حدود ۱۲ 
درصد از دارایی های خود را به ســهام اختصاص داده اند که این نسبت معادل ۴۴ 
هزار میلیارد تومان اســت. با توجه به ابلاغیه سازمان بورس در اسفند ماه ۱۳۹۹، 
صندوق های ســرمایه گذاری در اوراق با درآمد ثابت موظف هستند تا پایان سال 
۱۴۰۰، حداقل ۱۵ درصد کل ارزش دارایی های خود را به سهام تخصیص دهند. 
همچنین این صندوق ها موظف اند هر فصل ۳ درصد به سهم دارایی های سهامی 
خود بیفزایند. افزایش های مذکور می بایست در نهایت تا پایان سال به ۱۵ درصد 
منتج شود و در حال حاضر هم به موجب این قانون صندوق ها حداقل موظف اند 
دست کم ۹ درصد از خالص ارزش دارایی های خود را به سهام تخصیص دهند. اما 
بررسی جزئی دارایی های صندوق ها نشانگر این موضوع است که حدود ۲۳ درصد 

صندوق ها این حدنصاب را رعایت نکرده اند.
نکته جالبی در این رابطه آن است که صندوق های تصمیم ، فراز اندیش نوین 
، گسترش فردای ایرانیان و صنعت و معدن بالای ۲۳ درصد از پرتفوی خود را به 
سهام اختصاص داده اند. در سمت مقابل صندوق های همانند اتحاد آرمان اقتصاد ، 
مانی ، ویستا و همای آگاه تقریبا هیچ بخشی از پرتفوی سرمایه گذاری خود را به 

سهام تخصیص نداده اند که بدیهتا خلاف ابلاغیه سازمان بورس است.
چقدر از سبد درآمد ثابت ها اوراق است؟

ارزش کل دارایی های تخصیص داده شده صندوق های سرمایه گذاری در اوراق 
با درآمد ثابت به اوراق بدهی، بالای ۱۷۵ هزار میلیارد تومان است که این عدد برابر 
با ۴۷ درصد از ارزش دارایی های تجمیعی این صندوق هاست. به طور میانگین هر 
کدام از صندوق ها به صورت متوسط حدود ۵۰ درصد از دارایی های خود را به این 

کلاس دارایی اختصاص داده اند.
در میان صندوق های سرمایه گذاری در اوراق با درآمد ثابت، صندوق های نامی 
مفید ، فیروزه آسیا و حامی بالاترین درصد تخصیص در اوراق مشارکت را مشاهده 
می کنیم؛ درصد تخصیص در این صندوق ها به بالای ۸۵ درصد می رسد. در سمت 
مقابل صندوق های نــوع دوم کارا زیر یک درصد خالص ارزش دارایی های خود و 
صندوق های اتحاد آرمان و ســپر سرمایه بیدار زیر ۲۰ درصد از دارایی های تحت 

اختیار خود را به این کلاس دارایی اختصاص داده اند.
پول صندوق ها در بانک

حال با بررسی درصد تخصیص دارایی های این صندوق ها به سپرده های بانکی 
متوجه خواهیم شد که این صندوق ها به طور متوسط )میانگین ساده( ۱۲ درصد 
از دارایی های خود را به ســپرده بانکی تخصیص می دهند. با توجه به اینکه بالای 
۱۴۴ هزار میلیارد تومان از دارایی های این نوع صندوق ها به سپرده اختصاص دارد، 
بنابراین به صورت موزون بالای ۳۸ درصد از دارایی های تحت اختیار صندوق های 
درآمد ثابت در سپرده های بانکی سکنی گزیده اند. نکته ای که در خصوص درصد 
تخصیص این پارامتر در صندوق ها وجود دارد آن است که صندوق های اتحاد آرمان 
اقتصاد حدود ۸۰ درصد، نوع دوم کارا بالای ۶۵ درصد و سپر سرمایه بیدار بالای 
۶۵ درصد از خالص ارزش دارایی های خود را در سپرده های بانکی سرمایه گذاری 
کرده اند. در آن سر طیف صندوق های فیروزه ، نامی مفید و حامی زیر ۲ درصد از 

خالص ارزش های خود را در سپرده بانکی سپرده کرده اند.



30/120/0826

1066

ــم در  ــد عبدالکری ــی فرزن ــور خالق ــه منص ــق ب ــماره 4560008078 متعل ــه ش ــه ب ــه س ــه پای گواهینام
تاریخ 1400/08/10 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

1505

کارت ملــی بــه شــماره 2431080846 متعلــق بــه محمدحســین افلاکــی فــر فرزنــد شــنبه در تاریــخ 
 1400/04/10مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

ــخ  ــب در تاری ــد محمدصاح ــی فرزن ــدی زارع ــه مه ــق ب ــماره 2420802543 متعل ــه ش ــی ب کارت مل
ــار ســاقط مــی باشــد. ــده و از درجــه اعتب  1400/06/01مفقــود گردی

کارت ملــی بــه شــماره 2432496051 و کارت پایــان خدمــت بــه شــماره 2432496051 و گواهینامــه 
ــخ1400/08/25   ــر در تاری ــد مظف ــلال زارع فرزن ــه ج ــق ب ــماره 2432496051 متعل ــه ش ــه دو ب پای

مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــی 2433016411 در  ــد شــهریاربه شــماره مل ــار زارع فرزن ــه مازی ــق ب ــه شــماره 65 متعل شناســنامه ب
تاریــخ 1398/10/10 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

گواهینامــه پایــه ســه بــه شــماره 2293522059 متعلــق بــه کاوس روســتا فرزنــد محســین در تاریــخ 

1400/04/01 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

1506

کارت ملــی بــه شــماره 2296285902 متعلــق بــه اعظــم فرهــادی فرزند فرهــاد در تاریــخ1400/04/01  
مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد

شناســنامه بــه شــماره 1393 متعلــق بــه بانــو فرهــادی فرزنــد کاظــم در تاریــخ 1400/04/01 مفقــود 
گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد

2014

ــخ  ــیر در تاری ــد اردش ــمی زاده فرزن ــرا قاس ــه زه ــق ب ــماره 0067347185 متعل ــه ش ــی ب کارت مل
 1400/08/13مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

ــی  در  ــد عل ــی فرزن ــح الله ــر فت ــه امی ــق ب ــماره 1362081043 متعل ــه ش ــی  ب ــنامه وکارت مل شناس
تاریــخ 1400/08/02 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی بــه شــماره 4591337502 ،کارت انجمــن صنفــی دانشــگاه ،عابرهــای بانکــی  وکارت باشــگاه 
بهبــود  متعلــق بــه شــراره نــوروزی فرزنــد مجیــد در تاریــخ 1400/08/23 مفقــود گردیــده و از درجــه 

اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــخ  ــد اســد در تاری ــاد فرزن ــرزاد فرجــی فیروزآب ــه مه ــق ب ــه شــماره 0012991198 متعل ــی ب کارت مل
 1400/07/01مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

2065

ــخ  ــم در تاری ــد ابراهی ــی فرزن ــدام کهنک ــم خ ــه مری ــق ب ــماره 0421577274 متعل ــه ش ــی ب کارت مل
 1400/05/02مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

2084

کارت ملــی بــه شــماره 4621773283 متعلــق بــه امیــن نیــک خــواه دهکــردی فرزنــد بهــروز در تاریــخ 
 1400/08/23مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

کارت ملــی بــه شــماره 0021917175 متعلــق بــه امیرحســین نیــک خــواه بهرامــی فرزنــد ابراهیــم در 
تاریــخ 1400/03/01 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــماره 0051997835  ــه ش ــی ب ــه و کارت مل ــران و گواهینام ــتان ته ــاد اس ــائی اداره ارش کارت شناس
ــده و از درجــه  ــخ 1400/06/01 مفقــود گردی ــر  در تاری ــد جهانگی ــی راد فرزن ــه جمــال مینائ ــق ب متعل

اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی بــه شــماره 4897589266 متعلــق بــه امیــر اخلاقــی فرزنــد اســماعیل در تاریــخ 
ــد. ــی باش ــاقط م ــار س ــه اعتب ــده و از درج ــود گردی 1400/08/01 مفق
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
شنبه  1400/08/29

شماره : 1240
 اســتفاده از صنایع تبدیلی کشاورزی گلستان برای ایجاد اشتغال 

ضروری است
 نماینده مردم گرگان و آق قلا در مجلس شــورای اسلامی با اشاره به ظرفیت 
فراوان اشتغال بخش صنایع تبدیلی کشاورزی گلستان بر ضرورت استفاده از این 

توانمندی برای ایجاد فرصت های شغلی جدید تاکید کرد.
رمضانعلی سنگدوینی اظهار داشت : محدودیت های غیرمنطقی اعمال شده سال 
های گذشته برای تولید و توزیع آرد در کارخانه های گلستان به نحوی است که این 

واحدها با 25 درصد ظرفیت نهایی خود در حال فعالیت هستند.
وی گفت: به سبب راهبردهای شرکت بازرگانی دولتی، آردهای تولید شده در 
کارخانه های گلســتان اجازه خروج از استان را ندارند و این کارخانه ها فقط باید 
گندم های خریداری شده را به صورت خام به سایر استان ها بفروشند که در صورت 
صدور مجوز صادرات آرد به سایر استان ها امکان افزایش چند برابری اشتغال در 

این حوزه فراهم می شود.
 وی گفت: نداشتن ظرفیت تولید آرد توسط کارخانه های سایر استان ها دلیلی 
بر احجاف به کشاورزان و فعالان بخش صنایع تبدیلی گلستان نیست و نباید با این 

تصمیمات اشتباه جلوی ایجاد ارزش افزوده در گلستان گرفته شود.
عضو هیات  رئیسه اتاق بازرگانی و صنایع، معادن و کشاورزی گرگان هم در این 
مورد گفت : با وجود فعالیت کارخانه های متعدد آرد در گلستان، بسیاری از ظرفیت 
این کارخانه ها بدون استفاده است. امیر یوسفی بر ضرورت توسعه واحدهای فرآوری 
و واحدهای تبدیلی گلستان تاکید کرد و گفت: بخش زیادی از گندم تولیدی گلستان 
راهی سایر استان ها می شود در حالیکه ظرفیت کارخانه های آرد استان از امکان 
فرآوری برخوردارند اما به سبب برخی راهبردهای غلط، از این ظرفیت استفاده نمی 
شود. به طور معمول سالانه یک میلیون و 200 تا یک میلیون و 400 هزار تن گندم 
در گلستان تولید می شود که این حجم از محصول می تواند زمینه اشتغال هزاران 

نفر را در صنایع تبدیلی استان فراهم کند.
سالانه 370 هزار هکتار از اراضی کشاورزی گلستان به زیر کشت گندم می رود 

و این استان از نظر کمیت و میزان تولید گندم، رتبه دوم ایران را در اختیار دارد.

 بررسی فروشگاه های عرضه سموم کشاورزی در خوزستان
مدیر حفظ نباتات سازمان جهاد کشاورزی خوزستان گفت: تعداد 177 فروشگاه 
عرضه سموم کشاورزی در خوزستان طی اقدامی جهادی، بازرسی شدند و توانستیم 
بر وضعیت توزیع سم رصد خوبی داشته باشیم و آمادگی لازم را برای اجرای شبکه 

مراقبت و پیش آگاهی در فصل زراعی جاری )کشت پاییزه( به وجود آوردیم.
محسن حسنی با اشاره به هفته گرامیداشت پدافند غیرعامل اظهار کرد: سازمان 
حفظ نباتات کشــوربه صورت سراسری در تمامی استان ها از تاریخ 8 تا 11 آبان 
ماه اقدام به برگزاری مانور بزرگ و ملی مبارزه با آفت کش های غیرمجاز که شامل 

تقلبی و قاچاق می شود را در سطح کشور کرد.  
وی افزود: سازمان حفظ نباتات کشور به صورت وبینار، آموزش های لازم را در 
این زمینه ارائه کرد و ســپس اکیپ هایی جهت بازرســی در 24 شهرستان از 27 
شهرستان خوزستان که داروخانه گیاه پزشکی )فروشگاه  آفت کش نباتی( در آن ها 

وجود دارد، تشکیل شد.
مدیر حفظ نباتات ســازمان جهاد کشاورزی خوزستان گفت: استان خوزستان 
نیز بر این اساس، در شهرستان هایی که داروخانه گیاه پزشکی وجود دارد این مانور 
را با همکاری نمایندگان سازمان صنعت، معدن و تجارت، اداره تعزیرات حکومتی، 
ســازمان نظام مهندسی، کارشناس حفظ نباتات و نماینده حراست سازمان جهاد 

کشاورزی عملیاتی کرد.
حسنی بیان کرد: در این راستا در سطح استان، 34 اکیپ تشکیل شد و 101 
نفــر از همکاران ما در این مانور شــرکت کردند و 14 پرونده در خصوص تخطی 
کردن فروشــندگان از ضوابط مربوط به فروش ســم تشکیل و یک مورد هم سم 
تقلبی کشــف و به مراجع قضایی معرفی شد. تعداد 177 فروشگاه عرضه سموم 
کشاورزی در خوزستان طی اقدامی جهادی، بازرسی شدند و توانستیم بر وضعیت 
توزیع سم رصد خوبی داشته باشیم و آمادگی لازم را برای اجرای شبکه مراقبت و 
پیش آگاهی در فصل زراعی جاری )کشت پاییزه( به وجود آوردیم. اقدامی دیگر نیز 
شامل نمونه برداری از سموم پرمصرف کشاورزی در خوزستان انجام شد و نمونه های 
برداشت شده به سازمان حفظ نباتات کشور برای آنالیز کنترل کیفی و سایر مسائل 

دیگر در بحث کیفیت آفت کش ها ارسال شد.

 بازار مرغ منجمد و تخم مرغ اشباع می شود
دبیرکل اتاق اصناف ایران گفت: به موجب تسهیل دسترسی مصرف کننده به مرغ 
منجمد و تخم مرغ و توزیع به وفور و کاهش قیمت این اقلام در بازار، دستگاه های 

متولی هماهنگ شده ا
 محمد باقر مجتبایی در نشست بررسی و ارزیابی عملکرد هفتگی دستگاه های 
متولی تامین تا توزیع مرغ منجمد و تخم مرغ گفت: کل فرایند تولید تا توزیع مرغ 
منجمد و تخم مرغ مرور و مسافت زیاد واحدهای صنفی با انبارها و سردخانه ها به 
عنوان یکی از چالش های اصلی توزیع مرغ منجمد و تخم مرغ با نرخ مصوب مورد 
تاکید قرار گرفت. از آنجایی که وزارت جهاد کشاورزی پیش تر آمادگی خود مبنی 
بر توزیع این اقلام در واحدهای صنفی را اعلام کرده بود، لذا در این جلسه پیشنهاد 
شد تا ثبت درخواست واحدهای صنفی در سامانه ای انجام شده و شرکت پشتیبانی 
امور دام مرغ منجمد و تخم مرغ را در واحد صنفی تحویل دهد. ضمنا ضروری است 
تا نسخه ای از گزارش تحویل این اقلام به اتاق های اصناف ایران و تهران و سازمان 

تعزیرات حکومتی ارائه شود.
دبیر کل اتاق اصناف ایران تصریح کرد: سیســتماتیک شدن فرایند توزیع مرغ 
منجمد و تخم مرغ مزایایی از جمله افزایش سرعت توزیع و دسترسی مصرف کننده، 
کاهــش قیمت برای مصرف کننده، افزایش نظارت و ترغیب واحدهای صنفی به 

توزیع این اقلام خواهد داشت.

فاطمه صغری حجازی امیری  -   ایده روز  | 
نماینده مردم بیجار در مجلس از ضرورت 
اجرای مصوبه امهال و اعطای تسهیلات مقابله 
با خشکسالی به کشاورزان خب داد و گفت: 
با گذشــت 4 ماه، این مصوبه هنوز در پیچ و 

خم اجرا است.
علیرضا زندیان در جلســه علنی مجلس 
شورای اسلامی در نطق میان دستور خطاب 
به رئیس جمهور گفت: مجلس انقلابی دوره 
یازدهم به خود می  بالــد که همچنان که از 
شما جهت حضور  در صحنه رقابت انتخابات 
ریاســت جمهوری دعوت کرد و در معرفی 
اولیه کابینه نیز نهایت حمایت را به عمل آورد 
در عین حال بنا بر رســالت و وظیفه انقلابی 

خویش عمل می کند.
نماینــده مردم بیجار در مجلس در مورد 
اعتمــاد نکردن مجلس به مســعود فیاضی، 
گزینه پیشنهادی قبلی رئیسی برای تصدی 
وزارت آموزش و پــرورش گفت: رأی منفی 
مجلس به وزیر پیشنهادی آموزش و پرورش 
بود نه به دولت ولایی رئیســی. کمک هرچه 
بیشتر به موفقیت دولت سیزدهم و صیانت 
و حمایــت از جایگاه مهــم و خطیر یکی از 
مهمتریــن وزارت خانه ها یعنــی آموزش و 
پرورش، دفاع از حقــوق فرهنگیان و دانش 
آموزانی است که منتخبان خویش را برگزیده 

تا بر مبنی آنچه لازم است، عمل کنند.
وی با بیان اینکه مجلس انقلابی همچنان 
حامی و کمــک حال دولت ولایــی بوده و 

ذره ای در راســتای اعتــلای نــام و عظمت 
انقلاب اسلامی کوتاه نخواهد آمد، گفت: در 
نظارت بر عملکرد کلیه دستگاه های اجرایی 
و در خدمت به آحاد مردم عزیز جای تعارف 
 وجود نداشــته و به وظیفه ذاتی خود عمل 

خواهد نمود.
زندیان در خصوص نام گذاری سال 1400 
با عنوان تولید، »پشتیبانی ها و مانع زدایی ها« 
و ضرورت اقدام دستگاه های اجرایی در این 
راســتای نام سال 1400 گفت: در این شعار 
تقویت و حمایت هدفمند از تولید داخلی به 
عنوان مهمترین هدف در نظر گرفته شــد و 

حمایت ها و مانع زدایی ها نیز در دو سطح قرار 
گرفت. سطح اول رفع موانع موجود و سطح 
دوم پشتیبانی هایی که لزوما باید متناسب با 
شرایط کشور در جهت افزایش هدفمند کمی 
و کیفــی تولید با فعــال کردن ظرفیت های 
خالی این بخش و افزایش ظرفیت در رشته 
فعالیت های صنعتــی دارای اولویت با هدف 
اشباع بازار داخل و بازارهای صادراتی مشخص 
و با تکیه به توانمندی ها و ظرفیت های داخلی 

انجام پذیرد.

 ضرورت ارائه گزارشی کارشناسانه 

از عملکرد ســطوح مختلف دولت در 
اجرایی کردن اهداف 

نماینده مردم بیجار در مجلس به شرایط 
تحریمی و کرونایی تأکید کرد و گفت: قطعا 
در خصوص نحوه اجرای برنامه ها باید توسط 
دستگاه ها و نهادهای اجرای دولت گزارشی 
ارائــه شــود. بنابراین از ریاســت جمهوری 
درخواست می کنم تا قبل از پایان سال 1400 
گزارشی کارشناسانه و دقیق از عملکرد سطوح 
مختلف دولت در اجرایی کردن اهداف یعنی 
حمایت، پیشتیبانی و مانع زدایی از تولید در 
بخش های سه گانه اقتصاد، خدمات، صنعت 

و کشاورزی و بطور کلی تحقق آن به مجلس 
شورای اســلامی ارائه نماید تا بر این اساس 
میزان پایبنــدی، اهتمام و توجه دولت های 
دوازدهم و سیزدهم به نام گذاری سال 1400 
توســط مقام معظم رهبری سنجیده و ترک 
فعل و کم کاری دستگاه ها مشخص گردد.  

 تسریع در اجرای مصوبه امهال و 
با خشکسالی  مقابله  اعطای تسهیلات 

به کشاورزان 
این عضو مجمع نمایندگان استان کردستان 
با اشــاره به ابلاغیه تخصیص اعتبار امهال و 
اعطای تسهیلات برای مدیریت خشکل سالی 
دربخش کشاورزی گفت: متاسفانه با گذشت 
 4 مــاه، این مصوبــه هنــوز در پیچ و خم

 اجرا اســت. بانک های عامــل به ویژه بانک 
کشــاورزی هیچ گونه اقــدام و همکاری در 
خصوص بخشــودگی سود، کارمزد و جریمه 
وام های دریافتی کشاورزان خسارت دیده از 
خشک سالی نداشته است. در این شرایط که 
کشاورزان از یک سو با کمبود نقدینگی برای 
تامین نهادها در سال زراعی پیش رو مواجه 
بوده و از سوی دیگر  با اقدامات قهری بانک 
کشاورزی برای پرداخت وام ها روبرو هستند، 
از ریاســت جهور درخواست می کنم دستور 
فرمایند بانک مرکزی به فوریت نســبت به 
اجرای این قانون اقدام و دلایل تاخیر و عدم 
همــکاری بانک به ویژه بانک کشــاورزی را 

اعلام نماید.

ضرورت اجرای مصوبه امهال و اعطای تسهیلات مقابله با خشکسالی به کشاورزان

هدف گذاری سازمان جنگل ها برای اجرای ۱۴ اقدام محوری

توجه ویژه وزارت جهاد کشاورزی به توسعه مکانیزاسیون باغبانی

رییس ســازمان جنگل ها گفت: ســال گذشته کلیه 
اقدامــات منابع طبیعی در قالــب 9 طرح محوری و 18 

راهبرد مدیریتی دنبال شد.
 مســعود منصور در کارگاه آموزشی مدیران ستادی 
و اســتانی منابع طبیعی کشــور که با حضور وزیر جهاد 
کشاورزی برگزار شد، افزود: با الهام از شعار سال که »تولید، 
پشــتیبانی ها، مانع زدایی ها« نامگذاری شده است کلیه 
فعالیت های منابع طبیعی در قالب سه محور اصلی و 14 
محور فرعی برای  اجرا در سال 1400 اولویت گذاری شده 
است که نتیجه آن، تقویت حفاظت، احیاء و بهره برداری 

اصولی منابع طبیعی کشور خواهد بود. 
رئیس سازمان جنگل ها، نظارت و ارزیابی فعالیت ها و 
اقدامات اجرایی در منابع طبیعی را بسیار ضروری دانست 
و یادآور شــد: تا این موقع از سال 26 استان فعالیت های 
خود را با تهیه نقشه های مکان محور در جلسه ستاد بررسی 
عملکرد برنامه اجرایی سال 1400 ارائه کرده اند و مابقی 
استان ها نیز در هفته پیش رو نتیجه فعالیت های خود را 

در این ستاد ارائه خواهند کرد.
منصــور در ادامه بــه راهبردهای اصلــی وزیر جهاد 
کشــاورزی در حوزه منابع طبیعی اشــاره کرد و افزود: 
تمامی این راهبردها به تفکیک موضوعات به بخش های 
فنی مربوطه ارسال و به عنوان نقشه راه مورد توجه و اقدام 

قرار گرفته است.
وی در ارائه گزارش عملکرد سازمان جنگل ها به وزیر 
جهاد کشاورزی در بخش های مختلف گفت: هم اکنون 
سند بهره برداری از اراضی بیابانی تثبیت شده تهیه گردید 
و این عرصه ها برای انجام طرح های پرورش شــتر، بهره 
گیــری از انــرژی های نو و گردشــگری در بیابان مورد 

استفاده قرار می گیرد.
منصور از اتمام ممیزی کامل مراتع تا پایان امسال خبر 
داد و تصریح کرد: سال گذشته یک هدف گذاری دو ساله را 
بنیان نهادیم تا تمام پروانه های چرا به طرح های  مرتعداری 
تبدیل شوند و تلاشمان در سال جدید بر این خواهد بود 
که این اقدام را با قوت و دقت به اتمام برســانیم، چرا که 

معتقدیم تنها راه  نجات مراتع کشور و اعمال مدیریت بهینه 
آن با اجرای طرح های مرتعداری تحقق می یابد. 

رئیس سازمان جنگل ها همچنین از انجام زراعت چوب 
به میزان 22700 هکتار در سال گذشته خبر داد و افزود: 
تا پایان ســال جاری برای توسعه زراعت چوب در سطح 
40 هزار هکتار هدفگذاری شــده است. وی همچنین به 
آغاز طرح شناسایی ذخیره گاه های جنگلی در کشور اشاره 
داشت و گفت: در سال گذشته 410 هزار هکتار ذخیره گاه 
جنگلی با گونه های نادر شناسایی و تثبیت و در سال جاری 

نیز به همین میزان هدف گذاری شده است.
احالــه مدیریت پارک های جنگلی و نهالســتان های 
منابع طبیعــی از دیگر عملکردهایی بــود که منصور در 
نشســت وزیر و مدیران منابع طبیعی به آن اشاره کرد و 
خاطرنشان ساخت: اقدامات منابع طبیعی بدون مشارکت 
مردم و جوامع محلی به سر منزل مقصود نمی رسد و در 7 
ماهه امسال 13 هزار هکتار از پارک های جنگلی به مردم 

و جوامع محلی احاله مدیریت شده است.

منصور در ادامه به اقدامات ارزشمند سازمان جنگل ها 
در حوزه کاداستر اراضی ملی اشاره کرد و گفت: از ابتدای 
امســال تاکنون منابع طبیعی با همکاری سازمان ثبت و 
اسناد 24 میلیون هکتار عملیات کاداستر انجام داده است 
که 16 میلیون هکتار آن منجر به صدور سند شده است.

بــه گفته منصور تاکنون، 111 میلیون هکتار از 135 
میلیون هکتار از اراضی منابع طبیعی منجر به تثبیت اراضی 
ملی و دولتی گردیده است و کاداستر 171 شهرستان به 

طور کامل به اتمام رسیده است.
ایجاد 8 پایگاه اطفای حریق، راه اندازی سامانه هشدار 
و پایش مخاطرات منابع طبیعی، تحت نظارت قراردادن 
250 خودروی گشــت و مراقبــت در عرصه های منابع 
طبیعی با اســتفاده از نصب جی پــی اس و کاهش 46 
درصدی حریق در جنگل ها و مراتع با تشــدید اقدامات 
پیشیگرانه از دیگر گزارشاتی بود که رئیس سازمان جنگل 
ها، مراتع و آبخیزداری کشور در این نشست به وزیر جهاد 

کشاورزی ارائه کرد.

رئیس مرکز توسعه مکانیزاسیون کشاورزی گفت: یکی 
از نکات کلیدی و مورد تاکید وزارت جهاد کشــاورزی در 
سال 1400، توجه ویژه به توسعه مکانیزاسیون باغبانی در 

کشور است.
 کامبیز عباســی رئیس مرکز توســعه مکانیزاسیون 
کشاورزی، در رابطه با ابلاغ سهمیه مکانیزاسیون باغبانی 
اظهار کرد: در راســتای تاکید وزیر جهاد کشاورزی برای 
توسعه مکانیزاسیون باغبانی کشور، طی روزهای اخیر پیش 
فروش 700 دستگاه تراکتور ویژه باغات با تکیه بر صنعت 

داخلی کشور به استان ها ارسال شد.
وی افزود: این تراکتورها، تراکتور سبک و کمرشکن باغی 

و مناسب کاربری در باغات هستند.
عباســی با بیان این که در حوزه مکانیزاسیون باغبانی 
به توسعه بیشتری نیازمند هستیم، خاطرنشان کرد: یکی 
از نکات کلیدی و مورد تاکید وزارت جهاد کشــاورزی در 
سال 1400، توجه ویژه به توسعه مکانیزاسیون باغبانی در 

کشور است.
وی افزود: در یک ماه گذشته و با پیگیری  وزارت جهاد 

کشــاورزی و همکاری تولیدکنندگان و عرضه کنندگان 
ماشین آلات کشاورزی و بانک کشاورزی اقدامات مثبتی در 
این حوزه صورت گرفته و در راستای این اقدامات،   فروش 
نقدی تراکتور از ماه گذشــته آغاز و 4 هزار دستگاه انواع 

تراکتور زراعی پیش فروش نقدی شده است.
رئیس مرکز توسعه مکانیزاسیون کشاورزی ادامه داد: 

با احتساب پیش فروش 700 دستگاه تراکتور باغبانی در 
روزهای اخیر، 4700 دســتگاه انواع تراکتور باغی و زراعی 
پیش فروش نقدی شده اند که این اقدام در سنوات گذشته 
بی سابقه بوده و با هدف ارتقای شاخص های مکانیزاسیون، 
بهبود فضای عملیات ماشــینی در عرصه باغات و مزارع 

کشور انجام شده است.

عباســی با بیان این که از ابتدای ســال جاری تاکنون 
بیش از 3 هزار و 400 میلیارد تومان تســهیلات در حوزه 
مکانیزاسیون کشاورزی جذب شده است، پیش بینی کرد: 
تا پایان سال بیش از 6 هزار میلیارد تومان سرمایه گذاری 

در این حوزه انجام شود.
وی خاطر نشــان کرد: 2.9 میلیون هکتار باغ در کشور 
وجود دارد که حدود 1.5 میلیون هکتار باغات سنتی است 
و مابقی باغات امکان ورود ماشین را دارند، عموما تراکتور 
برای باغات غیر سنتی کاربرد دارد و امیدواریم که بتوانیم 
شاخص های مکانیزاســیون و روند ورود ماشین آلات به 
باغات را به ویژه در حوزه برداشت محصولات توسعه دهیم.

رئیس مرکز توســعه مکانیزاســیون کشــاورزی در 
شــرایط کنونی به غیر از باغات زیتون و پسته که شاخص 
مکانیزاسیون در مرحله برداشت آنها حدود 20 درصد است، 
در سایر باغات در عملیات برداشت کمتر از 8 درصد مکانیزه 
هستیم که درصدد توسعه بیشتر مکانیزاسیون کشور در سال 
1400 هستیم تا بتوانیم برنامه های راهبردی وزیر جهاد 

کشاورزی در این حوزه را عملیاتی کنیم.

ظرفیت انبارداری مرکبات در مازندران به ۷۰۰ هزار تن رسید
 مدیر امور باغبانی جهاد کشــاورزی مازندران با اشاره 
به افزایش ظرفیت انبارداری و سردخانه های استان گفت: 
ظرفیت ســردخانه های میوه در استان به 700 هزار تن 

رسیده است.
هادی ایزدی با اشاره به اینکه اواخر آبان و اوایل آذرماه 
بهترین زمان برای برداشــت مرکبات است، گفت: میوه 
برای برداشــت باید دارای قند مناسب، رنگ خوب و آب 

مناسب باشد و با مهیا شدن شرایط می توان برداشت کرد.
وی با اظهار اینکه برداشــت مرکبات در شرق و مرکز 
استان از اواسط آبان ماه شروع شد، گفت: در غرب استان 
از 10 آذرماه به بعد شرایط برای برداشت مرکبات مطلوب 
می شــود. مدیر امور باغبانی جهاد کشاورزی مازندران با 
عنوان اینکه رنگ افزایی میوه در بازارهای داخلی صورت 
نمی گیرد، گفت: این درحالی که سبززدایی با گاز اتیلن 

ضرری برای مصرف کننده ندارد و در سال جاری شاهد آن 
هستیم که رنگ زدایی میوه کاهش یافته است.

ایزدی به باغداران و کشاورزان توصیه کرد تا در فصل 
برداشــت از عرضه انبوه میوه پرهیز کنند، گفت: این کار 
سبب افت قیمت میوه می شود. وی به ظرفیت 150 هزار 
تنی نگهداری میوه در پایانه کشاورزی روماک گستر اشاره 
و اضافه کرد: این پایانه با قراردادن جعبه در اختیار باغدار، 

میوه را به قیمت پایه خریداری و در فصل مناســب روانه 
بازار می کند. مدیر امور باغبانی جهاد کشاورزی مازندران 
با بیان اینکه ظرفیت سردخانه داری در استان طی سال 
قبل 400 هزار تن بود، افزود: اکنون این ظرفیت به 700 
هزار تن رسیده است و باید از این ظرفیت برای نگهداری 
مرکبات اســتفاده کنیم. بیش از دو میلیون و 700 هزار 

تن مرکبات در مازندران تولید می شود.
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گواهینامــه  و کارت پایــان خدمــت و کارت ملــی بــه شــماره 0022521992 متعلــق بــه میثــم هــادی 
نهزمــی فرزنــد هوشــنگ در تاریــخ 1400/08/01 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی بــه شــماره 2992656399 متعلــق بــه مائــده مــدارا  فرزنــد حســین در تاریــخ1400/06/01  
مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی بــه شــماره 0060608250 متعلــق بــه احمــد ذباح فرزنــد ابوالفضــل  در تاریــخ1400/08/22  
مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی بــه شــماره 4391722232 متعلــق بــه گوهرتــاج ربیعــی فرزنــد ذکریــا در تاریــخ 
ــد. ــی باش ــاقط م ــار س ــه اعتب ــده و از درج ــود گردی  1400/08/01مفق

کارت ملــی بــه شــماره 0017101727 متعلــق بــه حامــد ملــک خانبانــان فرزنــد محمدرضــا در تاریــخ 
 1400/08/01مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی بــه شــماره 0080577997 متعلــق بــه ســامان  مجلســی فرزنــد ریــاض در تاریــخ 
ــد. ــی باش ــاقط م ــار س ــه اعتب ــده و از درج ــود گردی 1400/03/01 مفق

گواهینامــه  و کارت ملــی بــه شــماره 0016853636 متعلــق بــه نیکــو فرحــی مقــدم فرزنــد حســن رضــا 
در تاریــخ 1400/07/01 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

2087

کارت ملــی بــه شــماره 0590291351 و کارت پایــان خدمــت بــه شــماره 0590291351 متعلــق بــه 
ناصــر کریــم خانــی فرزنــد محمدعلــی در تاریــخ 1400/08/22 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط 

می باشد.

بــه  متعلــق  شــماره 1640275878  بــه  شناســنامه  و  شــماره 1640275878  بــه  ملــی  کارت 
ــاقط ــار س ــه اعتب ــده و از درج ــود گردی ــخ 1400/08/25 مفق ــی در تاری ــد موس ــودی فرزن ــی وج  عل

 می باشد.

2301

ــد 1367/01/12 و  ــخ تول ــی 2122861940 ، شــماره شناســنامه 784 ، تاری ــه شــماره مل شناســنامه ب
کارت ملــی هوشــمند بــه نــام امیــد فراقــی فرزنــد عباســعلی بــه شــماره ملــی 2110515023 متعلــق 
ــار  ــه اعتب ــده و از درج ــود گردی ــخ 1400/06/01 مفق ــعلی در تاری ــد عباس ــی اول فرزن ــمیه فراق ــه س ب

ساقط می باشد.

2302

کارت ملــی هوشــمند بــه شــماره ملــی 2122365366 متعلــق بــه قنبــر ارزه گــر فرزنــد غلامحســین  در 
تاریخ 1400/08/01 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

2503

کارت ملــی بــه شــماره 5100206977 و گواهینامــه پایــه دو متعلــق بــه محمــد رضــا ســلیماني فرزنــد 
علیرضا در تاریخ  1400/08/19مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

ــخ1400/06/01   ــد ســعادت در تاری ــه فرهــاد ســلیماني فارســاني فرزن ــق ب ــه ســه متعل ــه پای گواهینام
مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی بــه شــماره 1815408758 متعلــق بــه غلامرضــا جمالــي فرزنــد عبــاس در تاریــخ 
ــد. ــی باش ــاقط م ــار س ــه اعتب ــده و از درج ــود گردی 1400/08/01 مفق

کارت ملــی بــه شــماره 1817169521 و گواهینامــه پایــه دو  و کارت ماشــین و کارت ســوخت و کارت 
هوشــمند راننــده متعلــق بــه فرشــید رامــزي فرزنــد عبدالعلــي در تاریــخ 1400/05/01 مفقــود گردیــده 

و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی بــه شــماره 1289607044 متعلــق بــه فرانــک پــور کاظــم محمــد فریدنــي فرزنــد جمشــید 
در تاریــخ 1400/08/15 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی بــه شــماره 5110566380 و شناســنامه بــه شــماره 2 و گواهینامــه پایــه دو  و کارت ماشــین  
و کارت ســوخت متعلــق بــه مهــدي نعمتــي جــزي فرزنــد رضــا در تاریــخ 1400/08/16 مفقــود گردیــده 

و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

2504

بیمــه نامــه ماشــین و کارت ماشــین و بــرگ ســبز خــودرو بــه شــماره شاســی S1442273105950 و 
شــماره موتــور 00788489 و شــماره پــلاک 32 ایــران 733 ب 56 متعلــق بــه محمــد گنجعلــی فرزنــد 
حســن بــا کــد ملــی 5748964805 در تاریــخ 1400/06/01 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط 

می باشد.

2507

ــه شــماره 1271539772 و  ــه دو ب ــه پای ــه شــماره 1271539772 و گواهینام ــی هوشــمند ب کارت مل
ــران 43 و  ــه شــماره 12 ع 357 ای ــه شــماره 1271539772 و کارت ماشــین ب ــان خدمــت ب کارت پای
بیمــه نامــه و معاینــه فنــی خــودرو ســواری پرایــد ماشــین بــه شــماره 32 ل 965 ایــران 67 متعلــق بــه 
رســول خــان ابــادی فرزنــد حســین در تاریــخ 1400/08/10 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط 

می باشد.

کارت ملــی هوشــمند بــه شــماره 23459131 متعلــق بــه دریــن زرگربــاب الدشــتی فرزنــد ابوالفضــل در 
تاریــخ 1400/06/26 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ماشــین خــودرو ســواری پرایــد جــی تــی ایکــس مــدل 1388 بــه شــماره 77 د 865 ایــران 23 و 
بــه شــماره موتــور 3086747 و شــماره شاســی S1412288319616 متعلــق بــه نفیســه پــژوم فرزنــد 

محمــد در تاریــخ 1400/01/01 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــدا مــدل 1388 موتــور بــه شــماره پــلاک 63962/111 متعلــق  کارت و بیمــه نامــه موتورســیکلت هون
ــار  ــده و از درجــه اعتب ــود گردی ــخ1400/08/18  مفق ــی محمــد در تاری ــد عل ــه مهــدی فاتحــی فرزن ب

ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی هوشــمند بــه شــماره 24015369 و گواهینامــه پایــه ســه بــه شــماره 24015369 متعلــق 
بــه علیرضــا فاتحــی فرزنــد مهــدی در تاریــخ 1400/08/18 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط 

مــی باشــد.

کارت ملــی هوشــمند بــه شــماره 5129630114 متعلــق بــه مریــم زینعلــی دهاقانــی فرزنــد محمدعلــی 
در تاریــخ 1400/08/10 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

2508

کارت ملــی بــه شــماره 1273859014 و کارت موتــور لیفــان قهــوه ای  مــدل ســال 1397  بــه شــماره 
ــه شــماره موتــور  ــه شــماره شاســی NC5ACLKDAJAK02224وب پــلاک  633ایــران 76285  وب
ــد مهــدی در تاریــخ1400/07/01   ــی فرزن ــه فاضــل  اســماعیلی آدرگان 0125NC5087186متعلــق ب

مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

کارت ملــی بــه شــماره 1287208924 متعلــق بــه مهــدی  صفایــی فرزنــد حســن در تاریــخ 
ــد. ــی باش ــاقط م ــار س ــه اعتب ــده و از درج ــود گردی  1400/04/01مفق

کارت ملــی بــه شــماره 4720728855 متعلــق بــه خلیــل  ســنمار فرزنــد ابراهیــم در تاریــخ 
ــد. ــی باش ــاقط م ــار س ــه اعتب ــده و از درج ــود گردی  1397/01/01مفق

کارت ملــی بــه شــماره 1282204912 متعلــق بــه ملیحــه خلیلیــان فرزنــد مرتضــی در تاریــخ 
ــد. ــی باش ــاقط م ــار س ــه اعتب ــده و از درج ــود گردی 1400/08/01 مفق

شناســنامه بــه شــماره 8 ) بــه شــماره ملــی  5499807493  ( متعلــق بــه ثریــا  طاهــری قهریزجانــی 
فرزنــد علــی در تاریــخ 1400/08/01 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی بــه شــماره 1272919765 و کارت پایــان خدمــت  وکارت واکســن متعلــق بــه محمدحســین  
ــد مهــدی در تاریــخ 1400/08/01 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط  ــاذری شــهرضائی فرزن اب

مــی باشــد.

کارت ملــی بــه شــماره 1210045672 متعلــق بــه ســیدحامد  تهــوری فرزنــد ســیداحمدرضا در تاریــخ 
 1400/07/01مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

2571

ــخ  ــی  در تاری ــد عبدالعل ــی  فرزن ــه رحیم ــه فاطم ــق ب ــماره 2539891543 متعل ــه ش ــی ب کارت مل
 1400/08/20مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

شناســنامه بــه شــماره 2301629953 متعلــق بــه محمــد چوگانــی  فرزنــد رمضــان در تاریــخ 
ــد. ــی باش ــاقط م ــار س ــه اعتب ــده و از درج ــود گردی  1400/08/01مفق

کارت ملــی بــه شــماره 2529227284 متعلــق بــه قــادر  کاظمــی فرزنــد اســماعیل در تاریــخ 
ــد. ــی باش ــاقط م ــار س ــه اعتب ــده و از درج ــود گردی  1400/06/20مفق

بــرگ ســبز خــودرو 206 صندوقــدار مــدل 93 بــه شــماره موتــور 163B0045568 و بــه شــماره شاســی 
ــی   ــه  زارع ــه نجم ــق ب ــران63 متعل ــلاک 37ب216ای ــماره پ ــه ش NAAP41FD1EJ662295 وب

فرزنــد حمیــد  در تاریــخ 1400/05/07 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی بــه شــماره 2301801381 متعلــق بــه حمیــده  جمــال ابــادی  فرزنــد خــداداد در تاریــخ 
 1400/07/26مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

2601

ــخ  ــم  در تاری ــد ابراهی ــفی  فرزن ــرت  یوس ــه نص ــق ب ــماره 0732298717 متعل ــه ش ــی ب کارت مل
1400/06/26 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

شناســنامه بــه شــماره 971 و کارت ملــی بــه شــماره 0941049167 متعلــق بــه مهنــاز  بهرامــی  فرزنــد 
ــد  ــه احمدبخشــی فرزن ــق ب ــی 0922878765 متعل ــه شــماره مل ــی ب ــنامه وکارت مل ــد  و شناس محم

محمــد در تاریــخ 1400/06/15 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

گواهینامــه پایــه دو و کارت ملــی قدیــم بــه شــماره ملــی 6449796170 متعلــق بــه جــواد  گلســتانی  
فرزنــد علــی  در تاریــخ 1399/11/01 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــد  ــه زهــرا  غلامــی  فرزن ــه شــماره ملــی 0941818357 متعلــق ب گواهینامــه پایــه دو و کارت ملــی ب
علــی اصغــر  در تاریــخ 1399/08/02 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــخ  ــد حســین  در تاری ــب  پورمطهــری  فرزن ــه ابوطال ــق ب ــه شــماره 1063192706 متعل ــی ب کارت مل
 1400/08/15مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــد  ــپور  فرزن ــد  عباس ــه امیرمحم ــق ب ــی 0925607320 متعل ــماره مل ــه ش ــه ب ــه س ــه پای گواهینام
ــد. ــی باش ــاقط م ــار س ــه اعتب ــده و از درج ــود گردی ــخ 1400/06/01 مفق محمدحســن  در تاری

کارت ملــی بــه شــماره 0926614428 متعلــق بــه عبــاس  غلامــی  فرزنــد مهــدی  در تاریــخ 
ــد. ــی باش ــاقط م ــار س ــه اعتب ــده و از درج ــود گردی  1400/08/20مفق

کارت ملــی بــه شــماره 0850059186 متعلــق بــه جــواد  میرخانــی  فرزنــد زینــل  در تاریــخ 
ــد. ــی باش ــاقط م ــار س ــه اعتب ــده و از درج ــود گردی 1400/06/20 مفق

ــخ  ــد  در تاری ــد محم ــت  فرزن ــای دخ ــه  ب ــه آمن ــق ب ــماره 0720663490 متعل ــه ش ــی ب کارت مل
ــی باشــد. ــار ســاقط م ــده و از درجــه اعتب ــود گردی 1397/09/09 مفق

کارت ملــی بــه شــماره 0934704708 متعلــق بــه سیدحســین  رضایــی ازغــدی  فرزنــد میرزاعلــی آقــا  
در تاریــخ 1400/08/20 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــخ  ــاء در تاری ــد احی ــو  فرزن ــان کال ــعید  خ ــه س ــق ب ــماره 0639837859 متعل ــه ش ــی ب کارت مل
ــد. ــی باش ــاقط م ــار س ــه اعتب ــده و از درج ــود گردی  1400/08/01مفق

ــان   ــه  اعتصامی ــه فاطم ــق ب ــی 0889700680 متعل ــماره مل ــه ش ــی ب ــه دو و کارت مل ــه پای گواهینام
ســاقط  اعتبــار  درجــه  از  و  گردیــده  تاریــخ 1400/08/22 مفقــود  در  غلامحســین    فرزنــد 

می باشد.

کارت پایــان خدمــت بــه شــماره ملــی 0946190860 متعلــق بــه مهــدی  دوســتخواه  فرزنــد محمــد  
در تاریــخ 1400/05/01 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

گواهینامــه پایــه دو و گواهینامــه پایــه ســه و گواهینامــه موتورســیکلت و کارت ملــی قدیــم بــه شــماره 
ملــی 0871981831 متعلــق بــه اســلام  علیــزاده  فرزنــد علــی  در تاریــخ 1399/05/01 مفقــود گردیــده 

و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

2603

کارت پایــان خدمــت بــه شــماره ملــی 0810159384 و گواهینامــه پایــه ســه و کارت ماشــین  و کارت 
ــخ  ــد در تاری ــد محم ــق زاده فرزن ــواد صدی ــه ج ــق ب ــران74 متعل ــماره 81ی812ای ــه ش ــوخت ب س

1400/08/13 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

2901

کارت ملــی بــه شــماره 5579796838 و گواهینامــه پایــه یــک بــه شــماره 27ع748 31 ایــران  و کارت 
ــخ  ــد در تاری ــد محم ــدوار  فرزن ــه مرتضــی  امی ــق ب ــران  31 متعل ــه شــماره 27 ع 748  ای ســوخت ب

 1400/08/25مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.//

2903

کارت ملــی هوشــمند بــه شــماره 4609862921 متعلــق بــه ایــوب طایفــه خانــی فرزنــد فضــل الــه در 
تاریخ 1400/08/15 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

ــخ  ــوب در تاری ــد یعق ــر فرزن ــه گ ــعید ریخت ــه س ــق ب ــد متعل ــی جدی ــید کارت مل ــنامه و رس شناس
ــد. ــی باش ــاقط م ــار س ــه اعتب ــده و از درج ــود گردی 1398/08/01 مفق

ــماره 82987  ــه ش ــوخت ب ــماره 4600116992 و کارت س ــه ش ــی ب ــه دو و کارت بانک ــه پای گواهینام
ــود  ــخ 1400/08/19 مفق ــر در تاری ــد ســیدعلی اکب ــی فرزن ــه سیدحســین دهقان ــق ب ــران 126 متعل ای

گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی هوشــمند و گواهینامــه بــه شــماره 0780924371 متعلــق بــه محمــد عیــدی فرزنــد علــی 
در تاریــخ 1400/07/01 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

2904

کارت ملــی بــه شــماره 0440090989 متعلــق بــه میــلاد طائــی فرزند غلامرضــا در تاریــخ1398/01/01  
مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

ــماره  ــه ش ــه ب ــی ال ــد ول ــدی فرزن ــامان خاون ــه س ــق ب ــوخت متعل ــی و کارت س ــه رانندگ گواهینام
ســاقط  اعتبــار  درجــه  از  و  گردیــده  تاریــخ 1400/08/08 مفقــود  در   0081582870  ملــی 

می باشد.

ــخ  ــد در تاری ــد وحی ــی فرزن ــنی توکل ــه حس ــه فاطم ــق ب ــماره 0204367301 متعل ــه ش ــنامه ب شناس
 1399/01/01مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی بــه شــماره 4282665671 متعلــق بــه محمدصــادق بیکدلــی فرزنــد رحمــت الــه در تاریــخ 
1400/07/30 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

گواهینامــه رانندگــی متعلــق بــه مریــم شــریف فرزنــد مجیــد بــه شــماره ملــی 1080569529 در تاریــخ 
 1399/07/24مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی بــه شــماره 1729388541 و کارت پایــان خدمــت متعلــق بــه اصغــر طاهونــه ســاز فرزنــد 
جــواد در تاریــخ 1400/08/05 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی بــه شــماره 0011659246 متعلــق بــه حمیــد احمــدی فرزنــد امامعلــی در تاریــخ 
ــد. ــی باش ــاقط م ــار س ــه اعتب ــده و از درج ــود گردی 1400/06/01 مفق

ــخ  ــد ســید جــواد در تاری ــن فرزن ــاد امی ــه ســید فره ــق ب ــه شــماره 0017779650 متعل شناســنامه ب

 1400/07/08مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی بــه شــماره 4721626991 متعلــق بــه مســعود راســتگو فرزند احمــد در تاریــخ1400/08/16  
مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ماشــین و بیمــه نامــه بــه شــماره پــلاک 33ایــران481ت93 متعلــق بــه ســعید نیــک نــام فرزنــد 
ــار  ــده و از درجــه اعتب ــخ 1400/07/30 مفقــود گردی ــی 0042989760 در تاری ــه شــماره مل ــه ب عبدال

ســاقط مــی باشــد.

2909

ــخ  ــر در تاری ــد اصغ ــردی فرزن ــری زم ــی صف ــه براتعل ــق ب ــه شــماره 3992376176 متعل ــی ب کارت مل
 1400/07/01مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

ــخ  ــا در تاری ــد غلامرض ــو فرزن ــی قراگوزل ــه قربانعل ــق ب ــماره 3990203711 متعل ــه ش ــی ب کارت مل
ــی باشــد. ــار ســاقط م ــده و از درجــه اعتب ــود گردی  1400/07/15مفق

ــه  ــه دو ب ــه پای ــماره 0084136626 و گواهینام ــه ش ــی ب ــماره 43995 و کارت مل ــه ش ــنامه ب شناس
ــود  ــخ 1400/08/16 مفق ــین در تاری ــد حس ــر فرزن ــن ناصررنجب ــه حس ــق ب ــماره 78766889 متعل ش

ــار ســاقط مــی باشــد. ــده و از درجــه اعتب گردی

3011

ــلاح  ــد ف ــماعیلی فرزن ــی اس ــم مصطف ــای / خان ــه آق ــق ب ــماره 5920095709 متعل ــه ش ــنامه ب شناس
مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

ــه  ــق ب ــماره 61405870 متعل ــه ش ــه ب ــه س ــه پای ــماره 0024228141 و گواهینام ــه ش ــی ب کارت مل
متیــن علــی جعفــری فرزنــد علــی در تاریــخ 1400/08/22 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط 

مــی باشــد.

کارت ملــی بــه شــماره 1882272846 متعلــق بــه زهــره قاســمی فرزنــد محمــد در تاریــخ1400/04/25  
مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــخ  ــی در تاری ــم عل ــد قاس ــی فرزن ــدی محب ــه مه ــق ب ــماره 6209687644 متعل ــه ش ــی ب کارت مل
ــد. ــی باش ــاقط م ــار س ــه اعتب ــده و از درج ــود گردی  1400/08/15مفق

3044

ــخ  ــد در تاری ــد محم ــروآبادی فرزن ــا خس ــه علیرض ــق ب ــماره 0011222794 متعل ــه ش ــی ب کارت مل
 1400/07/24مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

4011

ــور481687 وشــماره شاســیNAG086NPRF05002 وســند  ــه شــماره موت ــرگ ســبز خــودرو ب ب
 NAG086NPRF05002ــی ــماره شاس ــور481687 وش ــماره موت ــه ش ــی ب ــند کمپان ــین و س ماش
وشــماره پــلاک 24ایــران 515ع 64 و قولنامــه و وکالــت نامــه متعلــق بــه اکبــر غفــاری فرزنــد علــی در 

تاریخ 1400/08/16 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

کارت هوشــمند راننــده بــه شــماره کارت 2112159  وشــماره ملــی 3730597515 متعلــق بــه 
 طالــب حبیبــی فرزنــد حبیــب الــه در تاریــخ 1400/06/05 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط 

می باشد.

ــر در  ــد صاب ــه ســامرند صلواتــی فرزن ــه شــماره ملــی 3720960579 متعلــق ب ــه ســه ب گواهینامــه پای
تاریــخ 1400/08/14 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی هوشــمند بــه شــماره ملــی 3733151585 متعلــق بــه میثــم ناصــری فرزنــد صابــر در تاریــخ 
 1400/08/01مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــی  ــماره مل ــه ش ــت ب ــان خدم ــی 3830029901 و کارت پای ــماره مل ــه ش ــمند ب ــی هوش کارت مل
3830029901 و گواهینامــه پایــه ســه متعلــق بــه ســردار مــرادی فرزند محمــد در تاریــخ1400/08/15  

مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــند  ــی S1412286602713 وس ــماره شاس ــور2121550 وش ــماره موت ــه ش ــودرو ب ــبز خ ــرگ س ب
ماشــین و ســند کمپانیبــه شــماره موتــور ر2121550 وشــماره شاســی S1412286602713  وشــماره 
ــه  پــلاک51 ایــران358د72 وســند فاکتــور فــروش خــودرو و تاییدیــه نقــل وانتقــال خــودرو متعلــق ب
ــار  ــده و از درجــه اعتب ــخ 1400/05/05 مفقــود گردی ــی محمــد در تاری ــد عل ــه ابراهیمــی فرزن ــح ال فت

ســاقط مــی باشــد.

4030

کارت ملــی بــه شــماره 4859970055 و گواهینامــه پایــه یــک و کارت ســلامت راننــده و کارت ســوخت 
بــه شــماره 31 ایــران 988 س 71 متعلــق بــه محمــد شــفیعیان فرزنــد حاتــم در تاریــخ1400/08/05  

مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

5111

ــه علیــا ســراج فرزنــد جبــار در تاریــخ1400/08/01   ــه شــماره 2162458187 متعلــق ب کارت ملــی ب
مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد

5502

شناســنامه بــه شــماره 4 و ســند کمپانــی وبــرگ ســبز خــودرو و ســند ماشــین بــه شــماره پــلاک 46 
ایــران 579ت25 بــه شــماره شاســی 61345385 و شــماره موتــور 11686034909 متعلــق بــه بهمــن  

ابراهیمی فرزند ابراهیم  در تاریخ 1400/07/25 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

ــر  در  ــی اکب ــد عل ــه صفــر  شــرف خــواه لله کاء فرزن ــق ب ــه شــماره 5189260976 متعل ــی ب کارت مل
تاریــخ 1400/05/01 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

7009

ــد خدابخــش در  ــد کریمــی فرزن ــه آقــای محســن زن ــه شــماره 5340008371 متعلــق ب کارت ملــی ب
تاریخ 1400/05/01 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

ــک  ــماره 0068156316 و کارت بان ــه ش ــی ب ــه دو و کارت مل ــه پای ــت و گواهینام ــان خدم کارت پای
صــادرات بــه شــماره 6037697570319399متعلــق بــه آقــای علــی شــبان فرزنــد مقصــود در تاریــخ 

 1400/08/19مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

7010

کارت ملــی بــه شــماره 4391982511 متعلــق بــه محمــد قدیــری فرزند تیمــور در تاریــخ1400/06/10  
مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

ــخ  ــرم در تاری ــد ک ــو فرزن ــو مرانل ــم اینانل ــه مری ــق ب ــماره 89_554د65 متعل ــه ش ــین ب کارت ماش
ــد. ــی باش ــاقط م ــار س ــه اعتب ــده و از درج ــود گردی  1399/05/01مفق

گواهینامــه پایــه دو بــه شــماره 4324433526 متعلــق بــه امیــر خوانســار فرزنــد غلامحســین در تاریــخ 
 1400/08/19مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

7011

کارت پایــان خدمــت بــه شــماره 2690710013 متعلــق بــه احمــد قربــان نیــا فرزنــد علــی اصغــر در 
تاریخ 1400/01/04 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

7034

ــخ  ــح الله در تاری ــد ذبی ــو فرزن ــه اینانلوخوجال ــه فاطم ــق ب ــه شــماره 5099036260 متعل ــنامه ب شناس
1400/08/08 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

ــخ  ــد داود در تاری ــو فرزن ــی بلخکانل ــا عمان ــه مون ــق ب ــماره 4310509991 متعل ــه ش ــی ب کارت مل
ــد. ــی باش ــاقط م ــار س ــه اعتب ــده و از درج ــود گردی  1400/07/02مفق
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
شنبه  1400/08/29

شماره : 1240

فراهم سازی بستر جذب سرمایه گذاری  کلان در زنجان

 معاون امور باغبانی وزیر جهاد کشاورزی تشکیل صندوق حمایتی زعفران را 
یک ضرورت برای حمایت از زعفران کاران و فعالان این بخش دانست.

محمدمهدی برومندی در همایش ملــی زعفران در گناباد، با بیان اینکه 
سازوکارهای تشکیل این صندوق در دست انجام است، افزود: برای نخستین 
بار از محل یارانه ای که به بخش کشاورزی تعلق می گیرد، ۲۰۰ میلیارد ریال 
در قالب سهم کشاورزی به عنوان منابع اعتباری این صندوق اختصاص یافته و 
در آینده نزدیک فعالیت خود را آغاز می کند که امیدواریم در بودجه سال آینده 

منابعی به عنوان سهم بخش دولتی به این صندوق تخصیص یابد.
معاون وزیر جهاد کشــاورزی ادامه داد: بر اســاس تکالیف قانونی باید ۱۴ 
صندوق حمایتی تولیدی در سطح کشور ایجاد شود که با توجه به ظرفیتهای 
خاص ایران در تولید و صادرات زعفران، تشکیل صندوق حمایتی زعفران به 

عنوان اولویت در دست اقدام است.
وی اظهار داشت: در سنوات گذشته به جای افزایش واحد سطح با افزایش 
ســطح زیر کشت به دنبال رشد تولید این محصول در کشور بودیم که البته 
نتیجه موثری به دنبال نداشت.برومندی تصریح کرد: وزارت جهاد کشاورزی 
از طریق افزایش جلسات همفکری با تولید کنندگان و دست اندرکاران تولید 
زعفران و تشکل های بخش خصوصی، با آسیب شناسی دقیق برای رفع و کاهش 
تنگناهای تولید این محصول مهم کشاورزی تلاش می کند و شورای قیمت 
گذاری زعفران نیز امسال تشکیل شده و منابعی به این منظور اختصاص یافته 
است.وی افزود: توجه به طرح جامع زعفران برای اعمال سیاستهای دقیق و برنامه 
های حمایتی، دغدغه دست اندرکاران، تولید کنندگان و صادر کنندگان زعفران 
و در دستور کار وزارت جهاد کشاورزی است و شورایی متشکل از نمایندگان 
اســتانهای زعفران خیز کشور در مجلس شورای اسلامی تشکیل می شود تا 
با هم افزایی و خرد جمعی برای کاهش مشکلات این بخش گامهای موثری 
برداشته شود.وی خاطرنشان کرد: از مجموع ۱۵۰ میلیارد دلار گردش مالی 
گیاهان دارویی در جهان سهم ایران کمتر از ۵۰۰ میلیون دلار است و با وجود 
آنکه ما تولید کننده ۹۲ درصد زعفران جهان هســتیم کمتر از ۲۰۰ میلیون 

دلار از بازار هشت میلیارد دلاری زعفران دنیا سهم داریم.معاون امور باغبانی 
وزیر جهاد کشاورزی، کمبود سرمایه در گردش را از مشکلات مهم کشاورزان 
و زعفران کاران برشمرد و ترویج کشاورزی قراردادی را راهکار مهمی برای برون 
رفت از این تنگناها دانست و تاکید کرد: باید کشاورزی قراردادی و شناسنامه 
دار کردن تولید محصولات کشاوزی در کنار توسعه صنایع تبدیلی، تکمیلی و 
فرآوری مورد توجه قرار گیرد و امروز خام فروشی یکی از مشکلات مهم این 
بخش است.وی اظهار داشت: باید هر یک از تولید کنندگان محصولات زراعی و 
باغی دارای شناسنامه تولید باشند و بر اساس آن، نوع کود و مشخصات محصول 
به طور کامل تدوین و درج شود.برومندی گفت: از مجموع تولید ۸۴ میلیون 
تن سیب در جهان ۴۴ میلیون تن آن در کشور چین تولید می شود و بیشتر 
قطعات باغی سیب در این کشور در قالب قطعات هزار و ۲ هزار متری است و 
همه این محصولات با یک برند مشترک در بازار داخلی و بین المللی عرضه می 
شود که گویی همه از یک باغ تولید شده اند و این نشان دهنده وحدت رویه 
در سیاستها و فعالیتهای این بخش در چین است و ما نیز باید این مساله را 
در تولید محصولات کشاورزی خود مورد توجه قرار دهیم.وی با اشاره به اینکه 
تدوین سند توسعه باغبانی کشور مورد توجه وزارت جهاد کشاورزی قرار دارد، 

گفت: بر اســاس این سند طبق ظرفیت سنجی، میزان دقیق آب مورد نیاز و 
تولید محصولات کشاورزی در نقاط دارای صرفه اقتصادی و غیره مشخص می 
شود.وی تصریح کرد: وزارت جهاد کشاورزی نباید رقیب بخش خصوصی باشد، 
این وزارتخانه به تنهایی قادر به عملیاتی کردن این مسائل نیست و تنها باید 
ریل گذاری کند و همراهی تشکلهای مردمی به عنوان رکن اصلی در اجرای این 
برنامه ها ضروری است.ششمین همایش ملی زعفران روز چهارشنبه به میزبانی 
مجتمع آموزش عالی گناباد آغاز به کار کرد که فردا به کار خود پایان می دهد.

این همایش در محورهای فناوری های تولید و پس از برداشــت زعفران، 
مصارف و کاربردها و بازاریابی و اکوتوریسم زعفران، فناوری های تولید زعفران 
شــامل ژنتیک، اصلاح نباتات، بیوتکنولوژی، اکولوژی، فیزیولوژی و بیولوژی 
زعفران، فناوری های کاشت، داشت و برداشت، مدیریت آفات، بیماری ها و علف

های هرز، مدیریت مصرف منابع و بهره  وری تولید، مکانیزاسیون تولید، تنوع 
گونه ه ا و ذخایر ژنتیک و فناوری های پس از برداشت زعفران در زیربخشهای 
فرآوری و بســته  بندی، فیتوشیمی، شناسایی، استخراج و خالص  سازی مواد 
موثره، آنالیز، کنترل کیفیت و استانداردها و نوآوری و تولید محصولات دانش 
بنیان تقسیم بندی می شــود.مصارف غذایی، مصارف دارویی، فارماکولوژی، 
کاربردهای آرایشی، بهداشتی و صنعتی، اقتصاد دانش بنیان و تجاری سازی، 
کارآفرینی و اشتغال، برندسازی و بازاریابی، صادرات و تجارت جهانی زعفران، 
فرهنگ و دانش بومی، یافته  های باستان شناسی، اگروتوریسم و نقش زعفران 
در توسعه پایدار روستایی دیگر محورهای همایش ملی زعفران است.برگزاری 
میزگردهای تخصصی، کارگاه های آموزشی و نمایشگاه های تخصصی را از جمله 
سایر برنامه هایی این همایش ملی ذکر کردو گفت: در این همایش مسوولان و 
صاحبنظرانی در سطوح مختلف ملی و استانی و از جمله معاون وزیر و تعدادی 
از مدیران تابعه وزارت جهاد کشاورزی، اعضای شورای ملی زعفران، اساتید برتر 
دانشگاهها و مراکز آموزش عالی و تحقیقاتی استانهای مختلف در حوزه زعفران 
و اساتید برتر حوزه اقتصاد کشور شرکت دارند و در مدت برگزاری همایش و 

یا میزگردهای تخصصی و کارگاههای آموزشی تابعه آن سخنرانی می کنند.

تشکیل صندوق حمایتی زعفران ضروری است

 نقش اساســی فعالان اقتصــادی در رونق 
تولید و اشتغال بر هیچ کس پوشیده نیست چرا 
که همواره بخش مهمی از بار اقتصادی و تولید 

کشور بر دوش آنها بوده است.
 اگر چرخ این بخش از جامعه، به هر دلیلی 
نچرخد، قطعا و بی هیچ تعارفی، چرخ های دیگر 
هم دچار اختلال شــده و دیر یا زود از حرکت 
باز می مانند. بنابراین لازم است که همواره این 
بخش مــورد توجه جدی قرار گیرد تا حرکت 

بخش های دیگر هم روان باشد.
با وجود همه تلاش ها برای فعال نگهداشتن 
حوزه تولید، اما مشکلات و مسائلی که به ویژه 
در چند سال اخیر، باعث ایجاد موانع بسیاری 
برای بخش تولید شده، حال اقتصاد را در بخش 
تولید ناخوش کرده که تبعات منفی و پیامدهای 
ناشی از تحریم های ظالمانه و  شیوع کرونا هم 

مزید بر علت شده است.
از این رو فعالان این بخش، انتظار دارند که 
حرف هایشان شنیده شود تا شاید گشایشی در 
گره های کوری که در تار و پود اقتصاد و تولید 

افتاده است، با تدابیر لازم باز شود.
از آنجایی که اتاق های بازرگانی و صنایع و 
معادن در هر استان، نمایندگان فعالان اقتصادی 
و بازرگانی آن اســتان محسوب می شوند، می 
توان گفت،  این اتاق ها  که با حضور افراد فعال 
در حــوزه اقتصاد و تولید، نقش مهم و کلیدی 
در اقتصاد کشور دارند، چشم بینا، گوش شنوا و 
زبان گویای فعالان حوزه اقتصاد و تولید هستند.

اتاق های بازرگانی نمایندگی بخش خصوصی 
کشــور را عهده دار بوده و در حوزه های کاری 
خویش و البته در حوزه  اقتصاد کلان کشــور 
هم، صاحب نظر و دارای تخصص هســتند. به 
طوریکه در قانون اساســی جمهوری اسلامی 
ایران، چون از اتاق بازرگانی به  عنوان نماینده 
بخش خصوصی در حوزه  اقتصاد، نام برده شده 
است، بنابراین از جایگاه مشورتی با  قوای سه گانه  

نظام نیز برخوردار است.
اصل وجودی اتاق های بازرگانی، همفکری 
صاحبان صنعت، معدن و تجارت اســت. اتاق 
ایران متشکل از نمایندگان اتاقهای کشور است 
و اتاقهای بازرگانی، صنایع و معادن زیر نظر این 

اتاق فعالیت می کنند.
 اتاقهای بازرگانی در اصل منعکس کننده 
مشکلات و مسائل بخش تجارت، صنعت و معدن 
کشور است و تنها سازمان صد در صد خصوصی 
کشور است که در میان نهادهای دولتی جایگاه 

ویژه ای دارد.
در شرایط فعلی اقتصاد کشور،  اهمیت حضور 
بخش خصوصی در عرصه های مختلف اقتصادی 

کاملا روشن است.
مهمترین مسئولیت  اتاق بازرگانی استفاده 
بهینــه از امکانات و مزیت های نســبی داخل 
کشــور برای رشد، توســعه اقتصادی و کسب 
درآمدهای ارزی، از صادرات محصولات تولید 

شده در داخل است.

 راه بازرگانــان و فعالان اقتصادی 
استان زنجان ناهموار است

و همه این موارد در صورتی امکان پذیر است 
که راه هموار باشد. در حالیکه چند سالی است 
که راه بازرگانان و فعالان اقتصادی استان زنجان  
به گفته خودشان به شدت ناهموار است و فعالان 

استان زنجان هم مستثنی از این قضیه نبوده و 
فعالان اقتصادی آن مشکلات خاص خود را دارند 
که در آستانه سفر ریاست جمهوری به زنجان، 
درخواست ها و دغدغه های فعالان  اقتصادی و 
بازرگانی از ریاست جمهوری، در گفت و گوی 

نمایندگان بخش خصوصی با ایرنا مطرح شد.

 دولت  ابتدا باید زیرســاخت ها را 
آماده کند

 رییس اتاق بازرگانی صنایع و معادن استان 
زنجــان، در گفت و گو با خبرنگار ایرنا با تاکید 
بر اینکه در بخش سرمایه گذاری های بزرگ، از 
ســوی مجموعه های کلان کشوری از جمله 
بانک ها، آستان قدس و وزارت دفاع، در زنجان 
اصلا سرمایه گذاری نشده است، افزود: این در 
حالی است که این مجموعه ها در سایر استان ها، 

سرمایه گذاری های کلانی را دارند.
علی یگانه فرد با اشاره به نمونه های عینی 
در این خصوص اظهار داشت: قرارگاه سازندگی 
خاتم الانبیا)ص( در بیشــتر استان ها سرمایه 
گذاری کرده در حالیکه در زنجان سرمایه گذاری 
نکرده اســت و یا  بنیــاد برکت که  در زنجان 
فقط یک یا چند مجموعه خیلی کوچک دارد 

و سرمایه گذاری مستقیم انجام نداده است.
وی با بیان اینکه اگرچه اولویت اول این است 
که ســرمایه گذاری های گذشته و داشته های 
فعلی را به سرانجام مطلوب برسانیم، افزود: اما 
جذب ســرمایه گذاری های جدید هم ضروری 
است.رییس اتاق بازرگانی صنایع و معادن استان 
زنجان، با تاکید بر اینکه برای هدفگذاری های 
آینده قطعا نیاز به جذب ســرمایه گذاری های 
جدید داریم، اظهار داشــت: با توجه به اینکه 
بــرای برنامه ریزی و هدفگــذاری همین یک 
سال آینده، مورد جدید سرمایه گذاری نداریم، 
بنابراین ضروری است که سرمایه گذاری های 

جدید انجام گیرد.  
یگانه فرد، با اشــاره به اینکــه منطقه ویژه 
اقتصادی در زنجان کلید خورده اســت، گفت: 
اما  مســئله این است که  باید سرمایه گذاران 

زیادی جذب شوند، تا بتوان آن را ایجاد کرد.
وی با تاکید بر لزوم  ایجاد زیرســاخت های 
منطقه ویژه اقتصادی  بــا اعتبار ویژه  در آغاز 
طرح،  افزود: حرف  من این اســت که منطقه 
ویژه اقتصادی، اگر قرار اســت منطقه ویژه به 

تمام معنا شود، باید سرمایه گذاری شود و لازمه 
سرمایه گذاری هم این است که خود دولت، ابتدا 
زیرساخت ها را آماده کند تا بخش خصوصی برای 

سرمایه گذاری ورود کند.
رییس اتاق بازرگانی صنایع و معادن استان 
زنجان، با بیان اینکه اگر رشد سرمایه گذاری را 
در استان داشته باشیم، تولید هم رونق می گیرد، 
گفت: به دنبال آن، گردش مالی درست و اشتغال 

هم حل  می شود.
 یگانه فرد، حفظ سرمایه های فعلی را  واجب 
و بر لزوم سرمایه گذاری های جدید تاکید کرد.

وی با اشاره به  اینکه مرکز آماد در زنجان از 
سال ۹۳ مصوب شده است، افزود: در عمل اما 
کاری انجام نشده است بنابراین، از جمله مواردی 
است که سیستم دولتی، باید ورود کرده و آنها 

را انجام دهد.
 رییس اتاق بازرگانی صنایع و معادن استان 
زنجان، وضعیت هدایت تسهیلات بانکی به سمت 
تولید و افزایش سقف اعتبارات بانکی استان، در 
مقایسه با سایر استان ها را نامناسب و غیرقابل 

مقایسه با سایر استان ها اعلام کرد.
یگانه فرد، بر این باور است که در مطالبه از 
رئیس جمهوری باید بحث ها و سرمایه گذاری 
های کلان مطرح شود نه اینکه فقط به دنبال 

چند پروژه بزرگ برای استان باشیم.
وی با تاکید بر لــزوم دادن اختیارات ویژه 
به اســتانداران برای حل مشکلات  استانی که 
قابل حل در استان هستند هم گفت: بسیاری 
از بروکراسی های اداری بدون مراجعه به مرکز، 

در داخل استان حل  می شود.

  مشکل قانون گَون باید در سطوح 
بالا حل شود    

رییس اتاق بازرگانی صنایع و معادن استان 
زنجان، در حوزه معدن هم به مشکل قانون گون 
در استان زنجان اشاره کرد و افزود: قوانین مربوط 
در این حوزه، باید اصلاح شود تا معدنکاران به 

راحتی بتوانند فعالیت کنند.
یگانه فرد، البته این را هم گفت که تصمیمات 
مربوطه در این حوزه، باید در سطوح بالا گرفته 
شود که می توان آن را به عنوان یک مطالبه از 

رئیس جمهوری مطرح کرد.
وی یکــی از دلایل عدم موفقیت زنجان در 
حل مشکلات و جذب سرمایه گذاری های کلان 

در سطح استان را عدم مطالبه گری مردم زنجان 
عنوان کرد و افزود: مردم ما بر خلاف سایر استان 
ها، مطالبه گر نیستند و این در حالی است که 
در استان های دیگر، از مردم تا مسئولان سطوح 
بالاتــر از جمله  نمایندگان، با مطالبه گری در 
توسعه شهر و منطقه خود، نقش موثری دارند.

 رییس اتاق بازرگانی صنایع و معادن استان 
زنجان، در زنجان اما حس مطالبه گری نیست و 
به همین دلیل از سایر استانها عقب مانده ایم.

وی  علت عدم مطالبه گری مردم زنجان را 
ریشه در فرهنگ آنها عنوان کرد و گفت: علت 
آن به خودمان بر می گردد و باید این مشکل را 
در خودمان حل کنیم. سهندعلی فلاحی عضو 
هیات رئیسه و نایب رییس دوم اتاق بازرگانی 
زنجان، که به قول خودش به واســطه  سوابق 
کاری خود، هم آن ســوی میز بوده و هم این 
ســوی میز) بخش دولتی و خصوصی( بدون 
تعارف گفت: اولین مطلبی که باید به آن تاکید 
کنم این است که متاسفانه شعار ما بیشتر از عمل 
اســت، چون  بیشتر آنهایی که در مورد تولید 
صحبت می کنند، کمتر به آنچه که می گویند 

پایبند می باشند.
 فلاحی با اشــاره به  قوانین دست و پا گیر 
افزود:  در برخی موارد به قدری بخشنامه صادر 

شده که روح قانون از بین رفته است.

 بسیاری از بخشنامه ها و آیین نامه 
ها، با روح قانون مغایرت دارد

 وی با تاکید بر اینکه مفهوم وجود بخشنامه و 
آیین نامه، در اصل برای تسهیل در اجرای سریع 
و صریح قانون است، گفت: این در حالی است که 
بارها مشاهده شده است که بسیاری از بخشنامه 

ها و آیین نامه ها، با روح قانون مغایرت دارد.
عضو هیات رئیســه اتاق بازرگانی زنجان، با 
بیان اینکه یکی دیگر از مشکلات بخش تولید، 
این اســت که  هرجا کم می آوریم یقه تولید را 
می گیریم، افزود: با وجود  این همه رانت، دلالی 
و فعالیت های زیرزمینی، درآمدها و گردش مالی، 
مالیات یقه کدام یــک را برای گرفتن مالیات 

گرفته است. 
 فلاحــی با گله مندی از برخورد ناعادلانه و 
تبعیض آمیز امور مالیاتــی با تولید کنندگان، 
اظهار داشت: مالیات هر بلایی که بخواهد سر 
تولیدکننده ای که تابلوی کارخانه اش را  نصب 

کرده  است می آورد.

 اصلاح قوانین مالیاتی، خواسته مهم 
فعالان اقتصادی است

وی با اشــاره به پیشــنهادات ارائه شده در 
راستای تســهیلگری مالیاتی در بخش تولید 
در حضور رییس امور مالیاتی وقت کشــور که 
در اتاق بازرگانی زنجان حضور پیدا کرده بود، 
گفت: وی موافقت خود را با تصویب پیشنهادات 
ارائه شده اعلام کرد و این در حالی است که آن 
پیشنهادات مصوب، همچنان در امور مالیاتی 

زنجان خاک می خورد.
نایب رییــس دوم اتاق بازرگانی زنجان، در 
ادامه به صراحت، به برخی از  درخواســت ها و 
مطالبات فعالان حوزه تولید و اقتصاد اشاره کرد 
و گفت: بدون تعارف می گویم که اصلاح قوانین 

مالیاتی،  خواسته مهم فعالان اقتصادی است.

 جدایی تولید از سیاست از مطالبات 
مهم و جدی ما است

فلاحــی همچنین با تاکید بــر اجتناب از 
سیاست زدگی در تولید افزود: مهمترین خواسته  
فعالان اقتصادی این است که گرایشات سیاسی 
را وارد تولید نکنند چون تولید، سیاست سرش 
نمی شــود و هرکس هر جناح که باشد، اعم از 

چپ و راست، به نان نیاز دارد.
وی بــا بیان اینکه نان مســائل فرهنگی و 
گرایش های سیاســی نیســت که وابسته به 
سیاست باشد، تاکید کرد: بحث های اقتصادی 
را آغشته به سیاست نکنند چون جدایی تولید 

از سیاست از مطالبات مهم و جدی ما است.
عضو هیات رئیســه اتاق بازرگانی زنجان، 
با بیان اینکه در چینش مدیران و مســئولان 
بایــد شایسته ســالاری مد نظر باشــد گفت: 
تخصص گرایــی در حوزه اقتصــاد را حتماً در 

نظر بگیریم.
 فلاحی با تاکید بــر توجه ویژه به موضوع 
انرژی در حوزه تولید هم افزود: تابستان با مشکل 
برق و زمستان با مشکل گاز واجه هستیم، پس 

صنعت چه موقع باید کار کند؟
 وی با اشاره به اینکه به عنوان نمونه فولاد 
و صنایع بزرگ ما در زنجان، در حال حاضر از 
بحث انرژی ضربات مهلکی را می خورند، از دولت 
خواست تسهیلات لازم برای سرمایه گذاری در 
حوزه انرژی را  فراهم کرده و در حوزه نیروگاهی، 
برای انرژی های ســالم و نوین مانند پنل های 

خورشیدی، تسهیلاتی قائل شوند. 
نایب رییــس دوم اتــاق بازرگانی زنجان، 
اختصاص سهم صنعت از هدفمندکردن یارانه 
ها را از دیگر خواسته های فعالان بخش تولید و 
صنعت عنوان کرد و گفت: چگونه میشود وقتی 
که تولید کننده پــول گاز و برق را گران تر از 
سایرین می دهد،  سهم خود از انرژی را که برای 

بحث صنعت قائل شده اند، ندهند.
 فعــالان حوزه اقتصاد و تولید اســتان هم 
همانند سایر اقشار جامعه امیدوارند که دولت 
جدید در راستای عمل به شعار های انتخاباتی 
و البته در راس آن در عمل به فرمایشات رهبر 
معظم انقلاب در قالب شعار سال با عنوان مانع 
زدایی ها حمایت ها و پشتیبانی از تولید، گامی 
در جهت رفع مشکلات و موانع تولید بردارد تا 

چرخ های تولید، روان تر از قبل بچرخد.

  موانــع پیــش روی توســعه تجــارت خارجــی در آذربایجــان غربی 
برداشــته می شــود

ارومیــه اســتاندار آذربایجــان غربــی گفــت: هــم مــرز بــودن این اســتان با ســه 
کشــور و تجــارت بیــن الملــل بــا آنهــا یکــی از مهمتریــن ظرفیــت هــای نســبی و 
پیشــرانهای توســعه ایــن خطــه مــرزی ایــران اســلامی بــه شــمار مــی رود و مــا در 
اســتان در حــال برنامــه ریــزی بــرای اســتفاده بیشــتر از ایــن ظرفیــت و ایجــاد 
هــاب هــای اقتصــادی هســتیم.محمدصادق معتمدیــان   در دیــدار بــا سرکنســول 
جمهــوری اســلامی ایــران در ارزروم ترکیــه بــا اشــاره بــه ظرفیت هــای آذربایجــان 
ــون از ظرفیت هــای اســتان  ــار داشــت: تاکن ــف، اظه ــی در حوزه هــای مختل غرب
و منطقــه بــرای پیشــرفت و محرومیت زدایــی آذربایجــان غربــی اســتفاده نشــده 
اســت.وی ترکیــه را یکــی از مهمتریــن کشــورهای همســایه جمهــوری اســلامی 
ایــران در مــرز بــا آذربایجــان غربــی عنــوان کــرد و گفــت: ایــن اســتان می توانــد با 
فعــال کــردن دیپلماســی منطقــه ای بــه عنــوان منطقــه پیشــرو در توســعه روابط 

بیــن دو کشــور مطــرح شــود.
اســتاندار آذربایجان غربــی افزایــش مــراودات سیاســی و اقتصــادی بــا کشــور 
هــای همســایه و بــه ویــژه کشــور ترکیــه را مــورد تاکیــد قــرار داد و افــزود: موانــع 
و مشــکلات پیــش روی توســعه تجــارت خارجــی در اســتان شناســایی و برطــرف 
می شــود.معتمدیان بیــان کــرد: در کنــار گســترش ارتباطــات اســتان های مــرزی 
بــا کشــور ترکیــه،  افزایــش مبــادلات اقتصــادی، ایجــاد ارتبــاط بــا اســتان های 
عمقــی ترکیــه نیــز در دســتور کار مدیــران آذربایجــان غربی قــرار خواهــد گرفت.

ــرزی و  ــتان های م ــه اس ــوری ب ــژه ریاســت جمه ــگاه وی ــه ن ــاره ب ــا اش وی ب
اســتفاده از ظرفیت هــای ایــن اســتان ها در توســعه تجــارت بین الملــل، افــزود: بــا 
افزایــش اختیــارات اســتانداران، بســیاری از مســایل و مشــکلات اســتانی، در خــود 
اســتان حــل می شود.اســتاندار آذربایجان غربــی بــا تاکیــد بــر نــگاه منطقــه ای در 
ایجــاد ســاختارها در اســتان، افــزود: تقویــت و توســعه زیرســاخت های عمرانــی 
ــا رویکــرد اقتصــادی در اســتان و فراهــم شــدن زمینــه حضــور  ــن منطقــه ب ای
ــاخت های  ــر س ــه داد: زی ــد.معتمدیان ادام ــد ش ــری خواه ــرمایه گذاران پیگی س
آذربایجــان غربــی در راســتای فعــال کــردن بخــش خصوصــی صــورت می گیــرد 
تــا ســرمایه گــذاران بتوانــد بــدون هیــچ دغدغــه ای در این اســتان ســرمایه گذاری 
کنند.ســجاد ســلطان زاده سرکنســول جمهــوری اســلامی ایــران در ارزروم ترکیــه 
ــلات  ــش تعام ــی در افزای ــان غرب ــش آذربایج ــه نق ــاره ب ــا اش ــدار ب ــن دی در ای
اقتصــادی جمهــوری اســلامی ایــران و ترکیــه، گفــت: ایــن اســتان می توانــد در 

تحقــق برنامه هــای اقتصــادی ۲ کشــور نقــش مهــم و کلیــدی ایفــا کنــد.
آذربایجــان غربــی پنــج مــرز رســمی بــا ترکیــه، عــراق و نخجــوان دارد کــه 
شــامل بــازرگان ماکــو، رازی خــوی و ســرو ارومیــه در مــرز ترکیــه، صنــم بلاغــی 
پلدشــت در مــرز نخجــوان و تمرچیــن پیرانشــهر در مــرز شــمال عــراق اســت. 

 پایــداری یــا ناپایــداری هــوا؛ قوانیــن را فقط بــا شــرایط پایتخت 
یسید ننو

کرمــان مشــکل ایــن اســت کــه قوانیــن را بیشــتر براســاس شــرایط هــوا در 
پایتخــت یــا شــهرهای صنعتــی نوشــته اند، حال آنکه بیشــتر اســتان ها شــرایطی 
ــار  ــم اختی ــتان ها ه ــه اس ــود ک ــد و آن می ش ــران دارن ــا ته ــس ب ــلا برعک کام

تعطیلــی یــک روز کامــل را بنــا بــه شــرایط جــوی ندارنــد.
ــا شــرایط موجــود، بیشــتر مواقــع در ایــن دســته از اســتان هــا کــه دارای  ب
شــرایط متفاوتــی بــا تهــران یــا دیگــر شــهرهای صنعتی هســتند، تعطیــل کردن 

یــا نکــردن هــم دیگــر فایــده ای نــدارد.
ــاده ۳  ــی تبصــره ۳ م ــه اجرای ــن نام ــد آیی ــان می گوین ــران اســتان کرم مدی
قانــون هــوای پــاک درخصــوص شــرایط اضطــرار آلودگــی هــوا در کشــور نیازمند 
تغییــر یــا افــزودن تبصــره هایــی اســت که بســته بــه شــرایط و اقلیــم این اســتان 
یــا حتــی دیگــر اســتان هــا، بتــوان در مــورد اعمــال برخــی محدودیــت هــا یــا 
ممنوعیــت هــا و همچنیــن اعــلام تعطیلــی در نتیجــه شــرایط اضطــرار آلودگــی  

هــوا در هــر اســتان، تصمیــم گیــری کــرد.
وضــع موجــود اینطــور اســت کــه تهــران یــا دیگــر شــهرهای صنعتی بــه علت 
تجمــع آلاینــده هــا بویــژه در هــوای ســرد، زیــاد درگیــر آلودگــی هــوا مــی شــوند 
و بــه علــت انباشــت هــوا و بــروز »پایــداری« جــوی، نیــاز بــه تصمیم گیــری برای 
تعطیلــی پیــش مــی آیــد و ایــن یعنــی اینکــه مثــلا اگــر توفــان در تهــران وزیدن 

بگیــرد و هــوا »ناپایــدار« شــود، اتفاقــا از تعطیلــی جلوگیری مــی کند.
امــا در بیشــتر اســتان هــای دیگــر ماننــد کرمــان شــرایط بــه گونــه دیگــری 
اســت، بــه علــت بــروز »ناپایــداری« کــه معمــولا بــه توفــان گــرد و خــاک و بــه 
خطــر انداختــن ســلامت شــهروندان مــی انجامــد نیــاز بــه تعطیلــی بــروز مــی 
کنــد حــال آنکــه آییــن نامــه مذکــور بســته بــه شــرایط تهــران و دیگر شــهرهای 
صنعتــی تنظیــم و تدویــن شــده کــه بــه علــت پایــداری و ایســتا مانــدن هــوا و 

آلودگــی، امــکان تعطیلــی را دیــده اســت.

 دریچــه هــای ســد بــارزو شــیروان بــرای آبدهــی اراضی کشــت 
پاییــزه باز شــد

بجنــورد مدیــر امــور منابــع آب شــیروان گفــت: دریچــه هــای ســد بــارزو این 
شهرســتان بــرای آبدهــی اراضــی کشــت پاییــزه بازگشــایی شــد و ایــن رونــد تــا 
پایــان اســفند مــاه ادامــه دارد.اســحاق خســروپناه گفــت: اینــک دبــی بازگشــایی 
دریچــه ســد، ۵۰۰ لیتــر در ثانیــه فعــلا بــرای ۶۰۰ هکتــار از اراضــی منصــوران 
بخــش مرکــزی شهرســتان در حــال انجــام اســت کــه حداکثــر آبدهــی ۲ هــزار 

هکتــار اراضــی کشــت پاییــزه شهرســتان پیــش بینــی شــده اســت.
وی بــا بیــان اینکــه بارندگــی هــای اخیــر تاثیــری در افزایش آب ســد نداشــته 
اســت خاطرنشــان کــرد: تــا پایان اســفندماه یــک میلیــون و ۷۰۰ هــزار مترمکعب 
آب ســد بــارزو شهرســتان بــرای کشــت پاییــزه کشــاورزان در نظــر گرفتــه شــده 
اســت و ایــن میــزان بــرای ســال آبــی ۱۴۰۰۱۴۰۱، هفــت میلیــون مترمکعــب 
برنامــه ریــزی شــده اســت. خســروپناه حجــم کنونــی ذخیــره آب ســد بــارزو را، 
۱۷.۵ میلیــون مترمکعــب عنــوان کــرد و افــزود: بــا توجــه بــه کاهــش بیــش از 
۵۰ درصــدی بارندگــی شهرســتان و خشکســالی هــای پــی در پــی به کشــاورزان 
توصیــه مــی شــود الگــوی کشــت را رعایــت کننــد و مداربنــدی را در نظر داشــته 
باشــند زیــرا بــدون مداربنــدی آب تحویــل داده نمــی شود.ســد بــارزو شــیروان، 
پــس از شــیرین دره مانــه و ســملقان، دومیــن ســد بــزرگ خراســان شــمالی بــه 
شــمار مــی آیــد کــه تــوان ذخیــره ســازی مخــزن آن ۹۲ میلیــون مترمکعــب 
اســت و حجــم تــراز و ایمنــی پایــدار ایــن ســد ۸.۵ میلیــون متــر مکعــب اســت.

ایــن ســد در ســال ۱۳۸۱ بــا هــدف مهــار و کنترل ســیلاب هــای فصلــی و تامین 
قســمتی از آب صنعــت، آشــامیدن شــهر شــیروان و کشــاورزی اراضــی پایــاب بــه 
بهــره بــرداری رسید.ســد بارزو در ۴۰ کیلومتری شــمال شــهر شــیروان قــرار دارد.

 دبیــر شــورای عالی مناطــق آزاد بــه مقــام والای شــهدای چابهــار 
ــرام کرد ادای احت

چابهــار   مشــاور رییــس جمهــوری و دبیــر شــورای عالی مناطــق آزاد و ویــژه 
اقتصــادی کشــور بــا حضــور در مــزار شــهدای گمنــام منطقــه آزاد چابهــار ضمــن 
تجدیــد میثــاق بــا آرمان هــای انقــلاب بــه مقــام والای شــهدا ادای احتــرام کــرد.

ســعید محمــد در ســفر به منطقــه آزاد چابهــار بــا همراهی عبدالرحیــم کردی 
مدیرعامــل ســازمان منطقــه آزاد چابهــار، رحمــدل بامــری سرپرســت معاونــت 
سیاســی اجتماعــی اســتاندار و جمعــی از مســوولان لشــکری و کشــوری ضمــن 
حضــور در مــزار شــهدای گمنــام منطقــه آزاد چابهــار در محــل مســجد پیامبــر 

اعظــم )ص( بــا آمان هــای انقــلاب و شــهدا تجدیــد میثــاق کردنــد.

 کاهش تولید، مرهمی موقت بر زخم زعفرانکاران زیان دیده خراسان رضوی
 زعفران به عنوان تنها محصول انحصاری کشاورزی ایران سالها بود که افزایش قیمت را تجربه نکرده و این امر دلسردی را میهمان خانه زعفرانکاران کرده بود اما امسال کاهش تولید به شکل موقت، نجات بخش طلای سرخ خراسان رضوی و 
مرهمی موقت بر زخم کشاورزان زیان دیده این استان شد.در حالی که نرخ خرید حمایتی محصول زعفران امسال پس از کارشناسی از سوی دولت بین حداقل ۱۳.۵ تا ۲۰.۵ میلیون تومان  در هر کیلوگرم با کیفیت متفاوت و با هدف حمایت از 
کشاورزان اعلام شد جهش قیمتی این محصول در بازار و رسیدن آن تا ۳۰ میلیون تومان به ازای هر کیلوگرم اتفاقی مبارک برای کشاورزان بود تا پس از عدم افزایش نرخ طی حداقل ۲ سال گذشته، بتوانند طعم شیرین حاصل دسترنج خود را بچشند.

ایران تولیدکننده منحصر به فرد و بی رقیب زعفران در دنیاست اما مقایسه ارزش و حجم صادرات این محصول صادراتی مبین این واقعیت تلخ است که از نظر قیمتی تغییر چندانی حاصل نشده و اگر هم در ارزش دلاری و ریالی آن تغییراتی 
ایجاد شده دلیل آن افزایش قیمت های جهانی بوده است. در کنار وضعیت خام فروشی طلای سرخ و ساده گذشتن از کنار فرآوری این محصول، توجه نداشتن به نقش درمانی و بهداشتی و تنوع بسیار قابلیت محصولات جانبی زعفران، معضلی 
است که به رغم وجود صدها واحد فرآوری زعفران در کشور هنوز هم شاهد ضعف در این بخش هستیم.این اوضاع تلخ و تامل برانگیز در شرایطی است که زعفران در گروه محصولات دارای ظرفیت بسیار برای ایجاد اشتغال، توسعه اقتصاد و ارزآوری 

برای کشور مطرح است و افزایش تولید آن سرمایه کلان نمی خواهد و علاوه بر آن می توان با ایجاد صنایع تبدیلی، فرآوری و بسته  بندی، سود حاصل از صادرات آن را به میزان قابل توجهی افزایش داد.
سهم اندک ایران از تجارت طلای سرخ در جهان در عین تولید حدود ۹۰ درصدی این محصول، گویای عمق فاجعه است و شکوه هایی که هر از گاهی از کشت و تولید زعفران در کشورهایی مانند افغانستان شنیده می شود و داد و فغان از این 
که زعفران ما را در اسپانیا به نام این کشور بسته بندی و به فروش می رسانند، تنها گلایه هایی است که در بی توجهی متولیان به سکوت منتهی می شود.به هر حال زعفران هنوز تنها محصول کشاورزی جهان است که انحصار تولیدش هنوز با ایران 

است اما اگر شرایط اسفناک کنونی و عدم مدیریت صحیح و توجه نکردن لازم به آن تداوم یابد شاهد شکسته شدن این انحصار همچون انحصار پسته خواهیم بود.
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محمود رضایی  -   ایــده روز  | پس از 
رسانه ای شدن سرقت از ساختمان نیمه کاره 
فدراسیون دوچرخه سواری در مجموعه آزادی، 
ســرقت دیگری در این مجموعه اتفاق افتاده 
که باعث تشدید نگرانی ها درباره امنیت اموال 

ورزشی این مجموعه شده است.
 سرقت سیم های برق و کابل های ساختمان 
نیمه تمام فدراســیون دوچرخه ســواری در 
روزهــای اخیر نگرانی هایی را ایجاد کرده بود. 
موضوعی که ســارق با ورود به ســاختمان 
در حال احداث این فدراســیون در مجموعه 
ورزشی آزادی، خسارت  مالی به این ساختمان 

وارد کرده بود.
پس از این اتفاق خبر رســید که ســرقت 
دیگری در این مجموعه رخ داده اســت. این 
بار سارق قصد داشته پمپ آبی را از مجموعه 
آزادی خــارج کند که با ورود اتفاقی ماموران 
حراست آزادی در محل، سرقت ناتمام مانده 
است. موضوعی که باعث بروز نگرانی هایی درباره 
امنیت امکان ورزشی در مجموعه ورزشی آزادی 

شده است.
احمد مددی مدیر مجموعه ورزشی آزادی، 
درباره موضوع سرقت های انجام شده از ورزشگاه 

آزادی، اظهار کرد: ما برای ساختمان نیمه کاره 
دوچرخه سواری بارها به این فدراسیون تذکر 

داده بودیم و از آنها خواســتیم که نسبت به 
تکمیل عملیات ساختمانی و تامین امنیت این 

ساختمان اقدامات لازم را انجام دهند، زیرا می 
تواند بستر اتفاقات ناگواری باشد.وی گفت: در 

آخرین پیگیری که با این فدراسیون در خصوص 
محافظت از اموالش داشتیم، متاسفانه از سوی 
فدراسیون هیچ اقدامی صورت نگرفت و همین 

مساله سبب بروز اتفاق اخیر شد.
مدیر مجموعه ورزشی آزادی خاطرنشان 
کرد: فدراسیون دوچرخه سواری هیچ دوربینی 
برای محافظت از ســاختمان نیمه کاره خود 
نصب نکــرده و حتی نگهبان هــم ندارد، در 
حالی که مســوولیت حفظ و نگهداری اموال 
فدراسیونهای مستقر در آزادی برعهده ی خود 

فدراسیونهاست نه مجموعه آزادی.
وی اضافه کرد: ما از روسای فدراسیون ها 
انتظار داریم همکاری لازم را در جهت حفظ 
و حراست از اماکن و اموال خویش با مجموعه 

آزادی را داشته باشند.
مــددی در پایان همچنیــن در خصوص 
ســرقت یــک پمــپ آب از آزادی، تصریح 
کــرد: این پمپ آب در ضلــع جنوب انتهای 
اتوبوســرانی آزادی واقع شــده و در جنوبی 
تریــن نقطه ورزشــگاه آزادی قــرار دارد که 
 خوشبختانه با اقدام به موقع مسوولین حراست 
مجموعه آزادی، فرد خلافکار دستگیر و تحویل 

مراجع قضایی داده شد.

ماجرای سرقت جدید از ورزشگاه آزادی! 

مربی برزیلی قایقرانی برای عقد قرداد رسمی با فدراسیون و آغاز کارش تا 
۱۰ روز دیگر به ایران سفر می کند.علیرضا سهرابیان، رییس فدراسیون قایقرانی 
درباره ی زمان آغاز به کار مربی برزیلی قایقرانی آب های آرام  بیان کرد: صحبت ها 
با وزارت ورزش و کمیته ملی المپیک انجام شده و مجوز شورای برون مرزی هم 
گرفته شده در حال پیگیری صدور ویزا هستیم. فکر می کنم یک هفته تا ۱۰ 
روز آینده به ایران بیاید و عقد قرارداد نهایی انجام شود تا کارش را شروع کند.

سهرابیان در پاسخ به این پرسش که برای تامین دستمزدش فکری شده تا 
در صورت افزایش قیمت ارز برای پرداختش به مشکل برنخورند؟ گفت: مبلغی 
که صحبت کردیم کم تر از دستمزدی است که از ژاپن دریافت می کرد. البته 
فدراسیون جهانی هم در این مورد کمک کرد که باید تشکر کنم. مربی بزریلی 
رزومه خوبی دارد و برزیل با او در المپیک ریو صاحب مدال شد و تیم  ژاپن 

را هم متحول کرد. امیدوارم قایقرانی ایران بتواند از تجربیاتش بهره مند شود و 
در سال های آینده نتیجه اش را ببینیم. باآغاز به کار مربی بزریلی مربیان جوان 

هم به سیســتم  تزریق می شوند تا از تجربیاتش استفاده کنند. البته این کار 
باید در سال های قبل انجام می شد که اتفاق نیفتاد.

رییس فدراســیون قایقرانی در پاســخ به این پرســش که در جلســه با 
کادرسرپرستی بازی های آسیایی۲۰۲۲ قول چند مدال داده است؟ تصریح کرد: 
قول مدال دادم اما نوع و تعداد را آن را تعیین نکرده ام چون بازی ها در چین 
برگزار می شود و خودش ابرقدرت است. وزارت ورزش و کمیته ملی المپیک دو 
نهادی است مستقیم با فدراسیون ها در ارتباط هستند و امیدوارم دولت به این 
دو نهاد در آماده سازی رشته ها کمک کند تا ورزشکاران ما بتوانند افتخارآفرینی 
کنند. مطمئن باشید قایقرانی و بقیه فدراسیون هایی که در بازی های آسیایی 
شرکت می کنند آماده موفقیت هستند، اگر طبق برنامه ای که دارند، پیش بروند 

و این ۹ ماه را با موفقیت پشت سر بگذارند.

سفر مربی برزیلی قایقرانی در ۱۰ روز آینده

 پرونده سنگین ســرمربی تیم ملی در فیفا/اسکو 4 جلسه محروم 
می شود؟

دراگان اسکوچیچ که در بازی با لبنان به سمت نیمکت حریف رفته بود احتمالا 
با محرومیت 4- تا 5 جلسه ای از سوی فیفا روبرو خواهد شد.

اسکوچیچ که بازی اول با سوریه را به دلیل کرونا از دست داده بود به دلیل آنچه 
که رفتار ناشایســت ورزشی عنوان می شود از سوی کمیته انضباطی فیفا با پرونده 
ای باز روبروســت که حتی متواند منجر به محرومیت سنگین برای او شود.گزارش 
داور و ناظر بازی به فیفا ارسال شده است و اگر این اتفاق بیفتد عملا اسکوچیچ تا 
آخر رقابت های مقدماتی نمی تواند روی نیمکت تیم ملی بنشیند و حضور در این 

رقابت ها را از دست خواهد داد.
اسکوچیچ که یکی از بهترین نتایج تاریخ ایران را گرفته است احتمالا با جریمه 
مالی سنگین دلاری هم روبرو خواهد شد و  جریمه ای  3۰ تا 4۰ هزار دلاری انتظار 

او را خواهد کشید.
اسکوچیچ از وقتی روی نیمکت تیم ملی ایران نشسته نتابجی فوق تصور گرفته  
اما حاشیه هم کم نداشته است.از ماجرای مهدی طارمی گرفته تا همان درگیری در 
بازی با لبنان که حتی منجر به این شد که سردار آزمون به او اشاره کند که به جای 

درگیری زمان بازی را حواسش باشد! 

 باشگاه پرسپولیس:خودمان تبلیغات محیطی را برعهده  می گیریم
سایت باشگاه پرســپولیس نوشت:باشگاه پرسپولیس اطلاعیه ای را در خصوص 

تبلیغات محیطی صادر کرد.
باشگاه پرسپولیس خود عهده دار اجرای تبلیغات محیطی بازی هایش خواهد بود.

موضوع کارگزار باشگاه نیز نهایی شده است و به زودی کارگزار رسمی جدید معرفی 
خواهد شد.

  استقلال چگونه مقابل دیاباته پیروز شد؟
باشگاه استقلال برخلاف رویه گذشته موفق شد در یک پرونده شکایت خارجی ها 

دست پر بیرون بیاید.
باشگاه استقلال روز گذشته طی اطلاعیه اعلام کرد که در پرونده شکایت شیخ 
دیاباته از این باشگاه آنها مبلغ شکایت را تا حد زیادی پایین آوردند و حالا باید ۱75 

هزار دلار با نظر فیفا به مهاجم سابق خود پرداخت کنند.
دیاباته از باشگاه استقلال شکایتی را به مبلغ 537 هزار دلار در فیفا مطرح کرد و 
تصور می شد او بتواند باشگاه ایرانی را محکوم کند اما در صدور حکم اتفاق دیگری را 
شاهد بودیم.برخلاف اکثر موارد که در پرونده شکایت خارجی ها از تیم های ایرانی 
معمولا شاهد شکست های سنگین وکلای باشگاه های کشورمان هستیم اما اینبار 
در دادگاه استقلالی ها به خوبی توانستند خواسته خود را در خصوص کاهش مبلغ 

مورد ادعای دیاباته به اثبات بنشانند.
در دفاعیات بخش حقوقی باشگاه استقلال که توسط امور بین الملل این باشگاه در 
دو مرحله به فیفا ارسال شد، اسناد و مستندات پرداختی و جرایم انضباطی از جمله 
تاخیر و غیبت های غیرموجه این بازیکن در تغییر روند پرونده کاملا تاثیرگذار بود.

پیش از این در موارد مشابه باشگاه های ایرانی به جریمه و کسر بخشی از قرارداد 
بازیکن یا مربی خارجی استناد می کردند اما معمولا مدارک و مستندات قانونی لازم 
را در اختیار نداشــتند تا جریمه اعمال شــده را به صورت قانونی اثبات کنند. حالا 
اســتقلال در پرونده شکایت دیاباته این موضوع را به اثبات رساند که یک پیروزی 
مهم تلقی می شود.گفتنی است؛ بر اساس حکم فیفا حالا استقلالی ها 45 روز زمان 
دارند تا مبلغ ۱75 هزار دلار محکوم شده را بپردازند که مبلغی بسیار کمتر از مبلغ 

شکایت دیاباته است.

  یک ایرانی هدایت بارنزلی انگلیس را پذیرفت
باشگاه بارنسلی انگلیس از آغاز همکاری با پویا اسبقی خبر داد.

 پویا اسبقی سرمربی دو رگه ایرانی-سوئدی رسماً هدایت تیم بارنزلی را بر عهده 
گرفت.باشگاه بارنزلی در جدول چمپیونشیپ در رده بیست و سوم قرار گرفته و تنها 

دربی کانتی که 3 امتیاز منفی دارد از این تیم پایین تر قرار دارد.
اسبقی 3۶ ساله در دوران مربیگری خود در باشگاه های دالکورد، گیف، گوتبورگ 

و تیم ملی جوانان سوئد حضور داشته است. 

 علی دایی: هیچ مذاکره ای با سوریه نداشتم
 ســرمربی ســابق تیم ملی فوتبال ایران مذاکره با فدراسیون فوتبال سوریه را 

تکذیب کرد.
در چند روز گذشته اخباری در برخی رسانه های عربی مبنی بر این منتشر شد که 
فدراسیون فوتبال سوریه به دنبال برکناری نزار محروس است و از این رو مذاکراتی با 

علی دایی برای قبول هدایت تیم ملی فوتبال سوریه انجام داده اشت.
در همین رابطه علی دایی ضمن رد خبر مذاکره با فدراسیون فوتبال سوریه اظهار 

کرد: هیچ مذاکره ای با فرداسیون فوتبال سوریه انجام نداده ام. 

 واکنش جالب بیرانوند به نیمکت نشینی غیرمنتظره در تیم ملی
گلر اول ایران مقابل سوریه بازی نکرد و با تصمیم اسکوچیچ، امیر عابدزاده جای 

او در دروازه قرار گرفت.
 دراگان اسکوچیچ تصمیم گرفت در دیدار سوریه بیرانوند را نیمکت نشین کند و 
در عوض امیر عابدزاده را بازی دهد.در حالی که همه تصور می کردند علیرضا از این 
اتفاق ناراحت باشد ولی قبل از بازی اتفاقا با روحیه بود و دست به کار قشنگی هم زد.

بیرانوند چند بار به امیر عابدزاده روحیه داد و او را تشــویق کرد. بیرانوند قبل از 
شروع مسابقه هم امیر را در آغوش گرفت و برایش آرزوی موفقیت کرد. 

 ستاره ایرانی چهارمین گلزن برتر مقدماتی جام جهانی
 هافبک تیم ملی کشــورمان جزو برتر گلزنان مقدماتی جام جهانی ۲۰۲۲ در 

آسیا قرار گرفت.
دور ششم مسابقات انتخابی جام جهانی ۲۰۲۲ قطر روز گذشته به پایان رسید و 

جدول گلزنان برتر تا اینجای رقابت ها در آسیا مشخص شد.
علیرضا جهانبخش کاپیتان تیم ملی کشورمان تا اینجای رقابت ها با به ثمر رساندن 

3 گل در رده چهارم بهترین گلزنان قرار گرفت.
در لیست بهترین گلزنان مقدماتی جام جهانی ۲۰۲۲ وو لی با 4 گل برترین گلزن 
است. سون هیونگ مین ستاره تیم ملی کره جنوبی هم با 3 گل پایین تر از هافبک 

ملی پوش کشورمان قرار دارد.
شــاگردان اسکوچچ روز گذشته در دور ششم انتخابی جام جهانی ۲۰۲۲ مقابل 
ســوریه با نتیجه 3 بر صفر به پیروزی رســیدند. جهانبخش در این بازی به دلیل 

محرومیت حضور نداشت و فرصت افزایش تعداد گل هایش را نداشت.

  واکنش امیر به خوشحالی احمدرضا عابدزاده
دروازه بان تیم ملی فوتبال کشورمان گفت:افتخار می کنم که باعث غرور خانواده ام 
می شوم. امیر عابدزاده بعد از برتری تیم ملی مقابل سوریه اظهار داشت: خیلی خوشحالم 
که یک پیروزی خوب کســب کردیم. خوشحالم که مردم با این پیروزی خوشحال 
هستند.وی در خصوص اینکه آیا می تواند به حضور ثابت در ترکیب تیم ملی امیدوار 
باشد گفت: من به خدا توکل می کنم. تلاشم را انجام می دهم و وظیفه ام تلاش کردن 

است. هدف ما این است که به جام جهانی صعود کنیم.
دروازه بان تیم ملی در خصوص اینکه پدرش از بازی کردن وی خوشــحال است 
گفت: قطعا پدرم از این اتفاق خیلی خوشــحال است.افتخار می کنم که باعث غرور 

خانواده ام می شوم.

عضو هیات رئیسه سازمان لیگ فوتبال می گوید در جلسات که با باشگاه ها 
برگــزار کرده اند، گزارش های مالی مختلفی به آن ها ارائه شــده و آن ها از ریز 

هزینه هایشان مطلع شده اند.
 سازمان لیگ فوتبال طی این هفته جلسات متعددی با مدیران مالی باشگاه ها 
برگزار کرد و در این جلسات علاوه بر ارائه گزارش مالی ۱4۰۰-۹۹، باشگاه ها در 

مورد نحوه درآمدها و چگونگی تقسیم آن بین باشگاه ها آگاه کرد.
صادق درودگر، عضو هیات رئیسه سازمان لیگ فوتبال در گفت وگو با ایسنا 
درباره برگزاری این جلسات گفت: ما برگزاری چنین جلساتی را از سال ۹7 آغاز 
کردیم و در آن سال از مدیران عامل باشگاه ها و نمایندگانشان دعوت به عمل 
آمد تا با حضور در ســازمان لیگ از گزارش های مالی آگاه شــوند. با این حال 
برگزاری این جلسات در سال ۹۸ و ۹۹ به دلیل شیوع کرونا متوقف شد و نه ما 

و نه باشگاه پیگیری نکردیم.
او افزود: امسال دوباره این کار از سر گرفته شد با این تفاوت که از مدیران مالی 
باشگاه ها دعوت کردیم. ما به این دلیل مدیران مالی باشگاه ها را دعوت کردیم 
چون آن ها اشراف بیشتری به مسائل مالی دارند و در نتیجه به خوبی با مشکلات 
آن ها آشنا می شویم. برگزاری این جلسات بسیار خوب و مفید بوده چرا که دو 

مشکل اساسی وجود دارد که باید درباره آن صحبت می کردیم.
عضو هیات رئیســه ســازمان لیگ فوتبال ادامه داد: بحث اول، حوزه تامین 
اجتماعی است که بازیکنان شامل آن نمی شوند و بحث دوم، مشکلات مالیاتی 
است که هم ســازمان لیگ و هم باشگاه ها مالیات مضاعف پرداخت می کنیم. 

ارتباط نزدیک باشگاه ها و سازمان لیگ باعث می شود که این دو مشکل حل شود.
درودگر در ادامه در پاسخ به این سوال که نظر باشگاه ها درباره برگزاری چنین 
جلساتی چه بوده است؟ بیان کرد: در این مدت که با مدیران مالی هشت باشگاه 
جلسه داشتیم، بازخورد مثبتی دریافت کرده ایم. سوالاتی در ذهن آن ها وجود 

داشت که به پاسخشان رسیدند.
 همه عزیزان گزارش های مالی شان را دریافت کردند. علاوه بر این خلاصه ای 
از هزینه هایشان ارائه شد و می توانستند به دفتر آقای شکاری، خزانه دار سازمان 

لیگ مراجعه کنند تا ریز هزینه هایشان را مشاهده کنند.

او در پاسخ به این سوال که پس برای باشگاه ها مشخص شد که چه هزینه ها 
و بدهی هایی در ســازمان لیگ داشــتند، اظهار کــرد: دقیقا. همه هزینه های 
باشــگاه ها را به اطلاع آن ها رساندیم و آن ها تایید کردند. ارتباط مالی سازمان 
لیگ و باشگاه ها باید یکی باشد چرا که در صورت وجود اختلاف، یعنی یکی از 

دو طرف اشتباه می کند.
مدیر امور تبلیغاتی سازمان لیگ فوتبال در ادامه گفت وگویش با ایسنا درباره 
توافق با کارگزار برای ســپردن تبلیغات محیطی لیگ برتر به آن توضیح داد: 
جلسه بسیار خوبی با نمایندگان پرسپولیس و استقلال و آقای علی نژاد داشتیم. 
همچنین در این جلسه نماینده کارگزار استقلال که آمده بود تمام کارگزارها را 
در اختیار بگیرد، حضور داشت. نتیجه جلسه این شد که تبلیغات محیطی لیگ 
برتر به صورت یکپارچه شود و سه شرکت برای تبلیغات محیطی معرفی شود.

درودگر گفت: این سه شرکت قرار است کارهای مربوط به تبلیغات محیطی 
استقلال، پرسپولیس و باقی باشگاه ها را به صورت جداگانه انجام دهند. کارگزار 
استقلال که مشخص است، پرسپولیس هم قرار است که کارگزار خود را معرفی 
کند و سازمان لیگ هم به نمایندگی از سایر باشگاه ها کار را در اختیار می گیرد. 
این کار قرار اســت به صورت همزمان انجام شود. البته باید تاکید کنم که قرار 

است تضامین لازم برای شروع کار داده شود.
او در پایان بیان کرد: ما علاقه مند هستیم که باشگاه ها در تمام حوزه ها خصوصا 
حوزه درآمدزایی فعالیت خوبی در ساز و کار قانون داشته باشند. در حال حاضر 

سازمان لیگ و باشگاه ها ارتباط خوبی با یکدیگر دارند.

باشگاه ها از ریز هزینه هایشان آگاه شدند

 سرمربی تیم فوتبال زنان شهرداری سیرجان گفت: در جام باشگاه های آسیا اعتبار و قدرت فوتبال زنان ایران را به 
نمایش گذاشتیم. از همه نظر با اردن برابر بودیم اما کارت زرد بیشتر سبب شد تا به نایب قهرمانی برسیم.

مریم جهان نجاتی گفت: به دلیل نگاه خوب ای اف سی، جام باشگاه های فوتبال زنان آسیا برای نخستین مرتبه، 
برگزار شد. شهرداری سیرجان از نظر امتیاز، گل زده و تفاضل گل مقابل تیم اردن شرایطی برابر داشت و تنها برای 

داشتن کارت زرد بیشتر نایب قهرمان این مسابقات شدیم.
وی افزود: در طول تاریخ فوتبال زنان، ملی پوشــان ما هرگز نتوانستند تیم های ملی ازبکستان یا هند را شکست 
دهند اما ما با یک برنامه ریزی خوب ۶۰ روزه سطح جدیدی از فوتبال زنان ایران را به آسیا معرفی کردیم. بسیاری از 

اساتید فوتبالی از سبک جدید و تاکتیک تیم فوتبال زنان سیرجان تمجید کردند.
ســرمربی تیم فوتبال زنان شهرداری ســیرجان عنوان کرد: کمتر تیمی در فوتبال زنان با سیستم 4،3،3 بازی 
می کند. این سیستم بسیار تهاجمی است که به دنبال مساوی کردن یا حضور صرف در جام باشگاه ها نبودیم، بلکه 

می خواستیم قهرمان این رقابت ها شویم.
وی ادامه داد: تیم بنیادکار ازبکســتان هشــت ملی پوش داشت و تیم ملی این کشور، 5 بر صفر تیم ملی فوتبال 
زنان ایران را شکســت داده بود. البته ازبکســتان و ما تنها تیم هایی بودیم که لژیونر نداشتیم. تیم هند سطح خوبی 
داشت و ۲ بازیکن از غنا، ۲ بازیکن از پورتوریکو و یک بازیکن از میانمار برای این تیم بازی می کرد و ۲ مراکشی و 

یک الجزایری لژیونرهای اردن بودند.
جهان نجاتی یادآور شد: در مسابقات سنگینی شرکت کردیم اما نتیجه خیلی خوبی گرفتیم. دولت ها همراه میلیاردها 
تومان هزینه می کنند تا موج اجتماعی در جامعه ایجاد شود اما ما با برد و جنگندگی توانستیم در آن میدان، غرور 

ملی و شور و نشاط در کشورمان ایجاد کنیم.
وی اضافه کرد: به مدت ۱۰ سال مربی رده های مختلف سنی تیم های ملی بودم در دیدارهای بین المللی زیادی 
شرکت کردم، اما جام باشگاه های فوتبال زنان آسیا نخستین میدانی بود که به عنوان سرمربی در آن حضور یافتم. در 

این رقابت ها توانستیم خیلی از ارزش های فوتبال زنان را به نمایش بگذاریم.
سرمربی تیم شهرداری سیرجان گفت: اگر بازیکنام با تجربه تر بودند شاید قهرمان می شدیم، با این وجود به تک 
تک بازیکنانم افتخار می کنم و دو سوم از بازیکنانم سیرجانی هستند.  کم سن و سال ترین بازیکن این تیم ۱4 سال 
سن دارد و با همه مشکلات به جوانان میدان دادیم. حتی زینب عباس پور دفاع وسط سابقه بازی در هیچ تیم لیگ 
برتری را تاکنون نداشته است. فکر نمی کنم هیچ سرمربی جرات داشته باشد تا از این بازیکنان جوان بدون تجربه 

استفاده کند. ثابت کردیم که می توانیم قهرمان آسیا هم شویم.
تیم فوتبال زنان شهرداری سیرجان برای نخستین بار در جام باشگاه های آسیا شرکت و با برتری برابر تیم های 
هند و ازبکستان و شکست مقابل اردن نایب قهرمان این رقابت ها شد.جام باشگاه های فوتبال زنان آسیا از ۱۶ تا ۲۲ 
آبان ماه در اردن برگزار شــد و به دلیل برگزار نشــدن این رقابت ها در شرق آسیا، برنده فینال این مسابقات در غرب 

آسیا، قهرمان جام باشگاه های آسیا شناخته شد.

کمیته ملی المپیک در بررسی اولیه عملکرد فدراسیون ها به هفت رشته ای که ظرفیت کسب سهمیه المپیک به صورت 
بالقوه در آنها وجود داشت اما به دلایلی، محقق نشد، پرداخت. مدیریت اشتباه و ضعف برنامه ریزی برخی فدراسیون ها 

و منابع مالی عمده ترین دلایل مانع کسب سهمیه  المپیکی بیان شده است.
 کاروان ایران در سی و دومین دوره بازی های المپیک ۶۸ سهمیه در ۱۶ رشته کسب کرده اما با ۶5 ورزشکار راهی 
توکیو شده بود و در نهایت با جایگاه بیست و هفتمی به کار خود پایان داد. کمیته ملی المپیک هم پس از پایان این 
رویداد عملکرد کاروان ورزشی کشورمان را از نظر کمی و کیفی بررسی کرد. در این بررسی کارشناسی که توسط کمیته 
ملی المپیک صورت گرفت در بعٌد کســب سهمیه ها هفت رشته  والیبال، بسکتبال، شمشیربازی، کشتی، وزنه برداری، 

تیراندازی و کاراته سهمیه مناسب کسب کردند.
اما چهار رشته  تنیس روی میز، بدمینتون، دوچرخه سواری و شنا هنوز دارای توانمندی کسب سهمیه بیشتر نیستند 
و از طرفی بوکس )۲ ســهمیه در المپیک داشــت( و واترپلو به دلیل تغییر برنامه های فدراسیون جهانی در این دوره از 

کسب سهمیه یا افزایش آن بازماندند.
در بررسی رشته دوومیدانی در برخی مواد، تیراندازی با کمان و قایقرانی قابلیت افزایش سهمیه ها وجود داشت که 

تاثیر شیوع کرونا بر تغییر مکرر برنامه ها و مدیریت واکنشی فدراسیون ها این فرصت ها را از دست دادند.
در تکواندو رشته مدال آور ایران که این دوره عملکرد بسیار ضعیفی داشت در کسب سهمیه ها با توجه به ۲ روش 

کسب سهمیه )۸ سهمیه از رنکینگ یا چهار سهمیه مستقیم از قاره ایی( نتوانست سهمیه بیشتر از 3 کسب کند.  
اما در هفت رشته ایران ظرفیت کسب سهمیه به صورت بالقوه را داشته که به دلایلی تاکنون محقق نشده است.

شنا رشته ای که نیازمند کار مداوم و استفاده از ظرفیت فنی مربیان خارجی یا اقامت شناگران در کشورهای صاحب 
سبک برای ارتقاء سطح کیفی ضروری است تا در بازی های آسیایی صاحب مدال و در بازی های المپیک تعداد سهمیه ها 

افزایش یابد.
قایقرانی رشته ای که نیازمند سرمایه گذاری در زیر ساخت ها و حضور مربیان خارجی در برخی رشته ها یا اعزام مربیان 

ایرانی به دوره های چندماهه است، زیرا ظرفیت موفقیت را دارد.
در سوارکاری بزرگترین مانع، هزینه ها است؛ اما ظرفیت کسب سهمیه توسط ایرانی های ساکن اروپا وجود دارد که 

به برنامه ریزی، هماهنگی و تامین هزینه های مربوطه نیازمند است.
ژیمناستیک با وجود تلاش یک ژیمناست  ایرانی )سعیدرضا کیخا( در مراحل پایانی با امتیاز بسیار ناچیزی از کسب 
سهمیه بازماند که ظرفیت کسب سهمیه در بازی های المپیک را داشت اما مدیریت اشتباه و چالش برانگیز فدراسیون 

مانع اصلی آن شد.
دوومیدانی هم در موادی نظیر پرش ارتفاع، پرتاب وزنه و برخی مواد دیگر، ظرفیت کسب سهمیه وجود داشت اما 

فدراسیون نیازمند برنامه جامع برای انسجام بخشی است.
بسکتبال با توجه به حضور بسکتبال سه در سه امکان کسب سهمیه برای زنان وجود داشت اما تعطیلی ۱۹ ماهه و 

دوری از مسابقات و تمرینات مانع جدی بر سرراه کسب سهمیه بود.

بررسی عملکرد سهمیه ۷ رشته که در المپیککارت زردها قهرمانی آسیا را از ما گرفت
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حضرت عیسی علیه السلام :

اعِلَموا أنََّ كَلِمَةَ الحِکمَةِ 
َّةُ المُؤمِنِ ، فَعَلَیکُم بهِا  ضَال
قَبلَ أن ترُفَعَ.
بدانید كه سخنِ حکمت 
 آمیز ، گم شده مؤمن است 
. پس ، پیش از آن كه از 
بین برود، آن را فرا گیرید.
تحف العقول: ص 502.

فناوریفناوری

 نوشیدن قهوه كافئین دار هم مفید است و هم مضر!
پژوهشگران آمریکایی در بررســی جدید خود دریافته اند که مصرف قهوه 

کافئین دار، پیامدهای مفید و مضری را برای سلامتی به همراه دارد.
 به نقل از آنی نیوز، نتایج یک پژوهش جدید نشان می دهند که قهوه دارای 
کافئین می تواند اثرات کوتاه مدت مفید و مضر از جمله افزایش ضربان قلب غیر 
طبیعی، افزایش فعالیت بدنی و کاهش مدت زمان خواب را برای ســلامتی به 

همراه داشته باشد.
»گریگوری مارکوس«)Gregory Marcus(، پژوهشــگر »دانشگاه کالیفرنیا، 
سانفرانسیسکو«)UC San Francisco( و از پژوهشگران این پروژه گفت: قهوه از 
رایج ترین نوشیدنی های مورد استفاده در جهان به شمار می رود اما اثرات آن بر 
سلامتی هنوز نامشخص است. اگرچه بیشتر پژوهش های بلندمدت، فواید بالقوه 
نوشیدن قهوه را مطرح کرده اند اما این نخستین آزمایش تصادفی برای بررسی 

پیامدهای فیزیولوژیکی مصرف قهوه است.
مارکوس و همکارانش، ۱۰۰ داوطلب بزرگسال را مورد بررسی قرار دادند و 
از آنها خواستند که به مدت دو هفته از دستگاه های ضبط مداوم نوار قلب برای 
ردیابی ضربان قلب، از دستگاه های مچی برای ردیابی فعالیت بدنی و خواب و از 
صفحه نمایش گلوکز برای ردیابی سطح قند خون استفاده کنند. میانگین سنی 
شرکت کنندگان ۳۸ سال بود. ۵۱ درصد از شرکت کنندگان، زن و ۴۸ درصد، 
سفیدپوست بودند. همچنین پژوهشگران، نمونه های DNA بزاق شرکت کنندگان 
را برای ارزیابی انواع ژنتیکی که ممکن است سوخت و ساز کافئین را تحت تأثیر 
قرار دهند، بررسی کردند.سپس، از شرکت کنندگان به  طور تصادفی خواسته شد 
که از مصرف قهوه خودداری کنند یا مصرف آن را ادامه دهند. مصرف قهوه، روی 
صفحه نمایش ثبت شد و پژوهشگران، رفتن شرکت کنندگان به کافی شاپ ها 
را با ردیاب جغرافیایی دنبال کردند. همچنین شرکت کنندگان، پرسشنامه های 
روزانه ای را تکمیل کردند تا میزان قهوه  مورد استفاده در صبح هر روز را مشخص 
کنند.این بررسی نشــان داد که مصرف قهوه با افزایش ۵۴ درصدی »انقباض 
زودرس بطنی«)PVC( مرتبط اســت. در مقابل، نوشیدن قهوه بیشتر با میزان 

کمتری از »تندتپشی فوق بطنی«)SVT( همراه بود.
- مصرف قهوه، به طور پیوسته با فعالیت بدنی بیشتر و همچنین خواب کمتر 

مرتبط بود. پژوهشگران، نتایج زیر را به طور مشخص دریافتند؛
- شرکت کنندگانی که قهوه مصرف می کردند، در مقایسه با روزهایی که قهوه 

نمی نوشیدند، روزانه بیش از ۱۰۰۰ گام اضافی را ثبت کردند.
- دستگاه های »فیت بیت«)Fitbit( نشان دادند شرکت کنندگانی که هنگام 

روز قهوه می نوشیدند، ۳۶ دقیقه کمتر در شب می خوابیدند.
- نوشیدن بیش از یک فنجان قهوه، تعداد ضربان های نامنظم قلب را بیش 

از دو برابر بالا برد.
- مصرف هر فنجان قهوه اضافی، با حدود ۶۰۰ گام بیشتر در روز و ۱۸ دقیقه 

خواب کمتر در هر شب همراه بود.
 - هیچ تفاوتی در میزان گلوکز ثبت شــده هنگام مصرف قهوه و اجتناب از 

نوشیدن آن وجود نداشت.
مارکوس گفت: فعالیت بدنی بیشتر که به نظر می رسد ناشی از مصرف قهوه 
باشد، فواید بسیاری برای سلامتی دارد؛ از جمله کاهش خطر ابتلا به دیابت نوع 
دو و چندین نوع سرطان. همچنین، افزایش فعالیت بدنی می تواند به افزایش 
طول عمر کمک کند. از سوی دیگر، کاهش خواب با انواع پیامدهای نامطلوب 
روانی، عصبی و قلبی-عروقی همراه اســت. ضربان های غیرطبیعی  قلب، خطر 
بروز فیبریلاســیون دهلیزی را به همراه دارد و ضربان های غیرطبیعی تر، خطر 
نارسایی قلبی را افزایش می دهند. این نتایج، رابطه پیچیده میان قهوه و سلامتی 

را نشان می دهند.
شرکت کنندگانی که انواع ژنتیکی مرتبط با سوخت و ساز سریع تر کافئین را 

داشتند، با مصرف قهوه کافئین دار، ضربان قلب غیرطبیعی تری را نشان دادند. 

هرچه یک فرد براساس ژنتیک خود، سوخت و ساز کافئین را کندتر انجام دهد، 
با نوشیدن قهوه کافئین دار، خواب بیشتری را از دست می دهد.

همچنین پژوهشــگران به دنبال پاسخ این پرسش هستند که آیا تغییرات 
صــورت گرفته در ورزش یا خواب، بر تاثیر قهوه بر ضربان غیرطبیعی قلب اثر 

می گذارند یا خیر. آنها چنین ارتباطی را شناسایی نکردند.
مارکوس خاطرنشــان کــرد: از آنجا که قهوه به طور تصادفی به شــرکت 
کنندگان این پژوهش داده شــد، می توان رابطه علت و معلولی را اســتنباط 
کرد. این مشاهدات، طی ارزیابی های مکرر روزهای مصرف قهوه در مقایسه با 
روزهای مصرف نکردن آن انجام شد و نگرانی ها را در مورد تفاوت های موجود 

در ویژگی های فردی به عنوان توضیحی برای این نتایج از بین برد.

 تبدیل افکار به كلمات با یک هدست جدید
یک هدست جدید به تبدیل افکار به کلمات در فضای »واقعیت کمکی« 
کمک می کند که می تواند روزی به بخشــی اساســی از فضای »متاورس« 

تبدیل شود.
به نقل از آی ای، آیا می توانید تصور کنید که اگر »اســتیون هاوکینگ« 
رایانه ای نداشــت که بــه او در برقراری ارتباط کمک کنــد، دنیا چقدر از 
علوم جدید را از دســت می داد؟ با این حال، واقعیت غم انگیز این است که 
میلیون ها ذهن و استعداد درخشان وجود دارند که قادر به برقراری ارتباط و 
انتقال افکار و ایده های خود نیستند و به دستگاهی مشابه با رایانه »استیون 

هاوکینگ« نیاز دارند.
 )Cognixion(»اکنون یک استارتاپ آمریکایی موســوم به »کاگنیکشن
مســتقر در کالیفرنیا قصد دارد با یک هدســت واقعیت افزوده که قابلیت 

دسترسی جهانی دارد، این وضعیت را تغییر دهد.
»ارتباط جایگزین تقویتی«)AAC( در حال حاضر روشی است که برای حل 
مشــکلات ارتباطی افرادی که از نظر فیزیکی یا عصبی با مشکلاتی مواجه 

هستند، استفاده می شود.
روش »AAC« در حال حاضر با پیشــرفت های فناوری از دســتگاه های 
اختصاصی به برنامه هایی تبدیل شــده اســت که می توانند روی تلفن های 
هوشمند کار کنند و حتی از فناوری »ردیابی حرکت چشم« استفاده کنند.

استارتاپ »کاگنیکشن« می خواهد یک قدم از این فراتر برود و یک رابط 
عصبی ایجاد کند که بتواند درک کند که یک فرد به چه چیزی فکر می کند 
و نــه تنها قفل گفتــار آنها را باز می کند، بلکه به آنها کمک می کند محیط 
خود را نیز کنترل کنند و در آینده می تواند به بخشــی اساســی از فضای 
»متاورس«)metaverse( تبدیل شود که بزرگانی چون »مارک زاکربرگ« 

به دنبال توسعه و تحقق آن هستند.
»متاورس« یک فضای واقعیت مجازی است که در آن کاربران می توانند 
با یک محیط تولید شده توسط رایانه و سایر کاربران تعامل داشته باشند.

هویت واقعی ساتوشی ناکاموتو، خالق بیت کوین که یکی از معماهای ماندگار 
دنیای اقتصاد بوده است، سرانجام قرار است در دادگاه فلوریدا فاش شود.

به نقل از راشــاتودی، هویت واقعی ساتوشی ناکاموتو، خالق بیت کوین که 
یکی از معماهای ماندگار دنیای اقتصاد بوده اســت، ســرانجام قرار اســت در 

دادگاه فلوریدا فاش شود.
به گفته روزنامه وال اســتریت ژورنــال، در حال حاضر یک پرونده قضایی 
در جریــان اســت که در آن خانواده یک مرد متوفی بــه نام دیوید کلیمن از 
شــریک تجاری ســابقش، کریگ رایت، به دلیل کنترل دارایی های مشترک 

خود شکایت کرده است.
دارایــی های مورد بحث حدود یــک میلیون بیت کوین )به ارزش بیش از 
۶۴ میلیارد دلار( اســت که گفته می شــود به ساتوشی ناکاموتو، خالق بیت 

کوین تعلق دارد.
رایت، برنامه نویس ۵۱ ســاله اســترالیایی که در لنــدن زندگی می کند، 
چندین بار از ســال 2۰۱۶ مدعی شــده که بیت کوین را ایجاد کرده است. با 
این حال، این ادعاها توســط اکثر جامعه بیت کوین به شدت رد شده و مورد 

انتقاد قرار گرفته است.
طبق گزارش ها، این خانواده قصد دارند شواهدی ارائه کنند که نشان دهد 

رایت و کلیمن از زمان پیدایش این ارز دیجیتال با هم کار کرده اند.
ول فریدمن، وکیل خانواده کلیمن به وال استریت ژورنال گفت: ما معتقدیم 
که بر اساس شواهد، مشارکتی برای ایجاد و استخراج بیش از یک میلیون بیت 

کوین وجود داشته است.

هدف وکیل مدافع در این پرونده این است که ثابت کند رایت به تنهایی خالق 
بیت کوین است. وکیل رایت گفت: ما معتقدیم دادگاه متوجه خواهد شد که 
هیچ چیزی برای نشان دادن یا اثبات اینکه آنها شراکت داشته اند، وجود ندارد.

برخی از کارشناسان ارزهای دیجیتال هنوز در مورد اینکه آیا رایت یا کلیمن 
واقعاً دانش لازم برای ایجاد برجســته ترین رمز ارزهای جهان را داشــتند یا 

خیر، تردید دارند.
 Bitcoin:« هویت ساتوشی ناکاموتو، نام مستعار نویسنده مقاله سفید با عنوان
A Peer-to-Peer Electronic Cash System« در ســال 2۰۰۸، همچنان یک 
راز باقی مانده است. تئوری های مختلفی مطرح شده است اما تا به امروز هیچ 

کس نمی داند ناکاموتو کیست.

بیت کوین نتوانست بیشتر از یک روز موقعیت خود را بالای ۶۵,۰۰۰ دلار 
حفظ کند و در 2۴ ساعت گذشته ۷ درصد ریزش کرد و از محدوده ۶۵ هزار 

دلار به ۶۱ هزار دلار رسیده است.
 قیمت بیت کوین پس از عبور از ۶۶,۰۰۰ دلار نتوانســت به روند صعودی 
خود ادامه دهد و پس از رسیدن به اوج 2۴ ساعته خود در ۶۶,۴۰۰ دلار حرکت 

نزولی جدیدی را آغاز کرد.
بیت کوین در 2۴ ساعت گذشته ۷ درصد ریزش کرد و از محدوده ۶۵ هزار 

دلار به ۶۱ هزار دلار رسیده است.
اکنون کف قیمتی در نزدیکی ۶۱,۱2۶ دلار تشکیل شده و به نظر می رسد 
که قیمت در این ناحیه در حال تثبیت اســت. در صورت صعودی شــدن بازار، 
نزدیک ترین مقاومــت در ۶2,۰۰۰ دلار خواهد بود. اولین مقاومت کلیدی در 
نزدیکی ۶2,۴۰۰ دلار و ســطح 2۳.۶ درصد اصلاحی فیبوناچی است. گفتنی 
اســت که در این تحلیل سطوح فیبوناچی بر اســاس حرکت نزولی قیمت از 

۶۶,۳۴۹ دلار تا کف ۶۱,۱2۶ دلاری در تنظیم شده است.
عبور قیمت از مقاومت ۶2,۴۰۰ دلاری می تواند راه را برای اصلاح صعودی 
هموار کنــد. مقاومت کلیدی بعــدی در ۶۳,۰۰۰ دلار خواهد بود و مقاومت 
سطح شکست قیمت هم در نزدیکی ۶۳,۷۵۰ دلار و سطح ۵۰ درصد اصلاحی 

فیبوناچی است.
اگر خریداران نتوانــد قیمت را تا بالای ۶۳,۰۰۰ دلار بازیابی کنند، اصلاح 
نزولی قیمت احتمالاً عمیق تر می شود. اولین حمایت کلیدی در نزدیکی ۶۱,۰۰۰ 
دلار شــکل گرفته است و حمایت کلیدی بعدی در ۶۰,۰۰۰ دلار خواهد بود. 
در صورت شکسته شدن این سطح خریداران احتمالاً برای حفظ روند صعودی 

در کوتاه مدت تلاش خواهند کرد.
شــاخص مکدی )MACD(، با سرعت وارد محدوده نزولی می شود و شاخص 

قدرت نسبی )RSI( هم در ناحیه اشباع فروش قرار گرفته است.
همان  طور که گفته شد، ۶۱,۰۰۰ و ۶۰,۰۰۰ دلار حمایت های کلیدی بیت 
کوین است و ۶2,۴۰۰، ۶۳,۰۰۰ و ۶۳,۷۵۰ دلار هم به عنوان مقاومت   های پیش 

روی قیمت عمل می کنند.
اگرچه حالا بیت کوین در محدوده ۵۹ هزار دلار معامله می شود اما کارشناسان 
عقیده دارند این نوســان ها کوتاه مدت اســت و انتظار دارند بیت کوین تا پایان 

سال ۸۰ هزار دلار شود.
بیت کوین یک محدوده حمایتی معتبر روی ۶۰ هزار دلار دارد و اگر قیمت 
این ارز زیر محدوده ۶۰ هزار دلار تثبیت شــود محــدوده حمایت بعدی ۵۳ 

هزار دلار است.
دامیننــس بیت کوین کاهش یافتــه و در محدوده ۴۱ درصد قرار دارد و به 
عقیده کارشناسان کاهش قیمت بیت کوین باعث خرید دوباره این ارز می شود 

و دامیننس این ارز دوباره افزابش پیدا می کند.

هویت خالق بیت کوین فاش می شود!

پیش بینی قیمت بیت کوین تا پایان سال
ببینید چی به سر مردم اومدهببینید چی به سر مردم اومده

قیمت خودرودر اولین روز هفته؟
 قیمت خودرو، در بازار آزاد نسبت به آخرین معاملات با افزایش متوسط

 یک میلیون تومانی همراه است.

اختلال در تعدادی از اپلیکیشن های مشهور مانند اسنپ چت، اسپاتیفای 
و خدمات کلود گوگل بعد از چند ســاعت به پایان رسید. این اختلال موجب 
اعتراض کاربران شــد. به نقل از رویترز، گوگل اعلام کرده نقص خدمات کلود 

این شرکت که موجب اختلال در اسپاتیفای و اسنپ چت نیز شده بود سرانجام 
برطرف شده است. گوگل در مورد جزئیات این اختلال توضیح نداده، اما هزاران 
کاربر با حضور در شبکه های اجتماعی در این زمینه اظهار نارضایتی کردند.

داشــبورد طراحی شــده برای خدمات کلود گوگل در روز پنج شنبه نشان 
دهنده از کار افتادن ابزاری همچون کنسول کلود، موتور کلود و برخی امکانات 

دیگر است.
بعد از وقوع این مشــکل اسپاتیفای نیز این رخداد را تایید کرد و افزود که 
در حال بررســی موضوع اســت. بیش از ۵۰ هزار کاربر این مشکل را تایید و 
آن را به اسپاتیفای گزارش کردند. اسنپ چت نیز اعلام کرد برای حل مشکل 

یادشده در تلاش بوده است.
اختلال کوتاه سه شــنبه به دنبال یک قطعی گســترده شش ساعته در ماه 
گذشته رخ داد که باعث شد فیس بوک و زیرمجموعه های آن مانند واتس اپ 
و اینستاگرام از دسترس خارج شوند. علت وقوع این نقص، بی دقتی در زمان 

اعمال تغییرات پیکربندی در روترهای این شرکت اعلام شد.

دولت فدرال اســترالیا مجموعه اصول و دستورالعمل هایی برای کمک به 
سازمان ها به منظور حفاظت از فناوری های حیاتی در برابر حملات سایبری 
منتشــر کرد. به نقل از زد دی نت، این دســتورالعمل ها اصول زنجیره تامین 
فناوری حیاتی نام دارد و به گفته کارن اندروز وزیر کشور استرالیا اجرای آنها 
داوطلبانه است. هدف از طراحی دستورالعمل های یادشده جلب اعتماد مصرف 
کنندگان و سازمان های تجاری است تا با خاطرری آسوده منابع بیشتری را به 
فناوری های نوظهور حیاتی مانند هوش مصنوعی، محاسبات کوانتومی، بلاک 

چین و اتوماسیون الگوریتمی تخصیص دهند.
وی افزوده اســت: این اصــول در یک زمان حیاتی برای اســترالیا و برای 
صنایع حیاتی ما ارائه می شوند. ما با تهدیدهای بی سابقه ای از سوی طیفی 
از بازیگران مخرب ســایبری روبرو هســتیم، ما به طور فزاینده ای به فناوری 
هایی که می توانند هک شده و به عنوان باج نگهداری شوند، متکی هستیم.

ایــن اصول با مشــارکت صنعت، ســازمان های غیردولتی، ســازمان های 
دولتی هــای ایالتی و منطقه ای و جامعه مدنی وضع شــده اند. اصول محوری 
دستورالعمل یادشده عبارت است از شناسایی اموری که باید محافظت شوند، 

علت و چگونگی حفاظت از آنها، درک خطرات امنیتی مختلف ناشی از زنجیره 
تامین یک ســازمان؛ ایجاد ملاحظات امنیتی در تمامی فرآیندهای سازمانی و 
از جمله در فرآیندهای قراردادی که متناســب با ســطح خطر است و افزایش 

آگاهی و ارتقای امنیت در زنجیره تامین.

پایان اختلال در خدمات کلود گوگل، اسنپ چت و اسپاتیفای

 دستورالعمل وزارت کشور استرالیا درمقابله با حملات سایبری

خودروخودرو

قیمت روز خودروهای داخلی

235.000.000 سمند LX )ساده( 
255.000.000 سمند LX )ساده( 1400 
245.000.000     GLX 405 پژو
277.000.000 پژو پارس ساده  
309.000.000 پژو پارس )ساده( 1400 
245.000.000 پژو 206تیپ 2 )ساده( 
260.000.000 پژو 206 تیپ 2 )ساده(  
303.000.000 پژو 206 تیپ 5 )ساده( 
294.000.000  v8 پژو 206 صندوقدار
305.000.000  )v8 (پژو 206 صندوقدار
429.000.000 پژو 207 اتوماتیک 
457.000.000 پژو 207 اتوماتیک)1400( 
320.000.000 پژو 207 دنده ای )ر ف( 

335.000.000 پژو 207 دنده ای 1400 
400.000.000                                            E2 90تندر 

535.000.000 رنو تندر پلاس اتوماتیک 
242.000.000                                         LX رانا

278.000.000 رانا پلاس )1400( 
317.000.000 دنا  معمولی )ر ف( 
343.000.000 دنا  معمولی )ر ف(1400 
440.000.000 دنا پلاس دنده ای توربو 

785.000.000 هایما s7 توربو  
سایپا 111                                        168.000.000
سایپا 131                                        149.000.000
 سایپا 132)1398(  141.000.000
ساینا                                         169.000.000

ساینا 1400                                          179.000.000
153.000.000 تیبا)رینگ فولادی ( 
162.000.000 تیبا)رینگ فولادی (1400 
165.000.000 تیبا 2)رینگ فولادی ( 
174.000.000 تیبا 2)ر ف( 1400 
172.000.000 كوییک دنده ای  
181.000.000 كوییک دنده ای  1400 

كیا سراتو 2000 )آپشنال(   935.000.000
370.000.0000 ام وی ام 315 هاچ بک   

410.000.000                                         ،X22 ام وی ام

جدیدترین قیمت خودرو های وارداتی در بازار
همچنین بر اساس مشــاهدات میدانی  قیمت خودرو های خارجی در 

كشور، با نوسانات جزئی در نرخ  همراه است./باشگاه خبرنگاران
 قیمت روز خودرو های خارجی 

  رنو كولئوس 2018                                             2.530.000.000
رنو تلیسمان 2018                                            1.890.000.000
میتسوبیشی ASX فول 2018                                    1.650.000.000
تویوتا CH-R لانچ  2018                                            2.030.000.000
  تویوتا راو 4   مدل 2018                                                2.950.000.000
كیا اپتیما 2017                                            1.800.000.000

  كیا سورنتو 2018                                            3.550.000.000
كیا اسپورتیج 2018                                           2.430.000.000
1.600.000.000  GLS+ هیوندای سوناتا 2018 هیبرید  

  هیوندای النترا 2018                                             1.370.000.000
2.750.000.000   هیوندای سانتافه . فول . 6 رادار 
3.950.000.000 لکسوس H NX300 هفت كلید 2017 
نیسان جوك )اسپورت(                                            1.550.000.000
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